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Outline maatregelbrief roken
~~

——

Introductie

e Schets schade roken in Nederland

e Langetermijnstrategie kabinet om roken terug te dringen
e Voortzetten ambities NPA

e+ Noodzaak extra maatregelen |
Ea

e Waar komen we vandaan?

», Waar gaan we naar toe?

+ Nadruk op 2 van de 4 hoofdthema'’s van het NPA:

i A. Een rook- en nicotinevrije omgeving om kinderen te beschermen

\ B. Effectieve stoppen-met-rokenzorg 2

°

‘Gevolgd door inzet op de andere twee thema’s: C. rookvrije zorg en D. rookvrije organisaties
Het NPA richt zich op vier doelen: A. rook- en tabaksvrije omgeving, B. stoppen met roken, C.

rookvrije zorg en D. rookvrije organisaties. Het kabinet handhaaft deze doelen en deze

kabinetsperiode wordt extra aandacht besteed aan A. en B. Dit wordt uitgewerkt in:

A. Een rook- en nicotinevrije omgeving om kinderen te beschermen

Eerst worden de acties van partijen NPA besproken gebruikmakend van de tekst uit de brief

waaronder de rookvrije start. Vervolgens worden de maatregelen van het kabinet op dit viak

besproken:

14 Rookvrije (kind)omgevingen (in het A4tje voor de coalitie staat ook ‘rookverbod uitbreiden met

bijvoorbeeld speeltuinen, sportparken of terrassen per 2025") - (of toch alleen stimuleren?)
Accijnsverhogingen

¢ Regulering van verkooppunten’ -

- Aanpassen leeftijdsgrens
+ Uitbreiding rookverbod met waterpijp
- Aanpassing boetes

o Neutrale verpakkingen sigaren e-sigaretten
o Lijst van toxische additieven in tabaksproducten en e-sigaretten
o Verbod nicotinezakjes en reguleren andere nicotineproducten zonder tabak

o Reguleren smaakstoffen e-liquids
o Reguleren tabaksaccessoires

Deze brief zou in de week van 27 juni uit kunnen samen met uitstel maatregelenbrief roken tot

na de zomer. Met de brief kan ook de
yoorigangsiapponage RIVM v

vanhet NPAgestuurd
:
worden.

bia

- Advies thematafel roken

B. Effectieve stoppen-met-rokenzorg
Eerst worden de acties op SMR van partijen NPA besproken adrian van de tekst uit de

brief. Verder worden de overheidscampagnes besproken.

Inzet op c. rookvrije zorg en d. rookvrije organisaties
Inzet van de partijen van de thematafel op deze onderwerpen, gebruikmakend van de tekst uit de

brief

Afsluiting brief



) (voieTweovE) IEE Emin 22700
SHEER @minfin.nl]

@minvws.nl;

Sent Fri 2/4/2022 1:44:01 PM

Subject: verplaatst naar 24 feb RE: agenda kennismaking staatssecretarissenFIN en VWS 10 feb

Received: Fri 2/4/2022 1:44:01 PM

Beste allen,

Voor de zekerheid, mocht het bij jullie nog niet doorgekomen zijn, de kennismaking tussen onze staatssecretarissen is verplaatst
naar donderdag 24 feb 16-16.45 (online).

Onze voorbereiding zit al in de lijn, maar daar kunnen we zo nodig vast een update aan geven.

SUTICII E=TLA fe) CRY=T del]

Doel van dit agendapunt is te verkennen of er draagvlak is bij stas FIN voor maatregelen op dat vlak, ook al staan deze niet zo

expliciet als de andere geagendeerde punten in het coalitieakkoord. Aanleiding tweeledig:
- Coalitieakkoord: We zetten de doelen van het Preventieakkoord door, met als doel een gezonde generatie in 2040 (...)

met stimulering van gezonde keuzes en ontmoedigen van ongezonde keuzes.
- Voorgaande stas VWS heeft onderzoek laten doen naar de effecten van prijsmaatregelen (accijns en minimum unit pricing

(MUP): dit onderzoek is aan de Kamer aangeboden. Een beslissing over deze maatregelen is overgelaten aan het

huidige kabinet.

Van: 5.1.2e

Verzonden: maandag 31 januari 2022 18:20

Aan: 1. 1. infin.nl>; A. ) (VDI/BTW&OQVB) < @minfin.nl>;
AL : infin.nl>; ol

A
@ minfin.nl>

SEED@ iw.
Onderwerp: agenda kennismaking staatssecretarissen FIN en VWS 10 feb

Beste collega’s,

Zoals in onze (hernieuwde) kennismakingsgesprekken afgelopen woensdag aan bod kwam, staat voor donderdag 10 februari een

kennismaking gepland van onze staatssecretaris van VWS met 5.1.2e

Bij ons betekent dat, dat de nota ter voorbereiding van dit overleg deze woensdagochtend bij de DG moet liggen.
Hierbij daarom vast een agendavoorstel, zodat we dezelfde agenda hanteren bij de wederzijdse voorbereiding. Niet zo spannend,
de thema’s uit het coalitieakkoord.

Eventuele aanvullingen of aanpassingen ontvang ik graag morgen di 1 feb voor 12 u.

Agendapunten:
- Kennismaking

Buiten reikwijdte verzoek

- conclusie & afspraken

Bij elk van de maatregelen stel ik me voor dat van beide zijden het huidige beeld gedeeld wordt inclusief de belangen en

wensen.

De informatie die we van jullie hebben gehoord afgelopen week zullen we uiteraard vast delen in onze voorbereiding (zoals begin
maart voorstellen die 2023 in moeten gaan klaar hebben liggen).

Fijne avond en vriendelijke groet,



008661
MUP houdt in dat er bodemprijzen per eenheid alcohol (van 10 gram pure alcohol) geformuleerd worden waaronder alcoholhoudende drank niet verso

mag worden.



@minvws.nl]; _Groep VGP-alcohol[GroepVGP-alcohol@minvws.nl];BEE
300926

Mon 11/1/2021 2:04:43 PM

Subject RE: Retourpost 1014443: verzamelbrief alcohol en tabak

Received: Mon 11/1/2021 2:04:44 PM

verzamelbrief alcohol en tabak track changes REV stas MS.docx

Hoi hoi,

Opmerkingen over etikettering en overleggen met de alcoholbranche zijn doorgevoerd, dit is afgestemd met Elen

Groetjes,

var:IESE EEE minusn>Verzonden: maandag 1 november 2021 14:42

Aan: Groep VGP-alcohol <GroepVGP-alcohol@minvws.nl>;IEEE JE @ minvws. nl>
cc:IEE)-EEEDIN© minvws.nl>
rrRE:mm—— 1014443: verzamelbrief alcohol en tabak

Dag allen,

Zie in de bijlage de verzamelbrief met wijzigingen in track changes. Graag jullie aanpassingen doorvoeren(dan reply-all) of mij
die via de mail laten weten, zodat ik deze doorstuur. JERE} fiin als jij nog even meeleest op de wijzigingen voor tabak ivm

ziekte XEN
Groet IEIEEN
ver:EET

Verzonden: maandag 1 november 2021 12:02

Aan: groep VGP tabak < groepVGPtabak@minvws.nl>; Groep VGP-alcohol <GroepVGP-alcohol@minvws.nl>

Onderwerp: FW: Retourpost 1014443: verzamelbrief alcohol en tabak

Dag allen,

Zie in de bijlage de opmerkingen van de stas op de verzamelbrief. De tekstuele opmerkingen en de inhoudelijke opmerkingen
over de tabaksontwerpen ben ik op dit moment aan het aanpassen met behulp van collega’s.
Als de alcohol-collega’s alvast naar de inhoudelijke opmerkingen kunnen kijken, is da handig.
Ik stuur straks een track changes document waar jullie je aanpassingen in door kunnen geven, maarje mag ook een gerichte
aanpassing naar mij mailen!

Groetjes

Verzonden: maandag 1 november 2021 10:24

aan: IEREERIN) minvws.ni>;[IEE SEED© minvws.ni>
cc: 5.1.2e minvws.nl>)

Onderwerp: RE: Retourpost 1014443: verzamelbrief alcohol en tabak

En alvast een scan, het retour zetten in marjolein kan even duren namelijk!

Groet ERR

ver: INKECIN EE 0minus.
Verzonden: maandag 1 november 2021 10:18

Aan: @minvws.n!>;[CKEC)<BEXECN© minvws.nl>
CC; @minvws.nl>

Onderwerp: RE: Retourpost 1014443: verzamelbrief alcohol en tabak

Super,dank je!



var:IESE)AEEc= vu: i>
300926

Verzonden: maandag 1 november 2021 10:17

@ minvws.nl>;IEEESEB @minvws.nl>Aan:

@ minvws.nl>CC:

Onderwerp: Retourpost 1014443: verzamelbrief alcohol en tabak

HaIEEE «~ IEEE.

De stas heeft de brief gelezen en heeft verschillende opmerkingen bij de brief. Ik laat de zaak aan jullie retour zetten zodat jullie
er mee aan de slag kunnen!

Groe ENEENN

Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport | Directie BPZ |
Parnassusplein 5 | 2515 XP | Den Haag | Postbus 20350 | 2500 EJ | Den Haag |

M 06 minvws.nl | www.rijksoverheid.nl |



301028
To: 5.1.2e 5.1.2e @minvws.nl]
From: 5.1.2e

Sent: Tue 6/14/2022 12:06:21 PM

Subject: Vragen tabaksaccijns

Received: Tue 6/14/2022 12:06:28 PM

image001.ipg
ACCIJNS Branston & Lopez (2022). Promoting convergence and closing gaps using affordability-based minimum taxes.pdf

ACCIJNS Branston & Lépez (2021). Promoting convergence and closing gaps - a blueprint for TTD revision.pdf

BesteBED

Hoe is het? Ik mail je met enkele vragen over tabaksaccijns, die je hopelijk kunt beantwoorden.

Allereerst kwam ik dit Kamerstuk tegen, waarin op pagina 9 de volgende passage staat:

"19, Verhoging tabaksaccijns Conform het coalitieakkoord stelt het kabinet voor de tabaksaccijns zodanig te verhogen dat de gemiddelde
verkoopprijs voor een pakje sigaretten van 20 stuks in 2024 op ongeveer € 10 uitkomt. Dit gebeurt in twee gelijke, opvolgende stappen. De

scrote sian vind? plate 1m ape 202% on de tweede stap in apy 2097. HEEEHet VEZonEl Ue sec PeBpiokahak Bur kibgTamien Je deemsI Mh TYDe accijns op sigaren wordt in 2023 en 2024 telkens met 1%-punt

verhoogd.”

Uit de geel gearceerde zin maak ik op dat voor de verhoging van de accijns op rooktabak, die volgens het coalitieakkoord

evenredig zou moeten zijn aan de verhoging van de accijns op sigaretten, wordt uitgegaan van 1 gram rooktabak per shagje.

Weet jij waar dit uitgangspunt vandaan komt? Wij gaan zelf altijd uit van gemiddeld 0,75 gram tabak per shagje. Dit is een

grove schatting, o.a. op basis van deze studie en overleg met buitenlandse collega’s. Uitgaande van 0,75 gram per shagje en de

voorgenomen accijnsverhogingen wordt het prijsverschil tussen sigaretten en shag dan groter, hetgeen wij onwenselijk vinden.

Hoe kijken jullie hiernaar?

Mijn andere vragen zien op twee artikelen van tabaksaccijnsexperts Rob Branston en Angel Lopez-Nicolas, over een systeem dat

zij i.s.m. het Smoke Free Partnership hebben ontwikkeld ten behoeve van de herziening van de EU Tabaksaccijnsrichtlijn. Zie

bijlage. Het voorgestelde systeem (met een Europese WAP, een koppeling tussen de accijns op rooktabak & accijns op sigaretten
en een betaalbaarheidscriterium) is je vast al bekend, maar ik vroeg me af hoe jullie en jullie collega’s van het Ministerie van

Financién naar dit systeem kijken?

En hebben jullie ook contact over dit thema met BuZa en/of de PV van Nederland in Brussel? Ik begreep dat SFP contact

probeertte leggen met de diverse PV's van lidstaten in Brussel om het ontwikkelde accijnssysteem toe te lichten, vandaar dat ik

benieuwd ben naar of er vanuit jullie ook al contact over dit onderwerp is geweest.

Dank alvast voor je reactie.

Hartelijke groet,

T 06 5.1.2e

GEZONDHEIDSFONDSEN Zwarte Woud 2 | 3524 SJ] Utrecht

VOOR ROOKVRIJ gezondheidsfondsenvoorrookvrij.nl

Gezondheidsfondsen voor Rookvrij is een samenwerking tussen de Hartstichting, KWF en Longfonds met als doel dat niemand meer (over)lijdt aan de gevolgen van

roken.
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@minvws.nl];

@minvws.nl]

Sent: Thur 1/20/2022 9:31:01 AM

Subject RE: Versie 2 van nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

graag reageren voor donderdag 20-1 om 14 uur.

Received: Thur 1/20/2022 9:31:01 Al
} cli

:

% (01g Pre) (00
\AAR[C

fs mL
ventirol

Goedemorgen,

Blij met deze aanpassingen. lk heb in het stuk een voorstel gedaan voor een inleiding met net andere toon.

Veel dank voor al het harde werk en suggesties.

Grt

var: IEEE IEE)EXERinv i
Verzonden: donderdag 20 januari 2022 09:13

Onderwerp: RE: Versie 2 van nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

graag reageren voér donderdag 20-1 om 14 uur.

BesteERRED

Dank hiervoor, ik ben er vanochtend snel doorheen gelopen, zie in de bijlage mijn reactie. Voor mentale gezondheid moet ook eea

worden aangepast, maar dat heb ik even aan daphne gestuurd, zij zal dit bij karin aandragen. Dit is een aanvulling op een aantal

algemene punten die ik gister mailde.

Dank, en groeten,

Van:IEE @minvws.nl>

Verzonden: donderdag 20 januari 2022 00:31

@minvws.nl>;
@@ mi NVWS.

:

Onderwerp: Versie 2 van nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

graag reageren voor donderdag 20-1 om 14 uur.
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Beste mensen,

Ik heb zoveel mogelijk opmerkingen en suggesties verwerkt in de nota en dit is de stand van zaken nu. Ik hoor graag jullie
reacties.

@Voor degenen die nog zouden reageren. Graag graag op deze versie.

@Aan de secretarissen het verzoek om de inzet per thema kort om te werken in eenzelfde stramien (zie bestand pagina 9 - le

pagina van bijlagen)

Groetjes

van: [EKEDNS IEECEEDNNN) <BEEXEXMN@ invws n>
Verzonden: woensdag 19 januari 2022 16:28

Aan: A. A. A. BRA © minvws.nl>; )
1. J. A.

: minvws.nl>;
omnis n>;INKED

5.1.2e¢

CC: 1. 1 @ minvws.nl>;
5.1.2e

) SRE @minvws.ni>; 5.1.2e ) SEE @minvws.ni>;
Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ha allen,

Heel veel mooi werk, super dat jullie onder druk steeds zoveel weten te produceren! Excuus voor mijn verlate reactie.

Ik sluit mij van harte aan bij de suggestie van 5.1.26} dat brengt ons weer terug naar de kern en geeft nog wat ruimte om verdere

verfijning aan te brengen in de nota. Vraagt wel weer een slag, dus wellicht kunnen we wat uitstel vragen ten aanzien van de

deadline morgen 12 uur ;-)

Een aantal aandachtspunten voor de uitwerking:

eo lk denk dat een presentatie ook goed werkt bij de stass, want in zijn algemeenheid viel het mij op dat als ik het lees met de

gesprekken met stass tot nu toe in mijn achterhoofd denk ik dat we nog even goed naar de omvang en de taal moeten

kijken. We lichten veel toe en ik denk dat we een slag richting meer actiegericht kunnen maken. En proces woorden wat

concreter te koppelen aan het resultaat.

eo lk denk dat we nog even goed moeten afwegen wat we doen met de financiéle bijlagen, omdat er nu wat in

evenwichtigheid iis tussen “oude/ gevestigde” thema’s en de nieuwe thema’s.

e  Volgens mij is focus op nu helemaal op jeugd goed, maar moeten we de andere generaties niet vergeten.

e Irt mentaal; onderscheiden dat we enerzijds in actie komen, en anderzijds ook beweging/ maatschappelijke debat starten

(nav deep dive).
« Volgens mij is het goed om naast de losse acties ook oog tte houden voor het overkoepelende verhaal en de verbinding.

Daarom steun ik de suggestie en voorzet van enBE, om nog kort terug te grijpen op wat we hebben gehoord in

de deep dive lijkt mij goed om vast te houden, ter check en laten weten dat hij zich gehoord voelt.

eo Ten slotte; Ik wilde als doorkruisende thema’s leefomgeving en gezondheidsverschillen nog kort toevoegen. Een suggestie

hiervoor is in de maak.

e M.b.t. blokje mentaal heb ik ook nog contact met daphne en moeten we ook goed blijven afstemmen met jeugd.

Dank, en groeten,

Van:EEELEeminvws.ni>
Verzonden: woensdag 19 januari 2022 15:41

Aan: ) < minvws.nl>;

minvws.nl>;

@minvws.nl>; )

) < minvws.nl>;@minvws.nl>;



)SEEN© invws.ol>;ICE,© 1
0>°

@ minvws.nl>

5.1.2e

5.1.2e 1. dminvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Goedemiddag allen,

Dank voor alle reacties en ook voor de reacties die nog gaan komen vandaag.
Het lukt me niet om vandaag alle wijziging in het stuk te verwerken EN een ppt te maken.

Ik wil voorstellen dat ik nu eerst samenvat in een ppt (met evt keuzes) en dat daarna verder wordt gewerkt aan de tekst van de

nota.

Dan kan in ieder geval de ppt tijdig naar het MT-DGV en kan tekst later volgen (en dan is er ook tijd voor 2° lezing).
Akkoord?

Groetjes
06

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 15:22

Aan: 5.1.2e ) 5.1.2e Dminvws.nl>; 5.1.2e ls @ minvws.nl>;

J 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e minvws.nl>;
5.1.2e ) <A 5.1.2e 5.1.2e

El D minvws.nl>;

< 5.1.2e @minvws.nl>; 5.1.2e ) < CARLIN @ minvws.nl>

CC: 5.1.28 ) <BEEELIM @ minvws.nl>; 5.1.2e EFI © minvws.nl>; ERE XE)
5.1.2e @ minvws.nl>; IEEE 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>;
51.2e ) EEE @minvws.nl>; 51.2e ) JERE @ minvws.nl>; 5.1.2e 5.1.2e ) < 5.12e 2 minvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ik volg dit allemaal met de grootste bewondering en interesse: echt leuk!!

Is er een totaal versie met alle aanpassingen van iedereen etc. Of komt die sowieso morgen?
Dit om te voorkomen dat ik een spuit 11 reactie geef.....
Thnks!

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 14:35

Aan: 5.1.2 ) <BECRREIN@ minvws.nl>; EERE. < 5.1.2 @minvws.nl>;

< 5.1.2e @minvws.nl>; 5.1.2e ) <EAFLEN@ minvws.nl>; 5.1.2e

5.1.2e 5.1.2e Dminvws.nl>; 5.1.2e 5.1.2e ) « 5.1.2e @minvws.nl>;
5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) JEEAELIN@ minvws.nl>

cc: 5.1.2e ) <BEREL 5.1.2e RFI 6 ninvws.nl>; ERE HEE
5.1.2e @ minvws.nl>; ICRF 5.1.2e @minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e Dd minvws.nl>;

5.1.2e ) SEB @minvws.nl>; 5.1.2e ) JERE @minvws.ni>; 5.1.2e CAPT) BEF © minvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ha,

Gaat idd weer lekker snel zo en idd precies het deel wat ontbreekt. Van mijn kant al een aanvulling op 5° streepje. Want de crux zit

hem er natuurlijk in wat we hiermee dan concreet bedoelen. Een beetje Rotterdamse [voor Ji} en BES... lef mag er wel in, in

deze fase.

“Alleen landelijke maatregelen en akkoorden zijn niet voldoende. Belangrijke ambitie van het toekomstig preventiebeleid

is dat we ook zo lokaal (hyperlokaal) mogelijke concrete acties in gang willen zetten. In de wijken en buurten van de grote steden

kiezen voor een aanpak met interventies die vooral daar werken. Landelijk beleid met een lokale vertaling met inschakeling van de

GGD's. Hoe bereiken we in die wijken de mensen met overgewicht? Hoe bereiken we jongeren die nu nog niet sporten en

bewegen? Waarbij niet alleen vanuit het bestaande aanbod gedacht gaat worden. Dit zijn de grote opgaven voor de komende

jaren in het gezamenlijke preventiebeleid.”
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Nou ja. Net als tekst ER vooral cok om op te schieten.

Grt,

van: INEEECKEDNIN)BEREXM© invws.ol>
Verzonden: woensdag 19 januari 2022 14:14

Aan: ,

5.1.2e @minvws.nl>; 5.1.2e ) <A] @minvws.nl>; 5.1.2e )

@minvws.nl>; 5.1.2e ERE @ minvws.nl>; 5.1.2e ) <BR (@minvws. nl>; SEE
1

51.2e 5.1.2e 0 minvws.nl>; 5.1.2e 51.2e ) <] 5.1.2e [0 minvws.nl>; 5.1.2e )
5.1.2e 5.1.2e ) < 5.1.2e Dminvws.nl>

CC: 5.1.2e ) <JRED 5.1.2e ) <BEEEZI © minvws.ni>; TERE 512e |
® minvws.nl>; JERE 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @minvws.nl>;

5.1.2e ) <BR @ minvws.nl>; EERE] 5.1.2e ) <P I BL] Dminvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ha

Zo maken we vlot stappen.
De notie van is een heel terechte en het is heel fijn dat er meteen een mooie aanzet aan toevoegt.

Meteen maar wat suggesties daarbij:
- In de eerste twee streepjes ligt de nadruk nu op proces en maatregelen. Daar zou ik de ambitie aan toevoegen: gezonde

generatie in 2040. Lijkt me goed daarmee te beginnen. Dat zou ook de brede noemer kunnen zijn.
- Ik zou in tweede streepje niet tegenstellend formuleren maar combinerend ("beschermen hand in hand met stimuleren™)
- Leefstijlthema’s zou ik concreter benoemen
- De combi landelijk met lokaal zou ik ook weer positief formuleren (meerwaarde, kan niet zonder elkaar )
- De suggestie lijkt nu dat gemeenten inzetten op aanpak overgewicht en op valpreventie. Misschien wat opener

formuleren?

Grt

van: [IEXEDNN. JEEEXEEEN@ minvws.oi>
Verzonden: woensdag 19 januari 2022 13:53

Aan: 5.12e ) <BR @minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.12e a minvws.nl>; [| EXE.
EXEL) <BAEH © minvws.nl>; 5.1.2e ) <BR @minvws.ni>; 5.1.2e ) FEEECIN @ minvws.nl>;

5.1.2e ) <BERIEL 5.1.2e | 5.1.2e ) <BECRFCIN © minvws.n|>; 5.1.2 )
5 5.1.2e ®minvws.nl>: 5.1.2e ) < CRI-CI @ minvws.nl>

cc: 5.1.2e ) <BEREE 5.1.2e ) <BEEESI & minvwis.ni>; IEEE << (BRED)
<A @ minvws.nl>; IEE 5.1.2e @minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @minvws.nl>;

3 d= ) <GRWEN@ minvws.nl>; 5.1.2e ) <BEAN @ minvws.nl>; BEARS 5.1.2e ) <A 2 minvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Hi en anderen,
Eens met je behoefte aan de meerwaarde der delen. Ik had gister een eerste poging daartoe gedaan. Het lijkt me bovendien

goed om bij de stas te toetsen of hij een dergelijk overkoepelend beeld deelt. En dan ziet hij ook terug dat wij naar hem

geluisterd hebben. Daarom een schot voor de boeg om het volgende op te nemen in de nota (kan ook in een kadertje wat mij

betreft) met onderstaand voorstel:

Het voorstel in deze nota is ook gebaseerd op de richting en gedachten die u tijdens de deep dive sessie heeft gegeven. Graag
toetsen wij bij u of onderstaande samenvatting een goede weergave is van het overall beeld.

- De koers die door de vorige bewindspersoon is ingezet, wordt voortgezet. Het Nationaal Preventieakkoord heeft een

brede beweging in gang gezet door de betrokkenheid van veel partijen. Het belang van een gezonde leefstijl staat niet

meer ter discussie, evenals de ambities die geformuleerd zijn. Er worden nieuwe maatregelen afgesproken met partijen.
- Tegenover harde maatregelen die mensen beschermen of een barriére opwerpen om ongezonde keuzes te maken,

worden ook acties ondernomen die inspelen op de gezonde keuzes met een positieve insteek (zoals mogelijkheden voor

sporten).
- Naast de leefstijlthema’s wilt u er voor zorgen dat Nederland veel meer in beweging komt in een gezonde

leefomgeving. Een leefomgeving die mensen uitdaagt of verleidt om fysiek in actie te komen. U wilt voor dit thema met

maatschappelijke partners een akkoord sluiten om op die manier energie en betrokkenheid te genereren. In



samenwerking met de Minister van Sport.
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- U wilt dat onze samenleving zich veel bewuster wordt van de mentale kwetsbaarheid waar met name jongeren mee

kampen. Welke mechanismes spelen hierin een rol? Wat kunnen we als samenleving doen om de mentale weerbaarheid

te vergroten? De maatschappelijke bewustwording rondom mentale gezondheid vergt een andere aanpak, een akkoord

kan hierin een deel van de aanpak zijn.
- Landelijke maatregelen en akkoorden zijn niet voldoende. Een landelijke aanpak werkt alleen als er een doorvertaling

is naar gemeenten en lokale partijen die gericht actie ondernomen. In alle gemeenten. Met inschakeling van de GGD

wilt u gemeenten ondersteunen mits zij bereid zijn om concrete acties in gang te zetten met de focus op een aantal

effectieve interventies. Concreet gaat het om de aanpak van overgewicht (voor kinderen en volwassenen) en om

valpreventie, gericht op kwetsbare ouderen.
- Voor het geheel geldt dat ingezet moet worden op effectieve interventies. Het resultaat telt: mensen moeten merkbaar

gezonder worden. Dat resultaat willen we zichtbaar maken.

Daarnaast denk ik belangrijk om volgende notie ook te noemen:

In deze nota zijn voorstellen opgenomen vanuit de verschillende thema’s. Daarbij geldt echter dat een diverse maatregelen

meerdere thema’s omvatten. Zo is voor een goede mentale gezondheid de inzet op bewegen en sport en een gezonde

leefomgeving van belang. En bijvoorbeeld een specifieke aanpak als de llslandse aanpak, verbindt ook verschillende thema’s

(problematisch alcoholgebruik, sport en bewegen, mentale gezondheid).

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 12:40

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Allen,

lk ben altijd weer onder de indruk van hoe snel jullie in dit geval weer met een compleet stuk komen. Het is mooie en bonte

verzameling van bestaande en nieuwe programma’s/regelingen/tafels. Complimenten dus.

Aan de andere kant ben ik ook kritisch als ik uitzoom en naar het geheel kijk en heb ik het gevoel dat we hier iets laten liggen. Het is

het bekende verhaal van de meerwaarde van de som der delen. Deze zie ik hier nog onvoldoende terug. Geeft dit nou voldoende

weer waar wij als drie directies gezamenlijk naartoe willen. Welke ambitie kunnen we opschrijven en met hem bespreken? Wat zijn

de drie grote doorsnijdende thema’s die hij gaat aanpakken. Ja, hij heeft aangegeven het werk van
Ba door te willen zetten en dat

staat er denk ik voor groot deel goed in. Maar waar is het overkoepelende verhaal?

Kortom ik pleit niet om het stuk volledig te herschrijven want we willen ook snel meters maken en die deadlines zijn heel rap maar

ik pleit er wel voor om een begin te maken van een veel ambitieuzer gezamenlijk preventie verhaal. Ik krijg indruk dat hij daar

vooral het gesprek met ons cok over wil voeren.

Met groet,

Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 22:30

Aan: 5.1.2e ) <ECRFLEN@ minvws.nl>; 5.1.2e ) < CRIN @ minvws.nl>; 5.1.2e )
<BR PER (©) minvws. nl>; 5.1.2e ) <BEAN @ minvws. nl; 5.1.2e ) < 5.1.2e @minvws.nl>;
i 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e

| 5.1.2e ) < CHF (@ minvws.nl>

CC: 5.1.2e CRE (@ minvws.nl>; ICRF. < 5.1.2e @minvws.nl>;

< 5.1.2e 5 5.1.2e 3 ed 5.1.2e @minvws.nl>;IEE
5.1.2e < 5.1.2e @ 5.1.2e ) SEB @minvws.nl>;

x 5.12e [G minvws.nl>; 5.1.2e 5.1.2e ) % 5.1.2e Dminvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.
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Beste mensen,

Zoals hieronder door aangekondigd, bijgaand de nota waarin we de Staatssecretaris zo concreet mogelijk voorstel doen op

preventie, met name m.b.t. de inzet van de middelen voor 2022 en 2023. Dit doen we vlot, omdat we richting FEZ einde deze

maand al een eerste financiéle onderbouwing dienen aan te leveren. Begin maart zal richting FIN definitief geclaimd worden.

Exacte uitvraag van FEZ met de procedures, heb ik nog niet ontvangen.

De nota is in sneltreinvaart opgesteld, dus er mag gerust wat van gevonden worden ;).

Zoals hieronder vraagt: graag voor morgen 14 uur reactie op deze concept nota richting [FEE}!. Ikzelf werk vrijdag pas

weer, dus gaat deze nota finishen en zal aanleveren bij voor het MTDGV.

Algemene opmerking:
Nota dient op dit moment vooral om de nodige beslissingen expliciet voor te leggen. Ik realiseer me dat de tabellen per thema

verkokerd overkomen en dat het integrale verhaal over preventie waar we juist aan gewerkt hebben hierdoor niet echt voor het

voetlicht komt. Laten we dat vooral wel vertellen tijdens onze deep dives. Immers: gezond school aanpak (overgewicht),
IJslandse aanpak (alcohol), en zo veel meer zijn aanpakken die breed en integraal inzetten op gezondheid, zowel mentaal als

fysiek. Ik snap dat in deze opzet, waarin het onder een thema valt, niet zo integraal uit de verf komt.

Specifieke opmerkingen:
BFA bij gezondheidsdeals: idee om daar net als bij mentale gezondheid beslispunten in te bouwen? zodat we achteraf

expliciet akkoord hebben van Stas op de diverse beelden/voorstellen.

@ : wil je ook beslispunten in je stuk opnemen?
@ : de 'inspirerende start/grotere verhaal' ontbreekt nu. Kwam ik ook niet meer aan toe. Vraag is even of dat in deze nota

ook een goede plek heeft. Laat ik even aan jullie morgen.

@ PERPEEN, Letteke: bekijken jullie middelen tabel overgewicht ook nog even samen? Bel gerust.
@ PERFEN (mentale gezondheid) — ter overweging: wellicht toch fraai als jullie ook de financién in tabelvorm opnemen?

Vraag aan directeuren:

Hoe gaan we om met eventueel benodigde beleids FTE? En nemen we dat op in deze nota? Of doen we dit pas in claim richting
en blijft dat buiten deze nota?

Tot zover,

Groeten,

BE

Van:IEEEBEF e@minvws.ni>
Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 16:51

Onderwerp: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren

voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

In verband met eerste onderbouwing/verdeling van financiéle middelen uit het regeerakkoord en op verzoek van de Stass wordt

een aanzet gemaakt voor met een eerste preventienota ter bespreking in het MT-DGV van komende maandag 24 januari. De

(meeste) mensen op de cc-balk hebben hiervoor input geleverd o IEEzet nu alles bij elkaar. Later vanavond

ontvangen jullie van het concept-resultaat.
Het verzoek is ofjullie uiterlijk 14 uur morgenmiddag naar mij willen reageren op dit concept. Dan kan ik jullie opmerkingen en

verbetersuggesties morgenmiddag verwerken.

Ik hoop van harte dat jullie daarvoor ruimte kunnen maken in de agenda morgenochtend.
Alvast dank en met vriendelijke groet,

Mw. drs.

(M}+31 minvws.nl

Project-/programmamanager VWS Flex|Pro voor Preventieakkoord 2.0
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Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport

Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 09:52

Onderwerp: nota preventie

Beste mensen,

Vrijdag hebben we besloten om een eerste preventie nota op te stellen voor de Stas nav de deep dive. Bijgaand een eerste (nog
wat ongepolijste) versie waarin ik eerste input van jullie heb verwerkt (nog niet helemaal een eenheid, maar dat komt). Maar

dan hebben we even alvast een gezamenlijk beeld. Met oog op het ophalen van de middelen bij FIN kies ik ervoor om in de

bijlage al zo veel als mogelijk onderbouwingen aan te leveren die ook nodig zijn voor FIN. De tabellen die nu er nu in staan zijn
een eerste grove schets en vormen nog niet de definitieve inzet.

BESen [BEET kijk even of een dergelijke tabel voor jullie ook lukt, als schets.

Als je dingen wil toevoegen/wijzigen. Graag in dit document. Einde middag wil ik liefst versie naar onze leidinggevenden sturen.

Ik vraag ee nog even te kijken of zij elkaar nog even treffen morgenochtend. Zo niet, dan doen we die ronde morgen

digitaal. Doel is: aanleveren voor het MTDGV. Dat betekend idealiter donderdag 12 uur aanleveren bij [EEE

Gr,

BE.

Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport | Directie Voeding, Gezondheidshescherming en Preventie |

Parnassusplein 5 | 2515 XP | Den Haag | Postbus 20350 | 2500 EJ | Den Haag |
T (070) 340 6119 | M 06 minvws.nl| www.rijksoverheid.nl |

Op kantoor op:
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@minvws.nl];

minvws.nl]; l

@minvws.nl]; [EAE

From: )

Sent: Wed 1/19/2022 10:32:22 AM

Subject: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren

voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Received: Wed 1/19/2022 10:32:23 AM

VWS Nota ter beslissing Preventie opm VS.docx

Ha

en alle anderen die al input geleverd hebben veel dank voor wat er nu al ligt.

Wat algemene opmerkingen:
- Als we de nota hebben liggen, denk ik dat we daarnaast een powerpoint presentatie kunnen of moeten maken met

dezelfde inhoud die we kunnen gebruiken als leidraad voor het gesprek. Daarin kunnen we te maken keuzes dan

markeren. Voor het MT DGV zouden we dan zowel concept nota als PP kunnen aanleveren
- Het stukje over de inzet van de middelen kan nog een slag hebben. Daarin kunnen we scherper markeren dat we hier een

voorstel doen; waar aan de alle kanten ruimte is om keuzes te maken. Ik zag in paragraaf mentale gezondheid staan dat

we meer nodig hebben om stappen te kunnen zetten. Dat is een notie die geldt voor zlle onderwerpen. Die notie zou ik

dus centraal naar voren halen en de stas laten zien dat overal keuzes te maken zijn.
- Het voorstel mbt overgewicht laat dat al zien; want daar komen we moeiteloos tot meer en grotere voorstellen. Onze

afspraak indachtig dat we 7 mln als uitgangspunt nemen zou ik voor het voorstel dat als richtsnoer nemen en evt per

onderwerp aparte suggesties doen waarje extra stappen kan zetten

- Qua campagne, moeten we waken dat we maar beperkte mogelijkheden hebben om grote massamediale campagnes te

doen. Is het een idee voor te stellen tot 1 preventie of leefstijlcampagne te komen, waar je de verschillende

onderwerpen onder kan hangen. Dus dat je het ene moment meer focus legt op bewegen en het andere moment op

stoppen met roken of mentale gezondheid?
- In de concrete voorstellen lijkt het me goed scherp aan te geven dat we vooral effectief bewezen interventies voorstellen.

Door de veelheid kan dat al gauw wat op de achtergrond raken.
- Ergens in de nota ook aangeven wanneer op onderwerpen aparte sessies zijn gepland.

Bijgevoegd in de tekst een aantal suggesties.

Ik hoop dat deze suggesties helpen een slag verder te komen. Bij vragen laat het weten!

van:IEEE<ICEETNo invws.nl>
Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 22:30

CC: ik: Ak il

: @minvws.nl>;

@ minvw! ni>; EEN

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

Zoals hieronder door Ei aangekondigd, bijgaand de nota waarin we de Staatssecretaris zo concreet mogelijk voorstel doen op

preventie, met name m.b.t. de inzet van de middelen voor 2022 en 2023. Dit doen we vlot, omdat we richting FEZ einde deze

maand al een eerste financiéle onderbouwing dienen aan te leveren. Begin maart zal richting FIN definitief geclaimd worden.

Exacte uitvraag van FEZ met de procedures, heb ik nog niet ontvangen.

De nota is in sneltreinvaart opgesteld, dus er mag gerust wat van gevonden worden ;).

Zoals hieronder vraagt: graag véér morgen 14 uur reactie op deze concept nota richting [FF}!. Ikzelf werk vrijdag pas



weer, dus gaat deze nota finishen en zal aanleveren bij voor het MTDGV.
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Algemene opmerking:
Nota dient op dit moment vooral om de nodige beslissingen expliciet voor te leggen. Ik realiseer me dat de tabellen per thema

verkokerd overkomen en dat het integrale verhaal over preventie waar we juist aan gewerkt hebben hierdoor niet echt voor het

voetlicht komt. Laten we dat vooral wel vertellen tijdens onze deep dives. Immers: gezond school aanpak (overgewicht),
IJslandse aanpak (alcohol), en zo veel meer zijn aanpakken die breed en integraal inzetten op gezondheid, zowel mentaal als

fysiek. Ik snap dat in deze opzet, waarin het onder een thema valt, niet zo integraal uit de verf komt.

Specifieke opmerkingen:
FH bij gezondheidsdeals: idee om daar net als bij mentale gezondheid beslispunten in te bouwen? zodat we achteraf

expliciet akkoord hebben van Stas op de diverse beelden/voorstellen.
@ : wil je ook beslispunten in je stuk opnemen?
@ : de 'inspirerende start/grotere verhaal' ontbreekt nu. Kwam ik ook niet meer aan toe. Vraag is even of dat in deze nota

ook een goede plek heeft. Laat ik even aan jullie morgen.

@ BERR Letteke: bekijken jullie middelen tabel overgewicht ook nog even samen? Bel gerust.

@ BERENS (mentale gezondheid) - ter overweging: wellicht toch fraai als jullie ook de financién in tabelvorm opnemen?

Vraag aan directeuren:

Hoe gaan we om met eventueel benodigde beleids FTE? En nemen we dat op in deze nota? Of doen we dit pas in claim richting
en blijft dat buiten deze nota?

Tot zover,

Groeten,

BE

Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 16:51

Onderwerp: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren

voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

In verband met eerste onderbouwing/verdeling van financiéle middelen uit het regeerakkoord en op verzoek van de Stass wordt

een aanzet gemaakt voor met een eerste preventienota ter bespreking in het MT-DGV van komende maandag 24 januari. De

(meeste) mensen op de cc-balk hebben hiervoor input geleverd en ]zet nu alles bij elkaar. Later vanavond

ontvangen jullie van het concept-resultaat.
Het verzoek is ofjullie uiterlijk 14 uur morgenmiddag naar mij willen reageren op dit concept. Dan kan ik jullie opmerkingen en

verbetersuggesties morgenmiddag verwerken.

Ik hoop van harte dat jullie daarvoor ruimte kunnen maken in de agenda morgenochtend.
Alvast dank en met vriendelijke groet,

Mw. drs.

(M)+316 minvws.nl

Project-/programmamanager VWS Flex|Pro voor Preventieakkoord 2.0

Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport

Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 09:52

Onderwerp: nota preventie
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Beste mensen,

Vrijdag hebben we besloten om een eerste preventie nota op te stellen voor de Stas nav de deep dive. Bijgaand een eerste (nog
wat ongepolijste) versie waarin ik eerste input van jullie heb verwerkt (nog niet helemaal een eenheid, maar dat komt). Maar

dan hebben we even alvast een gezamenlijk beeld. Met oog op het ophalen van de middelen bij FIN kies ik ervoor om in de

bijlage al zo veel als mogelijk onderbouwingen aan te leveren die ook nodig zijn voor FIN. De tabellen die nu er nu in staan zijn
een eerste grove schets en vormen nog niet de definitieve inzet.

GC 5120 [O EEE): kijk even of een dergelijke tabel voor jullie ook lukt, als schets.

Alsje dingen wil toevoegen/wijzigen. Graag in dit document. Einde middag wil ik liefst versie naar onze leidinggevenden sturen.

Ik vraag 55 | nog even te kijken of zij elkaar nog even treffen morgenochtend. Zo niet, dan doen we die ronde morgen

digitaal. Doel is: aanleveren voor het MTDGV. Dat betekend idealiter donderdag 12 uur aanleveren bij [EEN

Gr,

HE

BSiDhr 5.1.2e

Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport | Directie Voeding, Gezondheidsbescherming en Preventie |

Parnassusplein 5 | 2515 XP | Den Haag | Postbus 20350 | 2500 EJ | Den Haag |
T (070) ERIM | M 06EEE Gin vs.nl| www.rijksoverheid.nl |

Op kantoor op: 5.1.2e
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To: @minvws.nl]
Ce: @minvws.ni];[EEEC @minvws. ni]
From: )

Sent: Wed 1/19/2022 12:29:53 PM

Subject: RE: VWS_Nota ter beslissing Preventie

Received: Wed 1/19/2022 12:29:53 PM

VWS Nota ter beslissing Preventie tabak mm.docx

Hol

Ik zag in de bijlage met middelen voor roken nog wat onnodige dubbelingen staan. Hopelijk kun je mijn tekstwijzigingen daar

overnemen in de eindversie.

Groet,

van:[CENBESET@ minvws.ni>
Verzonden: woensdag 19 januari 2022 13:03

Aan: ) EEE @minvws.nl>;

@minvws.nl>;

Onderwerp: VWS_Nota ter beslissing Preventie

Ha collega’s,

Mooie voorzet, knap gedaan in zo'n korte tijd! Ik heb nog enkele tekstuele suggesties bij de nota en zal nog even apart naar de

tabel met de middelen kijken.

Laat vooral weten als er vragen zijn!

Groetjes,

van: IEEECECNEN)<BENERECIN© inv s.ni>
Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 22:30

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

Zoals hieronder door EXER aangekondigd, bijgaand de nota waarin we de Staatssecretaris zo concreet mogelijk voorstel doen op

preventie, met name m.b.t. de inzet van de middelen voor 2022 en 2023. Dit doen we vlot, omdat we richting FEZ einde deze

maand al een eerste financiéle onderbouwing dienen aan te leveren. Begin maart zal richting FIN definitief geclaimd worden.

Exacte uitvraag van FEZ met de procedures, heb ik nog niet ontvangen.

De nota is in sneltreinvaart opgesteld, dus er mag gerust wat van gevonden worden ;).

Zoals hieronder vraagt: graag véér morgen 14 uur reactie op deze concept nota richting [FEER}!. Ikzelf werk vrijdag pas

weer, dus gaat deze nota finishen en zal aanleveren bij voor het MTDGV.
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Algemene opmerking:
Nota dient op dit moment vooral om de nodige beslissingen expliciet voor te leggen. Ik realiseer me dat de tabellen per thema

verkokerd overkomen en dat het integrale verhaal over preventie waar we juist aan gewerkt hebben hierdoor niet echt voor het

voetlicht komt. Laten we dat vooral wel vertellen tijdens onze deep dives. Immers: gezond school aanpak (overgewicht),
IJslandse aanpak (alcohol), en zo veel meer zijn aanpakken die breed en integraal inzetten op gezondheid, zowel mentaal als

fysiek. Ik snap dat in deze opzet, waarin het onder een thema valt, niet zo integraal uit de verf komt.

Specifieke opmerkingen:
@ bij gezondheidsdeals: idee om daar net als bij mentale gezondheid beslispunten in te bouwen? zodat we achteraf

expliciet akkoord hebben van Stas op de diverse beelden/voorstellen.
@ : wil je ook beslispunten in je stuk opnemen?
@ : de 'inspirerende start/grotere verhaal' ontbreekt nu. Kwam ik ook niet meer aan toe. Vraag is even of dat in deze nota

ook een goede plek heeft. Laat ik even aan jullie morgen.

@ BERL Letteke: bekijken jullie middelen tabel overgewicht cok nog even samen? Bel gerust.

@ BERR (mentale gezondheid) - ter overweging: wellicht toch fraai als jullie ook de financién in tabelvorm opnemen?

Vraag aan directeuren:

Hoe gaan we om met eventueel benodigde beleids FTE? En nemen we dat op in deze nota? Of doen we dit pas in claim richting

BE en blijft dat buiten deze nota?

Tot zover,

Groeten,

512]

van:IEEE) BEE ominvws.ni>
Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 16:51

Aan: A. 1.

i

Mile 1. minv

.

i

.nl>;
A. A. invws.nl>;

1.2
i

; >
1. 1. @ minvws.nl>

@ minvws.oll 5.1.2e 1.

i 4 4

i

” 3

) BEE @minvws.nl>; al

i

.nl>; ik

2
A. @ minvws.nl>

Onderwerp: HEADSUP- Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren

voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

In verband met eerste onderbouwing/verdeling van financiéle middelen uit het regeerakkoord en op verzoek van de Stass wordt

een aanzet gemaakt voor met een eerste preventienota ter bespreking in het MT-DGV van komende maandag 24 januari. De

(meeste) mensen op de cc-balk hebben hiervoor input geleverdee zet nu alles bij elkaar. Later vanavond

ontvangen jullie van het concept-resultaat.
Het verzoek is ofjullie uiterlijk 14 uur morgenmiddag naar mij willen reageren op dit concept. Dan kan ik jullie opmerkingen en

verbetersuggesties morgenmiddag verwerken.

Ik hoop van harte dat jullie daarvoor ruimte kunnen maken in de agenda morgenochtend.
Alvast dank en met vriendelijke groet,

Mu. drs.

ph —
Project-/programmamanager VWS Flex|Pro voor Preventieakkoord 2.0

Ministerie van Volksgezondh eid, Welzijn en Sport

Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 09:52

@minvws.nl>;

Onderwerp: nota preventie

Beste mensen,
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Vrijdag hebben we besloten om een eerste preventie nota op te stellen voor de Stas nav de deep dive. Bijgaand een eerste (nog
wat ongepolijste) versie waarin ik eerste input van jullie heb verwerkt (nog niet helemaal een eenheid, maar dat komt). Maar

dan hebben we even alvast een gezamenlijk beeld. Met oog op het ophalen van de middelen bij FIN kies ik ervoor om in de

bijlage al zo veel als mogelijk onderbouwingen aan te leveren die ook nodig zijn voor FIN. De tabellen die nu er nu in staan zijn
een eerste grove schets en vormen nog niet de definitieve inzet.

oIEENenJEEEZH kijk even of een dergelijke tabel voor jullie ook lukt, als schets.

Ik vraag nog even te kijken of zij elkaar nog even treffen morgenochtend. Zo niet, dan doen we die ronde morgen

Als je dingen wil toevoegen/wijzigen. Graag in dit document. Einde middag wil ik liefst versie naar onze leidinggevenden sturen.

digitaal. bE is: aanleveren voor het MTDGV. Dat betekend idealiter donderdag 12 uur aanleveren bij

Gr,

BEDhr 5.1.26

Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport | Directie Voeding, Gezondheidsbescherming en Preventie |

Parnassusplein 5 | 2515 XP | Den Haag | Postbus 20350 | 2500 EJ | Den Haag |
1 (070) 340 61 19 | M o6 |NENEGEGNGEGEEEZEEEEGinv \s.nl| www rijksoverheid.nl |

Op kantoor op: IERECENN



To: 5.1.2e 5.1.2e @minvws.nl]
301 058

)From: 5.1.2e

Sent: Thur 1/20/2022 4:04:48 PM

Subject: RE: Versie 2 van nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

graag reageren voor donderdag 20-1 om 14 uur.

Received: Thur 1/20/2022 4:04:48 PM

VWS Nota ter beslissing Preventie versie 2 tabak.docx

EEN

Hierbij het stukje over roken in de bijlage. Ik heb het toch ingekort maar misschien niet genoeg.

Groet,

ver:IESE) Eo mins.

Verzonden: donderdag 20 januari 2022 00:31

Onderwerp: Versie 2 van nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

graag reageren voor donderdag 20-1 om 14 uur.

Beste mensen,

Ik heb zoveel mogelijk opmerkingen en suggesties verwerkt in de nota en dit is de stand van zaken nu. Ik hoor graag jullie
reacties.

@Voor degenen die nog zouden reageren. Graag graag op deze versie.

@Aan de secretarissen het verzoek om de inzet per thema kort om te werken in eenzelfde stramien (zie bestand pagina 9 - le

pagina van bijlagen)

Groetjes

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 16:28

Aan: A. A. A. @minvws.nl>; )
1. Al Al

. minvws.nl>;
pminyus.nt>; INE

5.1.2e

5.1.2e

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ha allen,

Heel veel mooi werk, super dat jullie onder druk steeds zoveel weten te produceren! Excuus voor mijn verlate reactie.

Ik sluit mij van harte aan bij de suggestie van EBERLE] dat brengt ons weer terug naar de kern en geeft nog wat ruimte om verdere

verfijning aan te brengen in de nota. Vraagt wel weer een slag, dus wellicht kunnen we wat uitstel vragen ten aanzien van de

deadline morgen 12 uur ;-)

Een aantal aandachtspunten voor de uitwerking:
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lk denk dat een presentatie ook goed werkt bij de stass, want in zijn algemeenheid viel het mij op dat als ik het lees 30 uc

gesprekken met stass tot nu toe in mijn achterhoofd denk ik dat we nog even goed naar de omvang en de taal moeten

kijken. We lichten veel toe en ik denk dat we een slag richting meer actiegericht kunnen maken. En proces woorden wat

concreter te koppelen aan het resultaat.

eo lk denk dat we nog even goed moeten afwegen wat we doen met de financiéle bijlagen, omdat er nu wat in

evenwichtigheid iis tussen “oude/ gevestigde” thema’s en de nieuwe thema’s.

eo  Volgens mij is focus op nu helemaal op jeugd goed, maar moeten we de andere generaties niet vergeten.

e Irt mentaal; onderscheiden dat we enerzijds in actie komen, en anderzijds ook beweging/ maatschappelijke debat starten

(nav deep dive).
¢ Volgens mij is het goed om naast de losse acties ook cog tte houden voor het overkoepelende verhaal en de verbinding.

Daarom steun ik de suggestie en voorzet van enBE om nog kort terug te grijpen op wat we hebben gehoord in

de deep dive lijkt mij goed om vast te houden, ter check en laten weten dat hij zich gehoord voelt.

eo Ten slotte; Ik wilde als doorkruisende thema’s leefomgeving en gezondheidsverschillen nog kort toevoegen. Een suggestie

hiervoor is in de maak.

e M.b.t. blokje mentaal heb ik ook nog contact met daphne en moeten we ook goed blijven afstemmen met jeugd.

Dank, en groeten,

van: [EEEEERNIIN)EEEH@ minvws.ni>
Verzonden: woensdag 19 januari 2022 15:41

Aan: 5.1.2e ) < CREE (@ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e Dminvws.nl>;

<BEERFEI @ Minvws.nl>; IEECHFEIEN, < 5.1.2e 0 5.1.2e @minvws.nl>;
5120 ) <= Dminvws.nl>; 5.1.2e 5.1.2e ) < 5.1.2e @minvws.nl>;

S 5.1.2e &minvws.nl>; 5.1.2e ) < CRI @ minvws.nl>

CC: 5.1.2e ) <BR @ 5.1.2e REE & minvws.nl>; [EREL 512e |
< 51.2e @ minvws.nl>; EERE 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @minvws.nl>;

5.1.2e ) SRE @minvws.nl>; 5.1.2e ) JERE @ minvws.nl>; 5.1.2e 5.1.2e ) <A Dminvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Goedemiddag allen,

Dank voor alle reacties en ook voor de reacties die nog gaan komen vandaag.
Het lukt me niet om vandaag alle wijziging in het stuk te verwerken EN een ppt te maken.

Ik wil voorstellen dat ik nu eerst samenvat in een ppt (met evt keuzes) en dat daarna verder wordt gewerkt aan de tekst van de

nota.

Dan kan in ieder geval de ppt tijdig naar het MT-DGV en kan tekst later volgen (en dan is er ook tijd voor 2° lezing).
Akkoord?

06

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 15:22

Aan: 5.1.28 ) <P @minvws.nl>; 5.1.2e ) <BEEAEAIE@ minvws.nl>; [EEE FL

= 5.1.2e &minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) <EREEEI@ minvws.nl>;
5.1.2e ) <BR 5.1.2¢ | 5.1.20 ) <BR @ minvws.nl>; 5.1.2e )

5.1.2e Dminvws.nl>; 5.1.2e ) < CRI (@ minvws.nl>

cc: 5.1.2¢ ) JBEEESI @ minvws.nl>; 5.1.2¢ ) JERE @ minvws.ni>; TEES HEE
5.1.2e @ minvws.nl>; IEE 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>;
5.1.2e ) <GRWIN @ minvws.nl>; 5.1.2e ) <BEAN ® minvws.nl>; 5.1.2e 5.1.29] <BR =) 2 minvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ik volg dit allemaal met de grootste bewondering en interesse: echt leuk!!

Is er een totaal versie met alle aanpassingen van iedereen etc. Of komt die sowieso morgen?
Dit om te voorkomen dat ik een spuit 11 reactie geef.....
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van:IEEEBEEEENo inv. >Verzonden: woensdag 19 januari 2022 14:35

Aan: 5.1.2e ) <BECRE-TIN@ minvws.nl>; IEECHECIEN. < 5.1.2e @minvws.nl>;

S 5.1.2e ®minvws.nl>; 5.1.2e ) <EAFEN@ minvws.nl>; 5.1.2

5.1.2e EF © minvws.nl>; TEARS 5.1.26 ) JBEAESN @ minvws.nl>;

5 5.1.2e 2 minvws.nl>; 5.1.2e ) <BEEAR-IN @ minvws.nl>

CC: 5.1.2e ) <BR @ 5.1.2e REFER © minvws.nl>: 5.1.2e 5.1.2 |
<BR Pd] @ minvws.nl>; JERE 5.1.2e ® minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>;

5.1.2e ) SEB @minvws.nl>; 5.1.2e ) JEREZ @ minvws.ni>; 5.1.2e SE) CRP minvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ha,

Gaat idd weer lekker snel zo en idd precies het deel wat ontbreekt. Van mijn kant al een aanvulling op 5° streepje. Want de crux zit

hem er natuurlijk in wat we hiermee dan concreet bedoelen. Een beetje Rotterdamse [voor JB en BES... lef mag er wel in, in

deze fase.
“

Alleen landelijke maatregelen en akkoorden zijn niet voldoende. Belangrijke ambitie van het toekomstig preventiebeleid

is dat we ook zo lokaal (hyperlokaal) mogelijke concrete acties in gang willen zetten. In de wijken en buurten van de grote steden

kiezen voor een aanpak met interventies die vooral daar werken. Landelijk beleid met een lokale vertaling met inschakeling van de

GGD’s. Hoe bereiken we in die wijken de mensen met overgewicht? Hoe bereiken we jongeren die nu nog niet sporten en

bewegen? Waarbij niet alleen vanuit het bestaande aanbod gedacht gaat worden. Dit zijn de grote opgaven voor de komende

jaren in het gezamenlijke preventiebeleid.”
Nou ja. Net als tekst REM vooral ook om op te schieten.

art,

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 14:14

Aan: 5.1.2e
.

5.1.2e a minvws.nl>; Lo ) <| 5.1.2e 0 minvws.nl>; 5.1.2e )
< 5.1.2e Dminvws.nl>; 5.1.2e SAVIN (@ minvws.nl>; 5.1.2e ) BRIER @ minvws. n>; ERA

5.1.2e 5.1.2e Dminvws.nl>; 5.1.2e 0 ed ) <I = DMminvws.nl>; 5.1.2e )
S 5.1.2e @minvws.nl>; 5.1.2e ) JCAFLIN @ minvws.nl>

CC: 5.1.2e ) <|RED 5.1.2e RFE © minvws.nl>; IRS 512e |
< 5.12 ® minvws.nl>; EERE | 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>;

5.1.2e ) SEE @minvws.nl>; JST ed) ) JERE @minvws.ni>; 5.1.2e 5.1.2e ) <I A) Dminvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Ha

Zo maken we vlot stappen.
De notie van is een heel terechte en het is heel fijn dat er meteen een mooie aanzet aan toevoegt.

Meteen maar wat suggesties daarbij:
- In de eerste twee streepjes ligt de nadruk nu op proces en maatregelen. Daar zou ik de ambitie aan toevoegen: gezonde

generatie in 2040. Lijkt me goed daarmee te beginnen. Dat zou ook de brede noemer kunnen zijn.
- Ik zou in tweede streepje niet tegenstellend formuleren maar combinerend ("beschermen hand in hand met stimuleren”)
- Leefstijlthema’s zou ik concreter benoemen
- De combi landelijk met lokaal zou ik ook weer positief formuleren (meerwaarde, kan niet zonder elkaar )
- De suggestie lijkt nu dat gemeenten inzetten op aanpak overgewicht en op valpreventie. Misschien wat opener

formuleren?

Grt
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Verzonden: woensdag 19 januari 2022 13:53

Aan: 5.1.2e ) <A @minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e G minvws.nl>; [EXE
EXEL) «| SARIN @ minvws. nl>; 5.1.2e ) <BR PN © Mm invws. n>; 5.1.2e ) <I @minvws.nl>;

5.1.2¢ ) CREE 5.1.2e | 5.1.2 ) JERE © minvws.nl>; 5.1.2¢ )
5.1.2e @Dminvws.nl>; Sy ed ) <BCRREI @ minvws.nl>

CC: 5.1.2e ) JERE 5.1.2e ) JERE G minvws.ni>; TEES IEE
5.1.2e @ minvws.nl>; EEA 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>;
5.1.2e ) <ERFE@ minvws.nl>; 5.1.2e ) <BEBEEE @ minvws.nl>; EERE LH el ) <BEERI-EIN@ minvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Hi en anderen,
Eens met je behoefte aan de meerwaarde der delen. Ik had gister een eerste poging daartoe gedaan. Het lijkt me bovendien

goed om bij de stas te toetsen of hij een dergelijk overkoepelend beeld deelt. En dan ziet hij ook terug dat wij naar hem

geluisterd hebben. Daarom een schot voor de boeg om het volgende op te nemen in de nota (kan ook in een kadertje wat mij

betreft) met onderstaand voorstel:

Het voorstel in deze nota is ook gebaseerd op de richting en gedachten die u tijdens de deep dive sessie heeft gegeven. Graag
toetsen wij bij u of onderstaande samenvatting een goede weergave is van het overall beeld.

- De koers die door de vorige bewindspersoon is ingezet, wordt voortgezet. Het Nationaal Preventieakkoord heeft een

brede beweging in gang gezet door de betrokkenheid van veel partijen. Het belang van een gezonde leefstijl staat niet

meer ter discussie, evenals de ambities die geformuleerd zijn. Er worden nieuwe maatregelen afgesproken met partijen.
- Tegenover harde maatragelen die mensen beschermen of een barriére opwerpen om ongezonde keuzes te maken,

worden ook acties ondernomen die inspelen op de gezonde keuzes met een positieve insteek (zoals mogelijkheden voor

sporten).
- Naast de leefstijlthema’s wilt u er voor zorgen dat Nederland veel meer in beweging komt in een gezonde

leefomgeving. Een leefomgeving die mensen uitdaagt of verleidt om fysiek in actie te komen. U wilt voor dit thema met

maatschappelijke partners een akkoord sluiten om op die manier energie en betrokkenheid te genereren. In

samenwerking met de Minister van Sport.
- U wilt dat onze samenleving zich veel bewuster wordt van de mentale kwetsbaarheid waar met name jongeren mee

kampen. Welke mechanismes spelen hierin een rol? Wat kunnen we als samenleving doen om de mentale weerbaarheid

te vergroten? De maatschappelijke bewustwording rondom mentale gezondheid vergt een andere aanpak, een akkoord

kan hierin een deel van de aanpak zijn.
- Landelijke maatregelen en akkoorden zijn niet voldoende. Een landelijke aanpak werkt alleen als er een doorvertaling

is naar gemeenten en lokale partijen die gericht actie ondernomen. In alle gemeenten. Met inschakeling van de GGD

wilt u gemeenten ondersteunen mits zij bereid zijn om concrete acties in gang te zetten met de focus op een aantal

effectieve interventies. Concreet gaat het om de aanpak van overgewicht (voor kinderen en volwassenen) en om

valpreventie, gericht op kwetsbare ouderen.
- Voor het geheel geldt dat ingezet moet worden op effectieve interventies. Het resultaat telt: mensen moeten merkbaar

gezonder worden. Dat resultaat willen we zichtbaar maken.

Daarnaast denk ik belangrijk om volgende notie ook te noemen:

In deze nota zijn voorstellen opgenomen vanuit de verschillende thema’s. Daarbij geldt echter dat een diverse maatregelen

meerdere thema’s omvatten. Zo is voor een goede mentale gezondheid de inzet op bewegen en sport en een gezonde

leefomgeving van belang. En bijvoorbeeld een specifieke aanpak als de llslandse aanpak, verbindt ook verschillende thema’s

(problematisch alcoholgebruik, sport en bewegen, mentale gezondheid).

Verzonden: woensdag 19 januari 2022 12:40

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Allen,
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Ik ben altijd weer onder de indruk van hoe snel jullie in dit geval weer met een compleet stuk komen. Het is mooie en bonte

verzameling van bestaande en nieuwe programma’s/regelingen/tafels. Complimenten dus.

Aan de andere kant ben ik ook kritisch als ik uitzoom en naar het geheel kijk en heb ik het gevoel dat we hier iets laten liggen. Het is

het bekende verhaal van de meerwaarde van de som der delen. Deze zie ik hier nog onvoldoende terug. Geeft dit nou voldoende

weer waar wij als drie directies gezamenlijk naartoe willen. Welke ambitie kunnen we opschrijven en met hem bespreken? Wat zijn

de drie grote doorsnijdende thema’s die hij gaat aanpakken. Ja, hij heeft aangegeven het werk van [512 door te willen zetten en dat

staat er denk ik voor groot deel goed in. Maar waar is het overkoepelende verhaal?

Kortom ik pleit niet om het stuk volledig te herschrijven want we willen ook snel meters maken en die deadlines zijn heel rap maar

ik pleit er wel voor om een begin te maken van een veel ambitieuzer gezamenlijk preventie verhaal. Ik krijg indruk dat hij daar

vooral het gesprek met ons ook over wil voeren.

Met groet,

Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 22:30

Aan: 5.1.2e ) %5.1.2e [a minvws.nl>; 5.1.2e ) < 51.2e [@ minvws.nl>; 5.1.2e )
<BEERIPLIN © Minvws.nl>; 5.1.2e ) <PIEREAIN @minvws.nl>; 5.1.2e ) <BR] @minvws.nl>;

5.1.2e 1 5.1.2e ) < 5.1.2e @ minvws.nl>; 5.1.2e ) < 5.1.2e Dminvws.nl>; 5.1.2e

| 5.1.2e ) < 5.1.2e 2 minvws.nl>

oc 5.1.2e ) <BEAN @ minvws.nl>; A. < 5.1.2e @minvws.nl>;

<J 1 @minvws.nl>; 5.1.2e 51.2e¢ 5.1.2e @minvws.nl>;
5.1.2e ) < 5.1.2e G 5.1.2e ) <BR @ minvws.nl>;

<BEAN (@ minvws.nl>; ERE 5.1.2e ) <P 1 Dminvws.nl>

Onderwerp: RE: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

Zoals hieronder door aangekondigd, bijgaand de nota waarin we de Staatssecretaris zo concreet mogelijk voorstel doen op

preventie, met name m.b.t. de inzet van de middelen voor 2022 en 2023. Dit doen we vlot, omdat we richting FEZ einde deze

maand al een eerste financiéle onderbouwing dienen aan te leveren. Begin maart zal richting FIN definitief geclaimd worden.

Exacte uitvraag van FEZ met de procedures, heb ik nog niet ontvangen.

De nota is in sneltreinvaart opgesteld, dus er mag gerust wat van gevonden worden ;).

Zoals hieronder vraagt: graag voor morgen 14 uur reactie op deze concept nota richting BE. Ikzelf werk vrijdag pas

weer, dus gaat deze nota finishen en zal aanleveren bij voor het MTDGV.

Algemene opmerking:
Nota dient op dit moment vooral om de nodige beslissingen expliciet voor te leggen. Ik realiseer me dat de tabellen per thema

verkokerd overkomen en dat het integrale verhaal over preventie waar we juist aan gewerkt hebben hierdoor niet echt voor het

voetlicht komt. Laten we dat vooral wel vertellen tijdens onze deep dives. Immers: gezond school aanpak (overgewicht),
IJslandse aanpak (alcohol), en zo veel meer zijn aanpakken die breed en integraal inzetten op gezondheid, zowel mentaal als

fysiek. Ik snap dat in deze opzet, waarin het onder een thema valt, niet zo integraal uit de verf komt.

Specifieke opmerkingen:
@ bij gezondheidsdeals: idee om daar net als bij mentale gezondheid beslispunten in te bouwen? zodat we achteraf

expliciet akkoord hebben van Stas op de diverse beelden/voorstellen.
@ : wil je ook beslispunten in je stuk opnemen?
@ : de 'inspirerende start/grotere verhaal' ontbreekt nu. Kwam ik ook niet meer aan toe. Vraag is even of dat in deze nota

ook een goede plek heeft. Laat ik even aan jullie morgen.

@ WERE, Letteke: bekijken jullie middelen tabel overgewicht ook nog even samen? Bel gerust.

@ BEAN (mentale gezondheid) - ter overweging: wellicht toch fraai als jullie ook de financién in tabelvorm opnemen?

Vraag aan directeuren:

Hoe gaan we om met eventueel benodigde beleids FTE? En nemen we dat op in deze nota? Of doen we dit pas in claim richting
en blijft dat buiten deze nota?

Tot zover,

Groeten,

512]
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Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 16:51

Onderwerp: HEADSUP - Graag morgenochtend-woensdag- AANDACHT voor nota aan MT-DGV van 24-1 over preventie -

reageren

voor woensdag 19-1 om 14 uur.

Beste mensen,

In verband met eerste onderbouwing/verdeling van financiéle middelen uit het regeerakkoord en op verzoek van de Stass wordt

een aanzet gemaakt voor met een eerste preventienota ter bespreking in het MT-DGV van komende maandag 24 januari. De

(meeste) mensen op de cc-balk hebben hiervoor input geleverd o IEzet nu alles bij elkaar. Later vanavond

ontvangen jullie van het concept-resultaat.
Het verzoek is of jullie uiterlijk 14 uur morgenmiddag naar mij willen reageren op dit concept. Dan kan ik jullie opmerkingen en

verbetersuggesties morgenmiddag verwerken.

Ik hoop van harte dat jullie daarvoor ruimte kunnen maken in de agenda morgenochtend.
Alvast dank en met vriendelijke groet,

Mw. drs.

(M)+316) minvws.nl

Project-/programmamanager VWS Flex|Pro voor Preventieakkoord 2.0

Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport

van:IESE<BREXECNo invws.ol>
Verzonden: dinsdag 18 januari 2022 09:52

Dminvws.nl>;

Onderwerp: nota preventie

Beste mensen,

Vrijdag hebben we besloten om een eerste preventie nota op te stellen voor de Stas nav de deep dive. Bijgaand een eerste (nog
wat ongepolijste) versie waarin ik eerste input van jullie heb verwerkt (nog niet helemaal een eenheid, maar dat komt). Maar

dan hebben we even alvast een gezamenlijk beeld. Met oog op het ophalen van de middelen bij FIN kies ik ervoorom in de

bijlage al zo veel als mogelijk onderbouwingen aan te leveren die ook nodig zijn voor FIN. De tabellen die nu er nu in staan zijn
een eerste grove schets en vormen nog niet de definitieve inzet.

ERE <n EEER: kijk even of een dergelijke tabel voor jullie ook lukt, als schets.

Als je dingen wil toevoegen/wijzigen. Graag in dit document. Einde middag wil ik liefst versie naar onze leidinggevenden sturen.

Ik vraag ie | nog even te kijken of zij elkaar nog even treffen morgenochtend. Zo niet, dan doen we die ronde morgen

digitaal. Doel is: aanleveren voor het MTDGV. Dat betekend idealiter donderdag 12 uur aanleveren bij [EELS

Gr,

BE
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From: )
Sent: Wed 9/15/2021 12:06:36 PM

Subject: WRR: pak roken op verschillende manieren aan!

Received: Wed 9/15/2021 12:06:36 PM

Kiezen+voor+houdbare+zorg Mensen+middelen+en+maatschappelik+draagviak WRRRapport+104.pdf

Ik ben fan van de WRR!

De wrr komt op basis van dit alles ook tot de conclusie dat er zowel vanuit het perspectief van

gezondheidswinst als vanuit het perspectief van maatschappelijke houdbaarheid geen taboe kan bestaan

op verplichtende manieren van preventie. We denken dan aan wettelijke vormen van preventie: directe
, regulering van de

manier waarop die producten aangeboden worden, en maatregelen die het gedrag van de gebruiker
moeten sturen. Denk bij de eerste categorie

—- directe regulering van producten of productieprocessen
met negatieve gezondheidseffecten — bijvoorbeeld aan een verplichte reductie van zoutpercentages in

voeding, strengere emissienormen voor auto’s of normen voor de industriéle uitstoot (luchtkwaliteit).
Deze categorie maatregelen spreekt dus de fabrikanten van de betreffende producten aan, en reguleert
de eigenschappen van producten die op de markt gebracht mogen worden. Voorbeelden van de tweede

categorie - regulering van de manier waarop die producten met negatieve gezondheidseffecten

55 Ook hier worden fabrikanten

aangesproken, maar dan via de manier van verkoop. Klassieke voorbeelden van de derde categorie —-

maatregelen die het gedrag van de gebruiker moeten sturen —

zijn een suiker- en vettax en fe lll
laietle tallied at HY of hogere btw-tarieven voor ongezonde voeding of lagere tarieven

voor gezonde voeding. Van deze laatste categorie wordt het positieve gezondheidseffect primair verwacht

via een gedragsverandering van de consument. Daarnaast reageren ook producenten op zulke prikkels,
bijvoorbeeld door de samenstelling van hun producten te veranderen om een belastingheffing te

voorkomen of te verminderen.56
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2 juni 2022

nota
(ter beslissing) Kamervragen FvD grenseffecten accijns tabak

Kenmerk

3378724-1030556-VGP

Bijlage(n)
2

1. Aanleiding
Kamerlid Van Houwelingen (FvD) heeft uw collega staatssecretaris van Financién -

Fiscaliteit en Belastingdienst vragen gesteld over de grenseffecten van het

tabaksbeleid naar aanleiding van twee nieuwsartikelen. De beantwoording van

deze set vragen zal mede namens u plaats vinden gezien uw verantwoordelijkheid
voor het dossier tabaksontmoediging.

2. Geadviseerd besluit

U wordt geadviseerd akkoord te gaan met de set antwoorden op deze vragen

opgesteld zijn voor ambtenaren van min Fin en VWS.

3. Kernpunten
De vragen zijn gebaseerd op twee nieuwsartikelen (zie bijlage) die weer

gebaseerd zijn op onderzoek afkomstig van de tabaksindustrie zelf en gaan tevens |

in op het RIVM rapport “Prijsgevoeligheid van rokers” dat onder uw voorganger tot
i

stand is gekomen over de gevolgen van de accijnsverhoging met 1 euro per april
2020". De vragensteller geeft uiting aan de bezorgdheid over grenseffecten als

gevolg van accijns op tabak maar ook benzineprijzen worden genoemd.
De beantwoording is in lijn met het de conclusies uit het RIVM rapport en het

‘empty pack survey’ van min Fin. Uw collega geeft vervolgens aan grenseffecten

periodiek te blijven monitoren door middel van empty pack surveys.

4. Toelichting

a. Draagvlak politiek
Grenseffecten zijn een punt van discussie bij accijnsverhogingen op tabak.

!
Kamerstukken II 2020/21, 32011, nr. 86.
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Behalve FvD is dit ook een belangrijk punt voor coalitiegenoot CDA.
)

Directoraat Generaal

Volksgezondheid

Voeding
Gezondheidsbesch. enb. Draagvlak maatschappelijk en eenduidige communicatie

!

Preventie
-  Uit recent onderzoek van de GVRV blijkt dat het draagvlak voor het

verhogen van accijnsde afgelopen jaren flink gestegen: maar liefst 64%
Kener

van de Nederlanders willen het liefst dat de overheid de accijnzen op 3378724-1030556-VGP

sigaretten verhoogt zodat jongeren niet beginnen met roken.
- Afgelopen week is er veel publiciteit geweest nadat in het nieuws is

geweest dat een mogelijke verdere accijnsverhoging na 2024 aande orde

Zou zijn.
- Aandacht voor grenseffecten kwam hierbij ook aan de orde.

c. Financiéle en personele gevolgen
nvt

d. Juridische aspecten haalbaarheid

nvt

e. Afstemming (intern, interdepartementaal en met veldpartijen)
Antwoorden zijn tot stand gekomen tussen ambtelijk fin en ambtelijk VWS.

(verplicht veld)

f. Toezeggingen
Nvt.

g. Fraudetoets

Nvt.

5. Informatie die niet openbaar gemaakt kan worden

In deze nota zijn alle tot persoon herleidbare gegevens op ambtelijk niveau

onleesbaar gemaakt.

Pagina 2 van 2



5.1 Artikel 5.3
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Onderwerp: Artikel 5, derde lid, WHO Kaderverdrag inzake tabaksontmoediging.

Kernboodschap Uit artikel 5, derde lid, van het WHO Kaderverdrag inzake

tabaksontmoediging volgt dat: verdragspartijen maatregelen moeten

nemen om het tabaksontmoedigingsbeleid te beschermen tegen de

commerciéle belangen van de tabaksindustrie.

Het WHO kaderverdrag tabaksontmoediging heeft betrekking op alle

organen van de overheid.

Ter verdere verduidelijking van de invulling van artikel 5, derde lid, heeft

VWS met Financién het document Verduidelijking artikel 5, derde lid, WHO

Kaderverdrag opgesteld. Hierin is opgenomen dat er geen contact met de

tabaksindustrie plaatsvindt, behalve bij uitvoeringstechnische kwesties die

rijzen bij vastgesteld beleid.

Een voorbeeld: De tabaksindustrie heeft de mogelijkheid te reageren op

uitvoeringstechnische kwesties van conceptregelgeving tijdens
internetconsultatie.

In het kader van transparantie wordt toegestaan contact openbaar
gemaakt op:

https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/roken/transparant-over-
contact-tabaksindustrie.

Argumentatie Artikel 5.3 heeft betrekking op alle organen van de overheid, maar de

Staatssecretaris is niet verantwoordelijk voor wat Kamerleden doen.

Kamerleden kunnen elkaar aanspreken wanneer sprake is van contact met

de tabaksindustrie. De Kamer heeft hierin een eigen verantwoordelijkheid.

Politieke

afspraken

De Verduidelijking artikel 5, derde lid, is in 2015 gedeeld met de TK, EK,

ministeries, provincies en gemeenten.
N.a.v. een toezegging zijn hierover op 26-6-2019 opnieuw brieven aan

ministeries en lagere overheden gestuurd.
Het presidium heeft in 2017 en 2019 opgemerkt dat artikel 5.3 niet op

Kamerleden van toepassing is.

Feiten&cijfers De Verduidelijking is op 24-9-2015 aan de EK en de TK gestuurd en op 10-

11-2015 aan ministeries, provincies en gemeenten. Op 26-6-2019

wederom. Na elke gemeenteraadsverkiezing wordt dit herhaald.

VWS maakt verslagen van toegestaan overleg en van correspondentie met

de tabaksindustrie. Deze worden op de website van de rijksoverheid

openbaar gemaakt. Dit geldt ook voor de andere ministeries. Lagere
overheden publiceren op hun eigen website.

Pers:

Stichting

Rookpreventie

Jeugd

Nationale

ombudsman

De pers houdt publicatie van contacten met de tabaksindustrie in de

gaten. In 2018 zijn hierover Kamervragen gesteld. De ministeries zouden

achterlopen met publiceren van de contacten. In antwoord daarop is

tevens toegezegd de ministeries en lagere overheden hierop wederom te

attenderen. Dat is op 26-6-2019 gebeurd. Publicatie loopt ook goed.
De SR] wil art. 5.3 in een wetsartikel opnemen. In 2021 is hierover met

VWS gesproken en heeft VWS toegelicht dat het niet noodzakelijk is om

de naleving van artikel 5, derde lid, met wetgeving te verzekeren, iedere

vorm van maatregelen volstaat. Het voornaamste doel van de SIR is een

brede discussie aan te wakkeren over de naleving van artikel 5, derde lid,
waaronder door de Tweede Kamer.

VSK (sigaretten en kerftabaksfabrikanten) heeft de invulling van artikel

5.3 aangevochten bij de nationale ombudsman. Op 2 december 2020

heeft de ombudsman laten weten geen aanleiding te zien verder

onderzoek naar de klacht te doen.

Ook NSO (tabaksdetailhandel) was voornemens een klacht in te dienen bij
de ombudsman. Ook de NSO wil meer betrokkenheid in het bepalen van

beleid. N.a.v. de uitspraak van de ombudsman ivm klacht VSK, heeft NSO

hiervan af gezien.

De tabaksindustrie legt zich inmiddels toe op altermnatieven voor
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PMI

tabakssigaretten. In hun pogingen in een dalende markt voor sigaretten
en shag omzet te behouden, brengen tabaksfabrikanten allerlei nieuwe

alternatieven op de markt, zoals heatsticks en nicotinezakjes.

Philiip heeft op 19-5-2021 een brief naar de Kamer gestuurd met

informatie over rookvrije alternatieven (IQOS) waar volgens PMI meer

voorlichting over dient te komen. Volgens PMI komt een rookvrije

generatie komt hierdoor sneller tot stand. Volt twitterde i.v.m. art. 5.3

niet gediend te zijn van deze misinformatie.

VWS maakt geen onderscheid in rookwaren. Alle rookwaren zijn schadelijk
en verslavend voor de gezondheid. Er bestaat geen ‘gezonde’ rookwaar.

Fractie + steller:



Onderwerp: Artikel 5.3

Vraag: Is artikel 5.3 ook van toepassing op Kamerleden?

Antwoord:

eo Het parlement is zelf verantwoordelijk voor de

interpretatie en toepassing van artikel 5.3.

eo Ik spreek het parlement daar niet op aan.

oe Het presidium heeft in 2019 het standpunt uit 2017

herhaald:

Vv

Y

Vv

De Kamer heeft hierin een eigen

verantwoordelijkheid.

In de constitutionele verhoudingen nemen

Kamerleden een andere positie in dan ministers,

bestuurders of ambtenaren.

Voor Kamerleden is het belangrijk om zich breed te

kunnen oriénteren op alle feiten en belangen die

betrekking hebben op een maatschappelijk vraagstuk

voordat zij hun standpunt bepalen.

Ter voorkoming van de schijn van

belangenverstrengeling is het wel verstandig dat

Kamerleden transparant zijn over de contacten die zij

hebben.

Fractie + steller:

302015



Onderwerp: Artikel 5.3

Vraag: Heeft de tabaksindustrie helemaal geen invloed op de

totstandkoming van regelgeving?

Antwoord:

Er is geen contact met de tabaksindustrie voor zover dit

contact leidt tot beleidsbeinvioeding.

e¢ Contact is mogelijk i.v.m. uitvoeringstechnische kwesties

bij vastgesteld beleid.

eo Conceptregelgeving wordt steeds ter internetconsultatie

voorgelegd. De tabaksindustrie heeft dan de mogelijkheid

hierop te reageren.

eo Voor zover deze reacties betrekking hebben op de

uitvoerbaarheid van de regels worden deze serieus

bestudeerd en gewogen en zo nodig kunnen deze tot

aanpassing van de conceptregelgeving leiden.

Fractie + steller:

302015
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Onderwerp: Artikel 5.3

Vraag: Wanneer worden gemeenten, provincies en ministeries

weer op de hoogte gesteld van artikel 5.37?

Antwoord:

e Ik zal gemeenten, provincies en ministeries na de

gemeenteraadsverkiezing in 2022 wederom een brief

sturen met eenzelfde inhoud als in 2015 en 2019.

e Terughoudendheid in contact met de tabaksindustrie staat

centraal.

e Contact met de tabaksindustrie mag alleen plaatsvinden

over uitvoeringstechnische kwesties, die voortkomen uit

vastgestelde beleid.

e Indien er overleg is met de tabaksindustrie wordt hiervan

een verslag gemaakt en wordt dit verslag openbaar

gemaakt.



5.2 Kruidenrookproducten en shishalounges
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Onderwerp: Kruidenrookproducten en shishalounges

Kernboodschap Het roken van kruidenmengsels, zoals bepaalde typen waterpijpmengsels,
is schadelijk. Er komen ook schadelijke stoffen in de omgevingsrook vrij.
Er geldt al een leeftijdsgrens en een reclameverbod voor deze producten.

Vooralsnog is het roken van de waterpijp toegestaan in de horeca, omdat

tabaksvervangende kruidenmengsels of dampsteentjes niet onder het

rookverbod vallen.

Argumentatie Het RIVM gaf in 2017 aan dat roken van een kruidenmengsels zoals

bepaalde typen waterpijptabak het risico op kanker, hart- en vaatziektes

en longziekten verhoogt.
Schadelijke stoffen die vrijkomen bij het roken van kruidenmengsels in de

waterpijp zijn koolmonoxide (CO), teer, aldehydes en polycyclische
aromatische koolwaterstoffen (PAK's).
Deze stoffen komen ook voor in de omgevingsrook waar omstanders aan

worden blootgesteld.
Door deze blootstelling en het tijdelijk moeten stopzetten van de

rookverbodinspecties door de NVWA in 2020 heeft u de Kamer toegezegd
een onderzoek te laten verrichten naar beleidsmatige scenarios die

blootstelling aan schadelijke stoffen in shishalounges kunnen verminderen.

Van drie scenario’s zijn de gevolgen onderzocht voor de volksgezondheid,
sociaaleconomische aspecten en de handhaving.

Scenario 1. Verbod op zoete smaakjes voor de waterpijp
Als dit scenario werkelijkheid wordt, stopt 30% van de shisharokers met

het roken van de waterpijp, maar zal ongeveer de helft van de

shishaloungebezoekers de lounges blijven bezoeken om waterpijp te roken

zonder een zoete smaak. De handhaving van dit scenario is

arbeidsintensief en kostbaar, omdat de NVWA monsters zal moeten

nemen van de inhoud van de waterpijpen om die in een laboratorium te

beoordelen. Daarnaast blijkt dit scenario vooralsnog juridisch onhaalbaar:

de Europese Tabaksproductenrichtlijn biedt momenteel geen ruimte aan

de lidstaten om zelf smaken van tabaksproducten te reguleren.

Scenario 2. Uitbreiden rookverbod met kruidenmengsels
» Binnen dit scenario kunnen shishalounges in plaats van

kruidenmengsels nog wel dampsteentjes gebruiken, waardoor de

bezoekers en medewerkers van de lounges nog steeds

blootgesteld zullen worden aan schadelijke stoffen. Uit het

onderzoek blijkt dat ongeveer de helft van de

shishaloungebezoekers in dit scenario de lounges blijft bezoeken.

Dat zorgt voor een afhame in bezoekers aan de lounges en zal

naar schatting op korte termijn een verlies van 330 fte voor de

shishasector betekenen. Daarnaast geldt voor de handhaving van

een dergelijk verbod wat ook geldt voor het eerste scenario: de

NVWA zal monsters moeten nemen van de inhoud van de

waterpijpen om die in een laboratorium te beoordelen, een

arbeidsintensief en kostbaar proces.

Verder heeft dit scenario mogelijk invioed op coffeeshops. Omdat in de

horeca geen tabaksproducten gerookt mogen worden, bieden sommige

coffeeshops kruidenmengsels aan als tabaksvervanger voor het in de

coffeeshop roken van joints. Als kruidenmengsels onder het rookverbod

vallen vervalt deze mogelijkheid en zullen coffeeshops naar verwachting
de ter plekke rokende klandizie deels verliezen.

Scenario 3. Uitbreiden rookverbod met waterpijp in het algemeen
In dit scenario zal er binnen shishalounges geen blootstelling aan

schadelijke stoffen uit de waterpijp meer zijn, hoewel er op terrassen nog

wel waterpijp gerookt mag worden. Uit het onderzoek blijkt dat 17% van

de bezoekers binnen dit scenario nog naar de shishalounge zal gaan.



302015

Omdat het hier lijkt te gaan om de frequentere bezoekers, wordt het

banenverlies op 480 fte geschat. Hoewel sommige shisharokers thuis

waterpijp gaan roken (of dat al doen), blijkt uit het onderzoek dat 25%

van de waterpijprokers in zijn geheel stopt met het roken van de

waterpijp. Dit scenario is eenvoudig te handhaven door de NVWA omdat

niet onderzocht hoeft te worden welke stof de waterpijp bevat.

¢ Om blootstelling aan schadelijke stoffen in shishalounges terug te dringen
lijkt op basis van het onderzoeksrapport scenario 3; de uitbreiding van het

rookverbod met de waterpijp, in het algemeen de meest geschikte optie.

Politieke s Het uitbreiden van het rookverbod met een rookverbod voor

kruidenmengsels of de waterpijp is door uw voorganger aan dit kabinet

overgelaten.
* Bij de onderhandelingen aan de rokentafel van het preventieakkoord is het

onder het rookverbod plaatsen van kruidenrookproducten niet als een van

de prioriteiten benoemd.

« In de onderhandelingen binnen de coalitie is de afspraak gemaakt de

kruidenrookproducten niet onder het rookverbod te plaatsen.

afspraken

Uit het peilstation onderzoek van Trimbos over 2019 blijkt dat van de 12-

t/m 16-jarige scholieren 17 procent ooit een waterpijp heeft gerookt. Dit

betreft vaker jongens dan meisjes. Tussen 2017 en 2019 bleef het gebruik
van de waterpijp stabiel rond de 17 a 18 procent.

Feiten&cijfers .

Het niet onder het rookverbod plaatsen van kruidenrookproducten wordt

door sommige politieke partijen zeer kritisch beoordeeld. Met name omdat

(zoals heikele de e-sigaret sinds 1 juli 2020 wel onder het rookverbod valt.

punten en pers)

Overig .
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Fractie + steller:

Onderwerp: Kruidenrookproducten

Vraag: Vindt u dat de kruidenrookproducten onder het

rookverbod moeten vallen?

Antwoord:

eo De signalen vanuit de NVWA over de ARBO-

omstandigheden in de shishalounges en het feit dat de

naleving van het rookverbod in deze sector zo slecht is

gebleven waren de aanleiding om een aantal scenarios

laten onderzoeken om de blootstelling aan schadelijke

stoffen in shishalounges te verminderen, waaronder de

uitbreiding van het rookverbod met kruidenrookproducten

of het gebruik van de waterpijp. Dit onderzoek heeft u

inmiddels ontvangen.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Kruidenrookproducten

Vraag: Hoe schadelijk is het gebruik van de waterpijp?

Antwoord:

Het roken van een waterpijp brengt gezondheidsrisico’s

met zich mee. Bij het roken komen schadelijke stoffen vrij

zoals koolmonoxide, aldehydes, PAK’s, metalen,

propyleenglycol en glycerol. De blootstelling aan deze

schadelijke stoffen leidt tot een verhoogd risico op

rookgerelateerde ziekten zoals longkanker, hart- en

vaatziekten en longaandoeningen.

De ernst van een koolmonoxidevergiftiging wordt bepaald

door de concentratie koolmonoxide in de ingeademde

lucht en de duur van de blootstelling. Dit kan variéren van

symptomen zoals hoofdpijn en overgeven, tot ernstige

symptomen, zoals bewusteloosheid of coma.

Gemeenten houden toezicht op koolmonoxidevergiftiging

in en om de horeca-inrichting. Indien er sprake is van een

te hoge concentratie koolmonoxide in shishalounges kan

de gemeente een “stookverbod” opleggen. Er mag dan

tijdelijk geen waterpijp meer worden gerookt in de

betreffende zaak totdat er maatregelen zijn genomen

zoals bijvoorbeeld betere ventilatie.



5.3 Rookruimtes
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Onderwerp: Sluiting rookruimtes (semi-)publiek en bedrijfsleven

Kernboodschap Als gevolg van de uitspraak van de Hoge Raad van 27 september 2019

zijn rookruimtes in de horeca per direct verboden. Dit was een stimulans

om de rookruimtes in andere sectoren vervroegd te sluiten.

De rookruimtes in de (semi-)publieke en openbare gebouwen zijn per 1

juli 2021 gesloten, vanuit het belang van zoveel mogelijk gelijke
inwerkingtreding; de voorbeeldrol van de overheid; omdat hiermee

voorkomen wordt dat deze rookruimtes na een kansrijke rechtszaak per

direct dienen te sluiten en omdat vele organisaties vergevorderd zijn in

hun voorbereidingen.
De rookruimtes op werkplekken buiten de horeca (bedrijfsleven) zijn

gesloten per 1 januari 2022, via wetgeving in plaats van via een

convenant zoals opgenomen in het NPA.

Argumentatie Rookruimtes faciliteren het roken, versterken de norm dat roken normaal

is en zijn schadelijk voor omstanders, omdat de rookruimtes schadelijke
stoffen ‘lekken’ die vrijkomen bij het roken. Daarmee zijn omliggende
ruimten geen rookvrije werkplek en hebben rookruimtes ook een

schadelijk effect op bijvoorbeeld de mensen die de ruimten moeten

schoonmaken.

Politieke

afspraken

NPA: De wetgeving voor het sluiten van rookruimtes in de (semi-)publieke
en openbare gebouwen was voorzien voor 2022 en de wetgeving voor het

sluiten van rookruimtes op de werkplekken buiten de horeca

(bedrijfsleven) was voorzien voor 2022 via een convenant, of in 2023 via

wetgeving als het convenant niet tot stand komt.

Eind december 2019 is echter besloten deze inwerkingtreding te

vervroegen naar aanleiding van de uitspraak van de Hoge Raad. (TK-brief
dec. 2019)

Feiten&cijfers In 2020 is door de NVWA €én boete en een schriftelijke waarschuwing
gegeven voor het nog onrechtmatig in gebruik hebben van een

rookruimte. Het aantal uitgevoerde inspecties was door het coronavirus en

de daarmee gepaard gaande maatregelen in 2020 flink lager dan in

andere jaren.

Overig

(zoals heikele

punten en pers)

De sluiting van de rookruimtes in de (semi-)publieke en openbare
gebouwen is zonder veel ruchtbaarheid op 1 juli 2021 in werking
getreden.
N.a.v. de internetconsultatie is met zorgkoepel ActiZ en de NVWA

afgesproken om het voortbestaan van de rookruimtes voor twee jaar te

gedogen (tot 1 juli 2023) voor patiénten met het syndroom van Korsakov,
de ziekte van Huntington, niet-aangeboren hersenletsel (NAH) en

patiénten in de geronto-psychiatrie. Het sluiten van rookruimtes voor deze

atiéntgroepen is moeilijk maar mogelijk, zoals zorginstelling 5.1.2e

heeft bewezen op haar korsakovafdeling. VWS verstrekt een

subsidie aan het Korsakov Kenniscentrum om de afdelingen te

ondersteunen in het sluiten van de rookruimtes voor 1 juli 2023.

ActiZ heeft als reactie op de brief waarin de gedoogconstructie voor de

hierboven beschreven specifieke patiéntgroepen werd aangekondigd nog

extra aandacht gevraagd voor (zware) ggz-patiénten in de langdurige zorg

en nodigde de staatssecretaris uit voor een werkbezoek. Er is toegezegd
dat medewerkers van VWS dit werkbezoek zullen afleggen. Aan de hand

van dit werkbezoek wordt besproken of ook deze groep toegevoegd wordt

aan de huidige gedoogconstructie. Een half jaar na dato wordt hier vanuit

ActiZ echter geen actie op ondermomen ondanks meerdere pogingen om

hierover contact te hebben.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Rookruimtes

Vraag: Voor veel zorginstellingen blijkt de sluiting van de

rookruimtes een grote opgave. Kunnen deze instellingen

uitgezonderd worden/uitstel krijgen?

Antwoord:

De wet is 1 juli '21 in werking getreden en er zijn geen

uitzonderingen daarop. Wel worden de rookruimtes tot 1

juli 2023 nog gedoogd voor een hele specifieke groep

‘laag volume, hoog complex’-patiénten met de ziekte van

Korsakov, de ziekte van Huntington, niet-aangeboren

hersenletsel of een gerontopsychiatrische indicatie. Ook in

gebruikersruimten waar alcohol- en drugsverslaafden

onder toezicht kunnen gebruiken, wordt roken gedoogd.

De verschillende zorgkoepels hebben aangegeven dat

vervroegde sluiting van rookruimtes voor hen haalbaar is.

Met rookruimtes wordt het roken gefaciliteerd en wordt de

norm versterkt dat roken gewoon is. Zorgorganisaties

hebben de ambitie uitgesproken in 2030 rookvrij te

worden. Het sluiten van de rookruimtes past in het traject

daarnaartoe.

Roken is een dodelijke verslaving waartegen we rokers, ex-

rokers en niet-rokers tegen willen beschermen. Dit geldt
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ook voor de mensen in zorginstellingen, zowel de

bewoners als het personeel.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Rookruimten

Vraag: Er komt een gedoogconstructie die rookruimtes nog

twee jaar toelaat voor afdelingen met patiénten met het

syndroom van Korsakov/ziekte van Huntington/niet-

aangeboren hersenletsel/geronto-psychiatrie. Kan deze

uitzondering er ook niet komen voor [.......]?

Antwoord:

De huidige kortdurende gedoogconstructie voor deze

specifieke groepen is ontstaan nadat zorgkoepel ActiZ in

de internetconsultatie aandacht heeft gevraagd voor de

moeilijke situatie van deze patiénten. Andere groepen zijn

in de consultatie niet naar voren gekomen en hebben ons

via andere wegen niet bereikt.

Ik ben met deze zorginstellingen in gesprek gegaan over

de wijze waarop deze instellingen binnen 2 jaar ook de

rookruimtes voor deze patiénten gaan sluiten.

Ook voor deze moeilijke groepen is het mogelijk

rookruimtes te sluiten, zoals bijvoorbeeld zorginstelling

heeft laten zien.

Roken is een dodelijke verslaving waartegen we rokers, ex-

rokers en niet-rokers willen beschermen. Dit geldt ook

voor specifieke patiéntgroepen.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Rookruimtes

Vraag: Hoe wordt toezicht gehouden op het sluiten van de

rookruimtes, wordt er actief gespeurd naar (zorg)instellingen

die hun rookruimte nog niet gesloten hebben?

Antwoord:

eo Ik heb van de NVWA begrepen dat er risicogericht toezicht

zal worden gehouden, onder andere op basis van

meldingen.

¢ Wanneer de NVWA in het gebouw een ruimte die gebruikt

wordt als rookruimte aantreft, wordt een bestuurlijke

boete opgelegd.

e Doorgaans is de naleving van het rookverbod in de

zorgsector goed, dus is er geen reden om aan te nemen

dat dat nu anders gaat zijn.
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Onderwerp: vermindering verkooppunten
Kernboodschap * Het verminderen van het aantal verkooppunten van tabak is een cruciale

maatregel om de doelstellingen uit het Nationaal Preventieakkoord te

realiseren.

= Om te voorkomen dat jongeren gaan roken en om ex-rokers te beschermen

kiest het kabinet ervoor om de verkoop van tabaksproducten en aanverwante

producten te beperken tot verkoopkanalen waar doorgaans geen kinderen en

ex-rokers komen.

+ Op termijn zullen deze producten alleen nog worden verkocht bij

tabaksspeciaalzaken waar alleen de volwassen roker komt en die zich vrijwel
exclusief richten op de verkoop van tabaksproducten en aanverwante

producten.
* Zoals vermeld in een Kamerbrief uit november 2020 vindt de vermindering van

het aantal verkooppunten van tabak gefaseerd plaats, via onderstaande

stappen:
- 2023: Verbod op de online verkoop van tabak
- 2024: Verbod op de verkoop van tabak bij (mini)supermarkten en

avondwinkels
- Na 2030: inzet om gefaseerd de verkoop van tabak af te bouwen

achtereenvolgens bij tankstations en tabak- en gemakszaken, waarna de

verkoop van tabak voorbehouden is aan speciaalzaken.

Op dit moment wordt de amvb uitgewerkt waarin het verbod op online verkoop
en in supermarkten wordt opgenomen. De planning is dat deze in het

voorjaar 2022 aan de beide kamers kan worden aangeboden ihkv de

voorhangprocedure.
Om de laatste stap van het voorbehouden van de verkoop van tabak aan

speciaalzaken zorgvuldig vorm te kunnen geven is in 2021 onderzoek gedaan
naar verschillende scenario’s. Hierbij is de te verwachten economische impact
en regionale spreiding in beeld gebracht. Dit onderzoek is 17 december ‘21

naar de TK gezonden.
Uit dit onderzoek komt naar voren dat sommige kleine supermarkten met een

hoog aandeel omzet uit tabak het omzetverlies niet kunnen bolwerken en

failliet gaan. Het gaat hier mogelijk om 500 supermarkten, die zich vooral in

kleine kernen bevinden, met mogelijk negatieve gevolgen voor de

leefbaarheid in deze kleine kernen. Uw voorganger heeft in de brief

aangegeven dat dit aspect bij de uitwerking van de voorstellen de nodige
aandacht vraagt. Op zeer korte termijn krijgt u hier een beslisnota over.

Argumentatie + Hoe meer verkooppunten van tabak, hoe meer blootstelling, hoe normaler men

tabaksproducten vindt en hoe meer de neiging ontstaat deze te gaan

gebruiken.

Jongeren moeten kunnen opgroeien in een tabak- en rookvrije omgeving en

daar passen circa 16.000 verkooppunten niet bij. Hetzelfde geldt voor

(ex)rokers. De verleiding om een pakje sigaretten te halen bij hun dagelijkse
boodschappen blijft onverminderd groot.

Meerdere sectoren hebben aangegeven actie van de overheid, inclusief

wetgeving, af te wachten voor uitfasering van de verkoop van tabaks- en

aanverwante producten op weg naar een rookvrije generatie.
Politieke

afspraken
(regeerakkoord,
convenant,

coalitieafspraken
e.d.)

Afspraak in Preventieakkoord: Het ministerie van VWS laat onderzoek uitvoeren

naar de mogelijkheden om het aantal verkooppunten in de toekomst te

beperken. Aan het einde van deze kabinetsperiode is er duidelijkheid over het

proces en het moment waarop een verdere vermindering van verkooppunten
zal worden gerealiseerd.

De beleidsreactie van november 2020 is het resultaat van meerdere

coalitieoverleggen.
Een beleidskeuze over de verdere afbouw van het aantal verkooppunten na

2024 is door uw voorganger overgelaten aan dit kabinet.

Feiten&cijfers Nederland telt in 2019 bijna 16.000 verkooppunten van tabaksproducten en

aanverwante producten. Supermarkten vormen het grootste aandeel (40% van

de verkooppunten), tabak- en gemakszaken (inclusief speciaalzaken) het kleinste
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aandeel (10%).

- 6.441 (mini)supermarkten en avondwinkels;
- 2.094 bemande tankstations;
- 1.576 tabak- en gemakszaken, waarvan circa 250 speciaalzaken die zich

vrijwel exclusief richten op de verkoop van tabaksproducten en

aanverwante producten;
- 5.650 tabaksautomaten (die per 2022 zullen verdwijnen);
-  Onbekend aantal overige verkooppunten (online, cafetaria’s, etc.).

Overige Vanuit de coalitie is er zorg over de regionale spreiding van verkooppunten, zodat

tabaksproducten overal beschikbaar blijven, maar vooral ook dat de

verkooppunten blijven bestaan die ook belangrijke andere functies hebben voor

de buurt of regio zoals bijv. een pakketpunt.

Tijdens het notaoverleg preventie is de motie (Renkema en Dik-Faber)
aangenomen die de regering oproept om te onderzoeken hoe voor 2030 de

verkoop van tabak bij tankstations en gemakszaken al af kan worden gebouwd.
In het onderzoek dat nu is uitgevoerd naar de laatste stap in het voorbehouden

van de verkoop van tabak aan speciaalzaken wordt een scenario meegenomen

waarin de verkoop al voor 2030 is voorbehouden aan speciaalzaken.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Vermindering verkooppunten

Vraag: Komt er een vergunningstelsel om het aantal

verkooppunten te verminderen?

Antwoord:

e In het preventieakkoord is afgesproken dat we het aantal

verkooppunten gaan verminderen.

eo De eerste stap hierin is het verbieden van de online

verkoop en de verkoop bij supermarkten. Deze

regelgeving wordt op dit moment uitgewerkt en dit zal u

binnenkort ontvangen in het kader van de

voorhangprocedure.

e Ik zal uw Kamer tevens binnenkort informeren over hoe

het vervolgtraject eruit zal zien. Hierin zal ook worden

meegenomen of een vergunningsstelsel hier onderdeel

van uit zal maken.



Fractie + steller:

Onderwerp: Vermindering verkooppunten

Vraag: Wanneer wordt het verbod op de tabaksverkoop bij

tankstations ingericht? Wanneer wordt tabak alleen verkocht bij

speciaalzaken?

Antwoord:

e Na 2030 is de inzet om gefaseerd de verkoop van tabak af

te bouwen achtereenvolgens bij tankstations en op termijn

bij tabak- en gemakszaken, waarna de verkoop van tabak

voorbehouden is aan speciaalzaken.

eo Echter, de weg hiernaartoe verdient nader onderzoek.

Daarom heb ik laten onderzoeken hoe deze eindfase na

2030 het beste vormgegeven kan worden, met aandacht

voor de economische impact en regionale spreiding van

speciaalzaken.

e In dit rapport is ook de motie van Renkema en Dik-Faber

meegenomen om te bestuderen hoe véor 2030 de

verkoop van tabaksproducten al voor te behouden is aan

speciaalzaken.

e Ik zal uw Kamer binnenkort informeren over het

vervolgtraject van het verminderen van het aantal

verkooppunten.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Vermindering verkooppunten

Vraag: Wat gaat u doen voor de supermarkten in kleine

kernen die mogelijk failliet gaan door het verkoop verbod bij

supermarkten?

Antwoord:

eo Het rapport van SEO van december vorig jaar maakt

duidelijk dat de meest effectieve beleidsopties een

vermindering in het aantal verkooppunten en de

rookprevalentie opleveren, maar ook economische

gevolgen hebben.

e Al zijn deze gevolgen beperkter dan in het onderzoek

verwacht wordt, vanwege de gefaseerde aanpak die het

kabinet voor ogen heeft.

¢ Om deze ondernemers tegemoet te komen en de

negatieve economische effecten te verzachten, heb ik

ruime overgangstermijnen en een getrapte invoering

aangehouden.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Vermindering verkooppunten

Vraag: De internetverkoop wordt per 2023 verboden. Is dit

verbod wel te handhaven?

Antwoord:

e De Europese Tabaksproductenrichtlijn (de TPD) geeft

lidstaten de mogelijkheid om grensoverschrijdende

internetverkoop te verbieden.

e Meerdere landen hebben hier al gebruik van gemaakt,

waaronder Finland, Hongarije, Italié en Spanje.

eo De TPD regelt ook de samenwerking tussen Europese

lidstaten die nodig is voor de uitvoering van dit verbod.

eo Er bestaat nu al een registratiesysteem voor de

grensoverschrijdende internetverkoop. De NVWA houdt

hier toezicht op. De NVWA controleert de internetverkoop

ook op andere regels zoals het reclameverbod.

o Natuurlijk is geen enkel systeem waterdicht en ik maak

mij geen illusies dat mensen zullen proberen om het

verkoopverbod te omzeilen. Het is echter een belangrijke

stap bij de vermindering van verkooppunten, en daarmee

in het streven naar een rookvrije generatie.
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5.5 Accijns

Onderwerp: Verhogen van accijnzen op tabaksproducten

Kernboodschap Het voornemen van deze regering om de accijnzen op tabaksproducten zodat een pakje
sigaretten €10,- kost is een belangrijke stap om het aantal rokers terug te dringen.
Verhoging van accijns is een bewezen effectieve maatregel. Volgens de WHO is dit de

single most effective intervention.

Argumentatie ¢ Accijnsverhoging is een bewezen effectief middel om jongeren te beschermen

blijkt uit wetenschappelijke studies. Ook lage ses groepen zijn gevoelig voor

prijsmaatregelen.

Politieke ¢ In het coalitieakkoord is opgenomen dat ‘de tabaksaccijns wordt verhoogd naar

afspraken ca. 10 euro per pakje van 20 sigaretten. Dit gebeurt in 2 opvolgende stappen,
zoals voorgesteld in het Nationaal Preventieakkoord'.

In het NPA staat: Om substitutie te beperken zal ook voor andere producten
zoals shag, volumetabak en heatsticks een in absolute zin gelijke

accijnsverhoging plaatsvinden.
+ De twee in het CA genoemde verhogingen zullen in gaan per 1 april 2023 en 1

april 2024.

¢ Onder het vorige kabinet is conform NPA per 1 april 2020 een eerste

noemenswaardige accijnsverhoging plaats gevonden zodat de prijs van een

pakje sigaretten met €1,- is gestegen. Andere producten zijn om substitutie te

voorkomen ook meegenomen.
+ Tijdens de wetsbehandeling elektronische verhittingsapparaten en neutrale

sigaret 28 juni jl 2021 heeft Volt, Gundogan een motie ingediend (met CDA, Kuik

en CU, Bikker) die verzoekt de regering in het belastingplan 2022 een verhoging
van accijnzen op tabak met een euro per pakje sigaretten op te nemen. De motie

heeft het niet gehaald, stemmen zijn gestaakt en motie is tot niet opnieuw

ingediend. De fracties van GroenlLinks, BIJ1, Volt, PvdD, Fractie Den Haan, D66,

ChristenUnie, SGP, CDA en de PvdA hebben voor deze motie gestemd.
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Feiten&cijfers In de budgettaire bijlage bij het coalitieakkoord worden de baten als volgt geraamd:

« 2022 2023 « 2024 e [2025  [structureel

Baterwin [0 . 145 + (388 e 484 « 484

min.

+ De in het Coalitieakkoord afgesproken accijnsverhoging is niet voldoende om in

2040 de rookvrijegeneratie te bereiken. Het RIVM berekende in 2018 dat, in

aanvulling op de in het preventieakkoord afgesproken verhoging van de accijns

(naar een prijs van €10 euro per pakje sigaretten), de accijns jaarlijks significant

andi
moet om dit wel te kunnen realiseren.

= In Belgié€ is begin november 2020 een wet ingediend waarin de tabaksaccijns in

2021 flink wordt verhoogd. Een pakje van 20 sigaretten van 6,80 euro gaat in

2021 7,50 euro kosten. De prijs van een pakje shag gaat van 9,70 euro naar

11,17 euro in 2021. Ook in 2022, 2023 en 2024 worden de accijnzen op tabak

verhoogd. Doel van de Belgische regering is ‘de aantrekkingskracht van

tabaksconsumptie te ontmoedigen’.
* Frankrijk heeft de prijs bereikt van 10 euro voor een pakje sigaretten in 2021.

+ De Duitse Bundestag heeft op 21 juni 21 ingestemd met de aanpassing van

tabaksaccijnzen. De accijns op sigaretten wordt tussen "22 en ‘26 met ca. 8ct per

jaar verhoogd waardoor een pakje dan 7 euro gaat kosten. Per 1 januari 2022

komt er een extra belasting op verhitte tabak, zodat deze in de toekomst als

sigaretten wordt belast. Tevens zal er per 1 juli ‘22 accijns op e-sigaretten
worden geheven.

+ Europees zet dit kabinet in op de verhoging van het Europese minimum

accijnsniveau voor tabaksproducten en op een accijnsheffing op e-sigaretten.
Een nieuw voorstel voor de Europese richtlijn tabaksaccijns wordt begin 2022

verwacht.

Overig + Om substitutie te beperken is het belangrijk dat ook het prijsverschil tussen

(zoals heikele tabaksproducten onderling kleiner wordt. Het voorstel zoals dat nu door min fin

punten en pers) wordt uitgewerkt doet dat niet. In het NPA staat namelijk: Om substitutie te

beperken zal ook voor andere producten zoals_shag, volumetabak en heatsticks

een in absolute zin gelijke accijnsverhoging plaatsvinden.

+ In het NPA staat: Om substitutie te beperken zal ook voor andere producten
zoals shag, volumetabak en heatsticks een in absolute zin gelijke

accijnsverhoging plaatsvinden. Dit is in de ogen van VWS een opsomming van

voorbeelden en geen uitputtende lijst. In de VS zijn sigaren onder

highschoolstudenten populairder dan sigaretten. Naar mening van VWS is het

daarom verstandig om sigaren en cigarillo’s bij de verhoging mee te nemen.

Sigaren zijn zeker zo schadelijk als sigaretten en het gebruik daarvan moet

ontmoedigd worden. Vanuit het oogpunt van volksgezondheid is er daarom geen

den dese

producten
ui te zonderen. U heeft hier onlangs mes uri collega van

+ Uit onderzoek van voor ‘Tabak Nee’ in april 2018 blijkt dat 60%

procent van de Nederlandse kiezers van mening is dat de partij van hun

voorkeur in haar verkiezingsprogramma moet opnemen dat de accijnzen op

tabak sterk verhoogd moeten worden om het roken te ontmoedigen. Dat is een

toename van 7% vergeleken met 2016. Opvallend is dat de jongeren in de

leeftijdsgroep van 18- 24 jaar het sterkst voor verhoging van accijnzen zijn:
maar liefst 73% is voor.

+ De Gezondheidsfondsen voor rookvrij geven aan dat driekwart van de

Nederlanders het voorkomen dat jongeren beginnen met roken een goede reden

vinden om de accijns te verhogen. Zij hebben hier in februari 2021 onderzoek

naar laten doen.

+ Grenseffecten: Een prijsverhoging zal tot gevolg hebben dat tabaksproducten
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vaker in het buitenland gekocht zullen worden. Uit een rapport van Ecorys volgt
dat bij een verhoging naar € 10 per pakje de consumptie van sigaretten uit het

buitenland gemiddeld met 12,9 % zal stijgen?. Dit soort getallen is echter met

een grote onzekerheid omgeven.
¢ In het onderzoek in 2019 van de Douane naar pakjes op straat zijn 4428

sigarettenpakjes geraapt en beoordeeld. Over 15,8% van de geraapte pakjes is

geen accijns betaald in Nederland, tegenover 11% in 2014. Het aandeel

buitenlands veraccijnsde sigaretten was 10.8% in 2019 tegenover 8,1% in 2014.

Het percentage illegale sigaretten was 1,7% tegenover 0,7% in 2014.

¢ Illegale handel: Een prijsstijging zal tevens effect hebben op de illegale handel

van tabaksproducten zoals meer illegale productie in eigen land en de toename

van de verkoop van namaaksigaretten en gesmokkelde sigaretten. Daarnaast

kan illegale handel de legale verkoop onder druk zetten. Hoewel er een verband

is tussen prijs en illegale handel, blijkt dat andere factoren zoals handhaving en

sancties een minstens zo grote rol spelen. Diverse landen hebben laten zien dat

het goed mogelijk is om tegelijkertijd de accijns substantieel te verhogen en de

omvang van illegale tabak terug te dringen.
* Uit eerdere studies blijkt dat de illegale handel in Nederland relatief niet al te

hoog is. Wel kan verwacht worden dat bij een accijnsstijging de illegale handel

zonder aanvullend beleid zal toenemen.

s+ Echter Nederland heeft Europese regels ingevoerd om illegale handel in

tabaksproducten tegen te gaan die in 2020 in werking zijn getreden.

Tabaksproducten moeten getraceerd worden door de hele keten. De verplichting
is van toepassing op alle in de EU geproduceerde tabaksproducten en op

producten van buiten de EU die voor de Europese markt bestemd zijn.
« Tevens wordt in alle EU-lidstaten een veiligheidskenmerk verplicht gesteld om de

authenticiteit van de tabaksproducten beter te kunnen controleren en de strijd

tegen de illegale handel in tabaksproducten in de EU te intensiveren. In

Nederland is gekozen om het accijnszegel aan te wijzen als veiligheidskenmerk.
Voordeel hiervan is dat het hierbij gaat om bewezen technologie (het

accijnszegel is zeer goed beveiligd) en dat er optimaal gebruik wordt gemaakt
van de ervaring van de Douane in het bestaande toezicht op het gebruik van de

accijnszegel.
¢ Ook heeft Nederland in oktober 2020 het protocol tegen illegale tabakshandel bij

het WHO-Kaderverdrag inzake tabaksontmoediging (FCTC) geratificeerd. Het

protocol schrijft uiteenlopende maatregelen voor waarmee illegale handel wordt

tegengegaan zoals een verplichting om verdachte transacties te melden,

controlemaatregelen op de doorvoer van tabaksproducten en internationale

samenwerking. Dit is aanvullend op het reeds bestaande toezicht op illegale
handel in tabaksproducten door Douane en de FIOD.

!

ECORYS, 25 april 2018. Short and medium term economic impacts of tobacco control policy. Beschikbaar via:

https://alliantienederlandrookvrij.nl/wp-content/uploads/2018/10/NL2020-32646-Final-Report-2504.pdf
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Fractie + steller:

Onderwerp: Accijns

Vraag: Wat levert een verhoging van de prijs naar 10 euro op

voor de schatkist?

Antwoord:

e De accijnsopbrengsten na een accijnsverhoging zijn altijd

onzeker vanwege gedragseffecten die moeten worden

ingeschat.

e Als de accijns in 2 stappen wordt verhoogd zodat een

gemiddeld pakje sigaretten van 20 stuks in 2023

ongeveer € 10 kost, dan levert dit in 2023 ongeveer € 145

miljoen op en structureel ongeveer € 480 miljoen.



Fractie + steller:

Onderwerp: Accijns

Vraag: Wat is de conclusie uit het grenseffecten onderzoek?

Antwoord:

« Het RIVM denkt op basis van de studie naar de

accijnsverhoging van april 2020 dat het minder

waarschijnlijk is dat een groot deel van de Nederlandse

rokers extra naar het buitenland gaan reizen om daar hun

rookwaren te kopen bij verdere prijsstijgingen.

e Wel tekent het RIVM aan dat de uitkomsten van het

onderzoek met onzekerheden omgeven zijn vanwege de

samenloop met de tijdelijke, beperkende COVID-19

maatregelen.

eo Het RIVM geeft aan dat het zinvol is een volgende

prijsverhoging richting 10 euro in twee stappen te doen in

plaats van 1 hele grote.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Accijns

Vraag: Denkt u niet dat een verhoging van de acciijns zal

leiden tot een toename van grenseffecten/ illegale

handel?

eo Het RIVM geeft in de studie naar de accijnsverhoging van

april 2020 aan dat het niet erg waarschijnlijk is dat een

groot deel van de rokers bij verdere prijsstijgingen extra

naar het buitenland zal reizen voor rookwaren.

eo Wel tekent het RIVM aan dat de uitkomsten van het

onderzoek met onzekerheden omgeven zijn vanwege de

samenloop met de tijdelijke, beperkende COVID-19

maatregelen.

eo Hoewel er een verband is tussen prijs en illegale handel,

blijkt dat andere factoren zoals handhaving en sancties

een minstens zo grote rol spelen. Diverse landen hebben

laten zien dat het goed mogelijk is om tegelijkertijd de

accijns substantieel te verhogen én de omvang van

illegale tabak terug te dringen.

« Nederland heeft Europese regels ingevoerd om illegale

handel in tabaksproducten tegen te gaan die in 2020 in

werking zijn getreden en heeft in oktober 2020 het

protocol tegen illegale tabakshandel bij het WHO-

Kaderverdrag inzake tabaksontmoediging (FCTC)

geratificeerd.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Accijns

Vraag: Gaan buurlanden hun accijns ook verhogen?

Antwoord:

« Mijn voorganger heeft meermaals over de verhoging van

tabaksaccijnzen gesproken met de collega’s in Duitsland,

Frankrijk, EU Commissaris Kyriakides en aan aantal leden

van het Europese parlement.
¢ Naast Frankrijk en Nederland heeft Belgié ook

maatregelen getroffen om de tabaksaccijns te verhogen.

In Belgié is begin november 2020 een wet ingediend
waarin de tabaksaccijns in 2021 flink wordt verhoogd. Een

pakje van 20 sigaretten van 6,80 euro kost in 2021 7,50

euro.

e De prijs van een pakje shag gaat van 9,70 euro naar

11,17 euro in 2021. Ook in 2022, 2023 en 2024 is het

voornemen de accijnzen op tabaksproducten te verhogen.
e¢ De Duitse Bundestag heeft op 21 juni ‘21 ingestemd met

de aanpassing van tabaksaccijnzen. De accijns op

sigaretten wordt tussen ‘22 en 26 met ca. 8ct per jaar

verhoogd waardoor een pakje dan 7 euro gaat kosten. Per

1 januari 2022 komt er een extra belasting op verhitte

tabak, zodat deze in de toekomst als sigaretten wordt

belast. Tevens zal er per 1 juli '22 accijns op e-sigaretten

worden geheven.
eo Uit de evaluatie van de Europese tabaksaccijnsrichtlijn,

blijkt dat herziening van de richtlijn nodig is onder meer

omdat het minimumaccijnsniveau zijn werking heeft

verloren

e De inzet van het kabinet op de herziening van de Richtlijn

is daarom onder meer het minimumaccijnsniveau voor

tabaksproducten te verhogen.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Accijns

Vraag: Door het verhogen van accijns treft u juist de mensen

die het al zo moeilijk hebben, waarom doet u dit, u trekt ze zo

verder de armoede in?

Antwoord:

e¢ Onder groepen met lage inkomens wordt naar verhouding

nog veel gerookt met alle consequenties voor hun

gezondheid. Juist in deze groep is hog veel

gezondheidswinst te boeken.

o Uit onderzoek dat is uitgezet door vermogensfonds FNO

blijkt dat ten minste 65.000 gezinnen in Nederland door

de armoedegrens zakken juist vanwege tabaksgebruik.

oe Door te stoppen met roken kunnen gezondheidsverschillen

verminderen en kan veel geld worden bespaard.

e Het verhogen van accijns blijkt effectief om stoppen onder

deze groep te bevorderen. Maar we verhogen niet alleen

de prijs, we zetten andere maatregelen in om deze groep

ook echt te helpen om te stoppen met roken.

e Met het preventieakkoord werd ingezet op het verbeteren

van laagdrempelige stoppen-met-roken ondersteuning in

de buurt juist vanwege deze groep, hier zal ik ook op

blijven inzetten.

e Tevens hebben verzekeraars eerstelijns stoppen-met-

rokenprogramma’s vrijgesteld van het eigen risico
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Fractie + steller:

Onderwerp: Accijns

Vraag: Waarom heft u geen accijns/verbruiksbelasting

op de e-sigaret?

Antwoord:

¢ In februari ‘21 heeft de Europese Commissie de evaluatie van

de Europese richtlijn tabaksaccijns gepubliceerd.

¢ In Raadsconclusies daarover is opgenomen dat de Europese

Commissie nieuwe producten als e-sigaretten moet meenemen in

een voorstel voor een herziene richtlijn. Dit voorstel wordt

verwacht in de eerste helft van dit jaar, 2022.

e Een Europees geharmoniseerde aanpak draagt bij aan de

ontmoediging van dergelijke producten.

e Aangezien e-sigaretten nu (nog) geen accijnsgoederen zijn,

kunnen lidstaten ervoor kiezen om deze producten te

belasten met een eigen, nationale verbruiksbelasting.

e Het inrichten van een systeem voor een nieuwe nationale

verbruiksbelasting zal een aantal jaar in beslag nemen.

e Echter als e-sigaretten wel als accijnsgoed gelden op basis

van de EU-richtlijn tabaksaccijns, dan moet de nationale

verbruiksbelasting weer vervangen worden door een accijns.

e Het heeft daarom de voorkeur van het kabinet om in te zetten

op de aanpassing van de EU-richtlijn tabaksaccijns, zodat

een accijnsheffing op e-sigaretten in een keer goed en

volledig wordt ingevoerd, samen met de rest van de

lidstaten.
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5.8 Stoppen met roken
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Onderwerp: Stoppen met roken

Kernboodschap Effectieve en toegankelijke stoppen-met-rokenzorg (smr) is essentieel voor een

rookvrije generatie. Samen met zorgverzekeraars en zorgprofessionals willen we

stimuleren dat meer rokers succesvol stoppen. Zorgverzekeraars brengen het

eigen risico voor eerstelijns stoppen-met-roken-zorg niet in rekening bij de patiént
en zullen zich voor het smr-aanbod dat zij inkopen baseren op de Zorgstandaard.
Daarnaast helpen zorgprofessionals rokers en er komen campagnes om het

stopsucces te vergroten.

Argumentatie + Vanaf 2020 is eerstelijns stoppen-met-rokenzorg onderdeel van het basispakket
en vrijgesteld van het eigen risico.

+ De stoppen-met-roken-structuur wordt op basis van de Zorgstandaard
Tabaksverslaving verbeterd zodat rokers de zorg krijgen die bij hen past.
Hiermee komt meer duidelijkheid over wat verwacht mag worden van een

stoppen-met-rokenbehandeling en de bijpassende organisatie.
+ Door financiéle drempels weg te hemen kunnen rokers met een praktische

opleiding en een laag inkomen beter worden bereikt.

+ Inmiddels is er een meerjarige publiekscampagne gericht op het stimuleren van

stoppen met roken. Het rookvrij opgroeien wordt hierin meegenomen.
+ Achterliggende problematiek kan een rol spelen bij het succesvol kunnen

stoppen. Met lokale akkoorden van gemeenten kunnen deze geadresseerd
worden.

» Halverwege 2021 is de pilot ambulante en klinische behandeling van

zwaarverslaafde rokers gestart, in lijn met de motie van size |

+ De Nederlandse Zorgautoriteit heeft met het Zorginstituut Nederland en andere

partners een informatiekaart opgesteld om meer inzicht te geven in de

aanspraak en bekostiging van stoppen-met-rokenzorg en een aantal

misvattingen hieromtrent weg te nemen.

Politieke

afspraken

* Met het Nationaal Preventieakkoord zijn afspraken gemaakt om meer effectieve

stoppogingen te realiseren. Zorgprofessionals gaan actiever inzetten op het

begeleiden of doorverwijzen van rokers die willen stoppen en meer onderling
samenwerken.

* Zorgverzekeraars leggen geen eigen risico meer op en gaan hun inkoopbeleid
baseren op de zorgstandaard. In de Zorgstandaard wordt aanbevolen die zorg

op maat in te kopen en gebruik te maken van zorgprofessionals uit het

Kwaliteitsregister.
+ Tijdens het debat 3 september 2019 is de motie van het c.s.

aangenomen over het onderzoeken van de mogelijkheden bij het realiseren

van een klinische behandeling voor verslaafde rokers. Tijdens het

commissiedebat 30 juni 2021 heeft toegezegd te informeren

naar de mogelijkheid voor de bekostiging van stoppen-met-rokenzorg in de

tweede lijn. De komende twee jaar wordt, door middel van een experiment,

patiéntenprofielen en behandelmethodes in kaart gebracht op grond waarvan

verzekeraars in de toekomst tweedelijns stoppen-met-rokenzorg kunnen

vergoeden.

Feiten&cijfers * Zo'n 80% van de rokers in Nederland wil stoppen met roken, ieder jaar doen

ruim 1 miljoen rokers daadwerkelijk een of meer stoppogingen. Van deze

groep doet slechts 8% dat op de meest effectieve wijze. Slecht 5% van de

stoppers slaagt op eigen kracht en 20-30% lukt het met het volgen van een

cursus. Met het akkoord wordt toegewerkt naar 50% serieuze stoppogingen
en 20% effectief gebruik.

+ Roken is een ernstige verslaving. Rokers hebben vaak meerdere (7 of 8)

pogingen nodig hebben om te stoppen. Voor sommige rokers is meer

specialistische zorg door een verslavingsarts nodig.
+ Een belangrijke oplossing is gelegen in het inkoopbeleid van zorgverzekeraars.

Het aanbod is vaak niet op maat en in de praktijk houdt de behandeling op na

één stoppoging. In de regelgeving is er echter geen beperking in de duur van

het programma of de type behandelaar opgenomen. Ook wordt (duurdere)
intensievere zorg uit de tweede en derde lijn nauwelijks ingekocht. VWS gaat
niet over het inkoopbeleid van verzekeraars, maar is wel over de knelpunten
in gesprek.
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Voor sommige zeer verslaafde rokers, rokers met comorbiditeit of rokers met

levensbedreigde aandoeningen kan een klinische opname een oplossing zijn.

Zorgverzekeraars houden zich het recht voor om weer eigen risico op te leggen
als de kosten te hoog worden.

Vanaf 2020 worden eerstelijns stoppen -met-rokenprogramma’s volledig

vergoed vanuit de basisverzekering. Zorgverzekeraars gaan geen eigen risico

meer in rekening brengen.
Uit onderzoek van Vektis aan de hand van het aantal stoppen met roken-

declaraties blijkt dat het aantal eerstelijnsgebruikers in de eerste vijf maanden
van 2020 sterk is toegenomen ten opzichte van het aantal gebruikers in 2019.

In de eerste 5 maanden van 2020 deden 2,5 keer zo veel mensen een poging
om te stoppen met roken met hulp van de huisarts, dan in de eerste 5

maanden van het jaar ervoor. In januari 2020 was het aantal mensen dat met

hulp van de huisarts wilde stoppen zelfs ruim 3 keer zo hoog als in januari
2019. De voorlopige cijfers over de periode januari t/m mei 2020 geven aan

dat het in totaal om bijna 20 duizend mensen gaat. Ter vergelijking: in heel

2019 waren er iets meer dan 18 duizend mensen die hulp zochten bij het

stoppen met roken. Er zijn geen recentere gegevens over het aantal-stoppen-
met rokendeclaraties.

Trimbos geeft aan dat het percentage rokers dat een serieuze stoppoging heeft

gedaan tussen 2014 en 2020 gelijk is gebleven. In 2020 heeft ruim 1 op de 3

rokers één of meer serieuze stoppogingen gedaan.

Overig (zoals
heikele punten
en pers)
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Fractie + steller:

Onderwerp: Stoppen met roken

Vraag: Waarom is een opname voor smr nu niet mogelijk in de

verslavingszorg?

Antwoord:

e Ik hecht groot belang aan het feit dat mensen stoppen

met roken. Dit is beslist nodig voor het realiseren van de

rookvrije generatie.
e In het NPA zijn geen afspraken gemaakt over het

vergoeden van aparte opnamen voor zwaarverslaafde

rokers.

¢ De nadruk heeft vooral gelegen op het voorkomen van

roken en het toepassen van zorg die aansluit bij de

behoefte van de roker die wil stoppen. Daarbij is nog veel

winst te behalen, omdat maar zeer weinig rokers gebruik
maken van effectieve zorg en de zorg in tweede of derde

lijn niet of nauwelijks wordt ingekocht.
e Een klinische behandeling, waarin een verzekerde wordt

opgenomen in een verslavingskliniek wordt nu niet

vergoed uit het basispakket.
eo Er zijn aanwijzingen dat een dergelijke behandeling

effectief kan zijn voor zeer verslaafde rokers, rokers met

comorbiditeit of rokers met acute levensbedreigende

aandoeningen. Met ondersteuning van VWS wordt hier nu

bij experiment uitgezocht of dit mogelijk is.

e¢ Het zorginstituut zal vervolgens aan de hand van het

nieuwe onderzoek beoordelen of een klinische behandeling

om te stoppen met roken vergoed kan worden uit het

basispakket.
eo In de nu bestaande Richtlijnen is het belang van een

klinische opname niet opgenomen. Daarom wordt deze

zorg nu niet ingekocht.



Fractie + steller:

Onderwerp: Stoppen met roken

Vraag: Klopt het dat een verslavingsarts een roker niet kan

behandelen?

Antwoord:

eo Met het Nationaal Preventieakkoord wordt stevig ingezet

op het vergroten van het aantal serieuze en effectieve

stoppogingen. Op dit moment wordt te weinig gebruik

gemaakt van het bestaande aanbod en wordt zorg in de

tweede en derde lijn niet aangeboden.
eo De beperkingen zijn echter niet gelegen in de regelgeving.

Een stoppen met roken programma is in het basispakket
van de Zvw opgenomen. Het programma dient te bestaan

uit op gedragsverandering gerichte interventies, door

middel van therapie en eventueel geneesmiddelen.
e Een verzekerde kan één keer per jaar dit programma

volgen. Een programma kan gevolgd worden bij een

huisarts, of andere zorgaanbieder of instelling als de

huisarts geen zorg of begeleiding bij stoppen met roken

kan bieden. Ook een verslavingsarts kan deze behandeling
bieden. Er is in de Zvw ook niet voorgeschreven uit

hoeveel behandelingen het programma dient te bestaan.

Een programma hoeft dus niet beperkt te worden tot €én

stoppoging.
e Met het NPA hebben zorgverzekeraars afgesproken dat zij

hun inkoop willen baseren op de Zorgstandaard

Tabaksverslaving 2019. Deze Standaard adviseert een

sluitende zorgketen waarin matched care belangrijk is

voor een effectieve stoppoging. Ook staat er omschreven

dat inkoop van intensievere zorg in de tweede en derde

lijn gewenst is voor sommige stoppers.
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5.9 Smaakjesverbod e-sigaretten
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Onderwerp: smaakjesverbod vloeistoffen E-sigaretten

Kernboodschap Het Trimbos-instituut heeft in april 2020 op verzoek van VWS een

factsheet uitgebracht met daarin de stand van zaken van het

wetenschappelijke onderzoek naar e-sigaretten.
Hierin concludeert het Trimbos dat e-sigaretten minder veilig zijn dan

eerder werd gedacht. Uitgaande van het voorzorgsprincipe is de

Nederlandse volksgezondheid het meest gebaat bij ontmoediging van het

gebruik van e-sigaretten en het beperken van het gebruik tot de groep

rokers die het echt niet lukt om te stoppen met roken met de bewezen

effectieve hulpmiddelen.
Ook komen er steeds meer aanwijzingen dat de e-sigaret een

opstapproduct is naar tabak en uit onderzoek van het RIVM blijkt dat de

veelal zoete smaakjes het product aantrekkelijk maakt voor jongeren.

Op grond van de nieuwste inzichten van Trimbos — over onder andere

schadelijkheid, aantrekkelijkheid voor jongeren en het voorzorgsprincipe
—heeft u aangegeven dat de aantrekkelijkheid voor jongeren verder dient

te worden beperkt.
Om deze reden wordt het verboden om alle smaakjes, behalve de

tabakssmaak, aan de vloeistoffen van een e-sigaret toe te voegen.

Tabakssmaken worden uitgezonderd om rokers die als uiterste stoppoging
met behulp van e-sigaretten willen stoppen met roken niet te

ontmoedigen.
Een rookvrije generatie is ook een dampvrije generatie.

Argumentatie Er is een grote verscheidenheid aan modellen elektronische sigaretten.
Een onderzoek naar de Nederlandse e-vloeistoffen markt in 2017 vond

bijna 20 duizend verschillende e-vloeistoffen.

Een e-sigaret mist veel van de giftige verbrandingsproducten van tabak,
maar in de damp komen wel schadelijke stoffen vrij, zoals nicotine en

propyleenglycol, en (sporen van) giftige en carcinogene stoffen.

De schadelijkheid van het gebruik van een e-sigaret (“dampen”) op lange
termijn is onbekend, maar een e-sigaret lijkt volgens het beschikbare

onderzoek minder schadelijk dan een tabakssigaret. Nieuwere studies

geven wel steeds meer aanwijzingen dat gebruik van een e-sigaret zou

kunnen leiden tot schade aan de luchtwegen en het hart- en vaatstelsel.

Daarnaast kan de aanwezigheid van nicotine tot een verslaving leiden.

Nicotine heeft ook schadelijke effecten op de luchtwegen, op het

cardiovasculair systeem (o.a. hartkloppingen), op de vruchtbaarheid en op

de ongeboren vrucht.

Een e-sigaret is voor een kleine groep rokers een effectief hulpmiddel bij
stoppen met roken van tabak. In wetenschappelijke studies worden

succespercentages gevonden die vergelijkbaar zijn met “reguliere”
methoden om te stoppen met roken.

Als rokers volledig overstappen op dampen levert dit hen

gezondheidswinst op. In Nederland was in 2018 echter 72% van de e-

sigaret gebruikers (nog) niet volledig overgestapt. Dit waren dual users

die naast e-sigaretten ook tabakssigaretten gebruikten.
Er zijn aanwijzingen dat dual use schadelijker zou kunnen zijn dan het

gebruik van alleen tabakssigaretten of e-sigaretten.
Nederland valt de e-sigaret sinds 2016 onder de Tabaks-en

Rookwarenwet. In het buitenland wordt de e-sigaret op verschillende

manieren gereguleerd en is soms ook verboden.

Politieke

afspraken

Bij de thematafel Roken is er brede steun voor het gelijktrekken van de

regels voor e-sigaretten met de regels voor gewone sigaretten.
In het NPA is daarom de uitbreiding van het rookverbod en het invoeren

van neutrale verpakkingen opgenomen. Ook vallen elektronische

dampwaar onder het uitstalverbod.

Sinds 1 juli 2020 is het rookverbod uitgebreid met de e-sigaret.
De regelgeving(amvb) voor de neutrale verpakkingen die in 2022 zou
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ingaan zowel voor e-sigaretten als voor sigaren is tegengehouden in de

MR (sinds 11-12-2020).
In juni 2020 heeft uw voorganger aangekondigd (afgestemd met de

coalitie) een verbod op smaken voor vloeistoffen voor e-sigaretten in te

voeren en enkel de tabakssmaak nog toe te staan.

In juni 2021 is de amvb ter regulering van de smaken voorgehangen in

beide Kamers, en daar naar de RvS gestuurd die slechts minimale

opmerkingen hadden.

Op dit moment wordt de ministeriele regeling uitgewerkt, waarin de lijst
met toegestane smaakstoffen wordt opgenomen.

Het RIVM heeft een rapport uitgebracht met daarin een voorstel voor deze

lijst. Dit rapport is aan de TK aangeboden. Wij bestuderen dit rapport en

zullen mede op basis van dit rapport een concept ministeriele regeling aan

u voorleggen.

Feiten&cijfers In 2019 gebruikte 1,6% van de volwassenen van 18 jaar en ouder

regelmatig de e-sigaret.
Van de scholieren tussen 12 en 16 jaar in 2019 heeft 25% ooit een e-

sigaret gebruikt en van de mbo- en hbo-studenten tussen de 16 en 18

jaar was dit 38%.

Verschillende Europese lidstaten hebben een verbod om smaken toe te

voegen aan vloeistoffen van de e-sigaret ingevoerd of zijn deze aan het

uitwerken. Zo hebben Denemarken, Hongarije, Estland en Finland de

smaken van vloeistoffen voor e-sigaretten inmiddels gereguleerd.

EE. Thailand, Vietnam, Libanon, Singapore, Indonesié, Maleisig,

Australié, Brazilié, Jordanié, Filipijnen, VS (in sommige staten is het

toegestaan in andere niet), Cambodja, Zuid-Afrika, Egypte, Uruguay,

Venezuela, Argentinié, Brunei, Hongkong en Oman is het gebruik van e-

sigaretten verboden.

Overig

(zoals heikele

punten en pers)

E-sigaretten worden o.a. gebruikt door ex-rokers, die de e-sigaret als

minder schadelijk alternatief zien voor hun nicotineverslaving.
Er zijn echter ook nieuwe gebruikers die de e-sigaret proberen, zoals

jongeren. Daarnaast zijn er dual users; dit zijn rokers die de e-sigaret
naast de tabaksproduct gebruiken.
Het VK en Nieuw-Zeeland moedigen de e-sigaret aan als "gezonder”
alternatief voor roken.

Dampers en belanghebbenden zoeken de media op met het argument dat

een smaakjesverbod zal leiden tot een terugval richting de reguliere
sigaret.
Onderzoek van het RIVM laat zien dat alle (mogelijke) e-sigaretgebruikers
een duidelijke voorkeur hebben voor e-liquids met zoete en menthol/munt-
smaken. Deze smaken maken e-sigaretten aantrekkelijker door de zoetere

smaak en het verkoelende effect. Indirect maskeren ze de bittere smaak

en het irriterende gevoel van nicotine.

De bevindingen van het RIVM laten zien dat e-sigaretten waarschijnlijk
minder aantrekkelijk worden als alle smaken behalve tabak worden

verboden. Zo zullen jongeren en niet-rokers minder snel e-sigaretten gaan

gebruiken en wordt de kans op schadelijke gezondheidseffecten ervan

kleiner.

Ook zal de e-sigaret door een dergelijk verbod een minder aantrekkelijk
alternatief worden voor rokers die willen stoppen met roken. Het

beschermen van jongeren tegen de schadelijke effecten van de e-sigaret

weegt in de ogen van het kabinet en de andere ondertekenaars van het

preventieakkoord zwaarder dan de aantrekkelijkheid van het product als

een stoppen met roken middel.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Smaakjesverbod e-sigaretten

Vraag: Wat doet u om te voorkomen dat jongeren e-sigaretten

gaan gebruiken?

Antwoord:

Ik vind het belangrijk te voorkomen dat jongeren e-

sigaretten gaan gebruiken.

Daarom geldt sinds 1 juli 2017 voor e-sigaretten zowel

met als zonder nicotine een leeftijdsgrens van 18 jaar en

gelden er strenge regels voor reclame voor deze

producten.

In het preventieakkoord is afgesproken dat een rookvrije

omgeving ook een dampvrije omgeving is en daarom is

het rookverbod per 1 juli 2020 uitgebreid met de e-

sigaret.

Daarnaast is het kabinet op basis van nieuwe

wetenschappelijke inzichten over onder andere de

schadelijkheid van de e-sigaret van mening dat het

gebruik van het product verder moet worden ontmoedigd.

Daarom heeft het kabinet besloten de zoete, voor

jongeren aantrekkelijke, smaken ter verbieden.
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Fractie + steller:

Onderwerp: Smaakjesverbod e-sigaretten

Vraag: Waarom verbiedt u smaakjes van e-sigaretten terwijl

die helpen bij het stoppen met roken?

Antwoord:

eo Het kabinet is van mening dat het in het kader van het

beschermen van de volksgezondheid, en met name die

van jongeren, noodzakelijk is om aanvullende

maatregelen te nemen om de e-sigaret te ontmoedigen.

¢ Aangezien de veelal zoete smaakjes de e-sigaret

aantrekkelijk maken voor jongeren, is het verbod om

smaakstoffen, vloeistoffen voor de e-sigaret toe te

voegen, een geschikte maatregel om het gebruik van het

product te ontmoedigen.

e De grootste gezondheidswinst wordt behaald als rokers

volledig stoppen met roken en in dat proces niet op een

vervangend schadelijk product overstappen, zoals de e-

sigaret.

e In het preventieakkoord wordt daarom ingezet op het

stimuleren van stoppen met roken, met onder meer

campagnes, het ondersteunen van zorgprofessionals en

het vrijstellen van het eigen risico bij stoppen-met-

rokenzorg.



5.10 Filters, SUP en bewustwording peuken in milieu
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+ Onderwerp: Filters, SUP en bewustwording gevaren peuken in milieu

Kernboodschap Vanuit VWS denkt u mee met wet- en regelgeving van het ministerie van

Infrastructuur en Waterstaat (IenW), waar de Europese Single Use Plastics-

richtlijn (SUP) geimplementeerd wordt.

Per 3 juli 2021 is op basis hiervan het Besluit Kunststofproducten voor eenmalig
gebruik in werking getreden, waarmee markeringen op

sigarettenverpakkingen verplicht zijn. Daarnaast denkt u mee over hoe

producenten betalen voor het tegengaan van peuken in de vorm van

zwerfafval en voor bewustmakingsmaatregelen, behorende tot de uitgebreide
producentenverantwoordelijkheid (uitgewerkt in een ministeriéle regeling)

Naar aanleiding van een aangehouden motie van de PvdD (verzoekt de regering

om, totdat een Rookvrije Generatie is bereikt, in ieder geval een nationaal

verbod in te stellen op plastic in sigarettenfilters) plannen we een gesprek met

uw collega van IenW in om te kijken naar een passende reactie op de motie

Argumentatie U bent zich ervan bewust dat roken niet alleen schadelijk voor de gezondheid
van mensen is, maar ook grote gevolgen heeft voor het milieu

Politieke

afspraken

Op 3 februari 2022 wilde de PvdD tijdens het tweeminutendebat circulaire

economie de volgende motie indienen: “verzoekt de regering om, totdat een

Rookvrije Generatie is bereikt, in ieder geval een nationaal verbod in te stellen

op plastic in sigarettenfilters”
De staatssecretaris van IenW heeft verzocht de motie aan te houden (dit is

gedaan door PvdD), zodat zij met u in gesprek kan over de motie, omdat dit

raakt aan milieu- en tabaksontmoedigingsbeleid. Vanuit milieuperspectief is

uw collega kritisch over het nut en noodzaak van een sigarettenfilter. Dit geldt
voor plastic en niet-plastic filters. Voor het mei-reces wordt de Kamer

geinformeerd (22 april 2022)
Op dit moment werken IenW en VWS aan een nota voor u en u collega van

IenW en wordt een gesprek ingepland om te komen tot een passende reactie

op de motie.

Feiten&cijfers Markering die sinds 3 juli 2021 geplaatst wordt op sigarettenverpakkingen:

J)i,

A
PLASTIC IN FILTER

Uitwerking uitgebreide producentenverantwoordelijkheid (UPV):
« De UPV verplicht tabaksproducenten tot het betalen van een door de

minister van IenW vast te stellen bijdrage per filter, aan een door de

minister van IenW aan te wijzen uitvoeringsorganisatie. Producenten

hebben alleen een financiéle verplichting; de door de minister van IenW

vastgestelde vergoeding betalen

* Producenten van tabaksproducten met plastic filters betalen voor de

kosten die overheidsinstanties maken voor het opruimen, vervoer en

verwerken van zwerfafval, alsook voor het beheer van openbare
inzamelingssystemen

» Tabaksproducenten mogen zelf geen bewustmakingsmaatregelen nemen,

vanwege het tabaksontmoedigingsbeleid, en worden daarom verplicht tot

het vergoeden van de kosten die gebiedsbeheerders kwijt zijn aan

bewustmakingsmaatregelen voor deze producten.

« Wat doen filters voor de gezondheid en het milieu?

+ Het plastic filter is in de jaren vijftig geintroduceerd, om mensen de

perceptie te geven ‘gezonder’ te roken. Het lijkt er echter op dat het niet

gezonder is om sigaretten met filter te roken, omdat:
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o Sinds de introductie komt een bepaald type longkanker, dat dieper
in de longen ligt, vaker voor. Door het filter krijg je geen tabak in

je mond en nemen rokers vaker en diepere halen om de nicotine

cravings te bevredigen, daarmee komt de rook dieper in de longen
terecht.

o Qok gerelateerd aan de sjoemelsigaret: mensen dekken de

gaatjes in de filters af met vingers en lippen en krijgen daardoor

meer schadelijke stoffen binnen

Filter werkt kostenbesparend voor de industrie: een gedeelte van het

staafje hoeft niet met tabak gevuld te worden

Plastic filters staan op 1 in de top 10 van gevonden zwerfafval. Er belandt

ieder jaar 10 miljoen kilo aan sigarettenpeuken op straat waarvan maar 8

miljoen kan worden opgeruimd
Niet alleen het (micro)plastic in de filter zorgt voor zee- en

bodemverontreiniging, andere schadelijke stoffen uit de filter komen ook

in het milieu terecht, denk aan arseen (rattengif), lood en andere metalen,
nicotine en pesticiden. 1 Peuk kan wel 8 liter water vervuilen. Dit pleit
ervoor dat een biologisch afbreekbaar filter geen alternatief is, het zou

tevens een manier voor de industrie kunnen zijn om te ‘green washen’

Overig

(zoals heikele

punten en pers)

Tijdens het tweeminutendebat circulaire economie is tevens de volgende
motie ingediend door GL, met steun van D66 en CU (en aangenomen):
“verzoekt de regering om beter te monitoren op de omvang en

opruimkosten van sigarettenfilters in het zwerfafval en in kaart te brengen
hoe een reductiedoelstelling van 70% in 2026 t.o.v. 2022 behaald kan

worden.”



Fractie + steller:

Onderwerp: Filters, SUP, en bewustwording peuken in milieu

Vraag: Bent u zich bewust van de schadelijkheid van

zwerfpeuken op het milieu en wat doet u om dit tegen te gaan?

Antwoord:

Ik ben mij ervan bewust dat roken niet alleen zeer

schadelijk voor de gezondheid van mensen is, maar ook

grote gevolgen heeft voor het milieu.

Vanuit VWS denk ik mee met wet- en regelgeving van het

ministerie van Infrastructuur en Waterstaat, waar de

Single Use Plastics-richtlijn (SUP) geimplementeerd wordt.

Per 3 juli 2021 is op basis van deze richtlijn het Besluit

Kunststofproducten voor eenmalig gebruik in werking

getreden, waarmee markeringen op

sigarettenverpakkingen verplicht zijn. Dit is om het

bewustzijn over plastics in filters te vergroten.

Ik denk ook mee over hoe producenten betalen voor het

tegengaan van peuken in de vorm van zwerfafval en

bewustmakingsmaatregelen, behorende tot de uitgebreide

producentenverantwoordelijkheid.

Daarnaast ga ik op korte termijn met mijn collega van

IenW in gesprek over de aangehouden PvdD motie die

vraagt om een nationaal verbod op plastic in filters.

302015
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Fractie + steller:

Onderwerp: Filters, SUP, en bewustwording peuken in milieu

Vraag: Hoe ziet de uitgebreide producenten-

verantwoordelijkheid (UPV) voor tabaksproducenten eruit?

Antwoord:

In de ontwerp ministeriéle regeling staat het volgende

over de UPV voor tabaksproducenten:

De UPV verplicht tabaksproducenten tot het betalen van

een door de minister van IenW vast te stellen bijdrage per

filter, aan een door de minister van IenW aan te wijzen

uitvoeringsorganisatie. Producenten hebben alleen een

financiéle verplichting; de door de minister van IenW

vastgestelde vergoeding te betalen.

Producenten van tabaksproducten met kunststofhoudende

filters betalen voor de kosten die overheidsinstanties

maken voor het opruimen, vervoer en verwerken van

zwerfafval, alsook voor het beheer van openbare

inzamelingssystemen

Tabaksproducenten mogen zelf geen

bewustmakingsmaatregelen nemen, vanwege het

tabaksontmoedigingsbeleid waaronder het reclameverbod,

en worden daarom verplicht tot het vergoeden van de

kosten die gebiedsbeheerders kwijt zijn aan

bewustmakingsmaatregelen voor deze producten
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Q Wat heeft de accijnsverhoging van april 2020 van 1

euro per pakje de schatkist opgeleverd?

De geschatte opbrengst van de verhoging van de

tabaksaccijns met €1,- per pakje is in het belastingplan
2020 geschat op € 170 miljoen structureel.

Het is niet te zeggen hoeveel de maatregel daadwerkelijk

heeft opgeleverd, omdat we alleen de totale opbrengst
van de tabaksaccijns zien.
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Q: Wat levert een verhoging van de prijs naar 10 euro

op voor de schatkist?

e De accijnsopbrengsten na een accijnsverhoging zijn altijd

onzeker vanwege gedragseffecten die moeten worden

ingeschat.

e Bij een verhoging van de tabaksaccijns, zodat de prijs van

een pakje sigaretten een tientje zou worden en een

vergelijkbare verhoging van de accijns op rooktabak,

wordt de verwachtte opbrengst door het ministerie van

financién structureel tussen de 400 en 500 mio geschat.
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Q Hoe verklaart u de enorme extra opbrengst van 641

mio extra aan tabaksaccijns over 2020?

e Het is niet duidelijk waardoor de hogere opbrengst in 2020

precies wordt veroorzaakt. In de accijnsaangiftecijfers is te

zien dat er in maart, november en december 2020 hogere

aantallen dan gemiddeld zijn aangegeven. Dit kan duiden op

voorraadvorming voorafgaand aan de verhogingen met

ingang van 1 april 2020 en 1 januari 2021.

¢ Dit is ook te zien in eerdere jaren, maar in 2020 was het

effect in de laatste twee maanden van het jaar een stuk

groter dan in eerdere jaren.
e Hier zou naast de tariefsverhoging de invoering van de

generieke verpakking (plain packaging) per 1 oktober 2020

en de introductie van een nieuw accijnszegel per 1 januari

2021 invlioed kunnen hebben gehad waardoor er tijdelijk

meer is uitgeslagen tot verbruik. Dit zou betekenen dat de

hogere opbrengst in 2020 (voor een deel) incidenteel is en

de totale hoeveelheid aangegeven sigaretten en rooktabak in

2021 waarschijnlijk lager zal liggen.
¢ Andere oorzaken zouden kunnen zijn dat rookgedrag minder

is gedaald dan eerder verwacht of dat er door sluiting van de

grenzen minder over de grens is gekocht. Hierbij is het lastig
om te bepalen of het een incidenteel effect als gevolg van de

corona-crisis is of een structureel effect.

Achtergrondinformatie bij hogere voorraadvorming in

november en december 2020:

e De hogere voorraadvorming in november en december 2020 zou (naast

de tariefsverhoging per 1 januari 2021) kunnen samenhangen met de

volgende 2 maatregelen die zijn genomen:

eo Per 1 oktober 2020 is plain packaging ingevoerd en is er een verbod om

oude pakjes te produceren. De pakjes die voor die tijd zijn geproduceerd

zijn wellicht in de maanden daarna uitgeslagen.
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e Per 1 januari 2021 is het nieuwe accijnszegel geintroduceerd. Om

eventuele daardoor veroorzaakte logistieke problemen en dus lege

schappen te voorkomen heeft de branche wellicht voorafgaand meer

uitgeslagen tot verbruik.
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Hoe dan?
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Waarom structureel investeren in gezondheidsbevordering?

e Ziekte legt een hoge druk op collectieve voorzieningen zowel

zorgkosten als sociaal domein (financieel en personeel)

esGezondheid is kapitaal - (arbeids) productiviteit

es Beweging van zorg naar gezondheid en het terugdringen van

gezondheidsachterstanden zijn nodig
e Roken, alcoholgebruik en overgewicht was in 2015 de oorzaak van

bijna 20 procent van de ziektelast en 9 miljard aan zorguitgaven.

tijdelijk gefinancierde programma’s.
e Daarom 3 scenario’s om structureel te investeren in preventie.

Wist u dat in Nederland in 2019 (RIVM):
- 25 tot 27 euro per inwoner wordt uitgegeven aan

gezondheidsbevordering.
- 5.300 euro per inwoner heeft uitgegeven aan geneeskundige en

langdurige zorg
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Potentiele RA passage op gezondheidsbevordering:

"Dit kabinet zet in op ‘de meest gezonde generatie in 2040’ en investeert

daarom structureel 600 miljoen in gezondheidsbevordering. De ambities uit

het Preventieakkoord op de leefstijithema’s worden voortgezet en verbreed

naar mentale gezondheid en gezondheidsachterstanden. De inzet op het

Sportakkoord wordt uitgebreid om sporten en bewegen verder te bevorderen.

Het kabinet zal bovendien ongezonde leefstijl belasten om gezonde leefstijl te

financieren. Er komt een Rijksbrede aanpak om bewegen te stimuleren en

beweegarmoede tegen te gaan. Landelijke ambities worden vertaald naar

regionale en lokale doelen. Er komt een wettelijke plicht tot inzet op

gezondheidsbevordering voor gemeenten. Om de /okale en regionale
uitvoeringskracht te versterken investeert dit kabinet in een preventie
infrastructuur voor gezondheidsbevordering met geoormerkte financiering. Er

komen structurele bekostigingsprikkels die gemeenten en zorgverzekeraars
belonen bij het voorkomen van zorg en het investeren in de gezondheid van

mensen. De beweging naar meer leefstijlgeneeskunde wordt ondersteund.

Het kabinet streeft naar een gezonde en actieve leef-, woon- en

voedselomgeving voor iedereen.”
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Scenario’s

Basis versterken + inzet op

gezondheidsachterstanden;

Consolidatie van preventiebeleid

Aandachtspunt:
- basis voor preventie is er nog niet, en bepaalde thema’s zoals mentale gezondheid en gezonde leefomgeving z

Bedragen zijn daarom indicatief.

- Op preventie is een samenhangend pakket aan maatregelen nodig,; naast structurele investeringen ook prijsmaatregelen
en/wetgevin
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Maatregelen met onderbouwde besparingen in de zorg
Als je al onderstaande doet, bespaar je in jaar 10 genoeg om scenario 3 te dekken

-gkosten -

groen: zorg besparingen

budgettaire effecten

zorgkosten

struc (=jaar 10,

jaarl jaar2 jaar3 jaar4 2032) struc (=jaar 20, 2042)

Een jaarlijkse accijnsverhoging zodat een

Prijsmaatregelen LHSENUEIRTLHE tabak  pakje 10 euro kost in 2023, en daarna 2 jaar 35:

jaar 10% prijsstijging 0 0 0 0 -20 -75 jaar 31: 15 130

E-sigaretten regelgeving Pin Pin pm om pm om

E-sigaretten accijns
pm Pm pm pm pm pm

Alcoholaccijns eenmalig +50% 0 -28 -28 -28 -50 -45

Buiten reikwijdte verzoek

Aanbod en marketing SHEE Verkooppunten terugdringen tabak 0 0 0 0 -10 -35

tabak

Buiten reikwijdte verzoek

EINERlo) CAVE Pdo]=1 8
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Belastinginkomsten bij prijsmaatregelen

118 275 315 315 315

64 148 170 170 170

Buiten reikwijdte verzoek

13 Voettekst
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reventieinfrastructuur — mvesteren in rte GGD en gemeenten,
onder interventies zelf

Buiten reikwijdte verzoek
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1. Accijns/verbruiksbelasting op de e-sigaret

U vroeg of we nationaal accijns op de e-sigaret kunnen invoeren of dat in EU-verband wordt

gedaan en wat dat oplevert.

+ Het is vanwege de Europese accijnswetgeving niet mogelijk nationaal accijns te heffen op e-

sigaretten.

+ Een Verbruikersbelasting is technisch wel mogelijk maar wordt op dit moment door min fin

afgeraden en het volgende heeft u eerder gecommuniceerd hieiover:

- In februari ‘21 heeft de Europese Commissie de evaluatie van de Europese richtlijn

tabaksaccijns gepubliceerd.

- In Raadsconclusies daarover is opgenomen dat de Europese Commissie nieuwe producten als e-

sigaretten moet meenemen in een voorstel voor een herziene richtlijn. Dit voorstel wordt

verwacht in het 1e kwartaal 2022.

- Een Europees geharmoniseerde aanpak draagt bij aan de ontmoediging van dergelijke

producten.

- Aangezien e-sigaretten nu (nog) geen accijnsgoederen zijn, kunnen lidstaten ervoor kiezen

om deze producten te belasten met een eigen, nationale verbruiksbelasting.

- Het inrichten van een systeem voor een nieuwe nationale verbruiksbelasting zal een aantal

jaar in beslag nemen.

- Echter als e-sigaretten wel als accijnsgoed gelden op basis van de EU-richtlijn

tabaksaccijns, dan moet de nationale verbruiksbelasting weer vervangen worden door een

accijns.

- Het heeft daarom de voorkeur van het kabinet om in te zetten op de aanpassing van de EU-

richtlijn tabaksaccijns, zodat een accijnsheffing op e-sigaretten in een keer goed en

volledig wordt ingevoerd, samen met de rest van de lidstaten.

- Duitsland heeft aangekondigd per 1 juli ‘22 accijns op e-sigaretten te gaan heffen. Vanaf 2022

wordt in Denemarken een extra accijns op e-liquids ingevoerd van 2.00 Deense Kronen per

milliliter e-liquid (ca. 66% toename in prijs).

Schatting financiéle consequenties belasting eliquids:

+ Bij een tarief tussen de € 0,40 en € 0,80 per ml levert het naar verwachting tussen de € 20

miljoen en €40 miljoen aan belastingopbrengsten per jaar op.
« De raming is omgeven met veel onzekerheid! Er is niet veel informatie bekend over rokers

van e-sigaretten. Daarom moeten een aantal veronderstellingen worden gedaan om tot

een bedrag te komen.

Buiten reikwijdte verzoek
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Tabaksaccijns - de effecten

Er is gevraagd naar de effecten van het verhogen tabaksaccijns. Hieronder wordt ingegaan op het

gezondheidseffect en de impact op de legale handel in Nederland door verschuiving van de vraag,

naar 1) grenseffecten en 2) illegale handel

Gezondheidseffecten

Zoals door het RIVM aangegeven in de quick scan zal de accijnsverhoging bijdragen aan een

substantiéle daling van het aantal rokers in Nederland. De accijnsmaatregel is naar verwachting
een van de meest impactvolle maatregelen. Dit loopt via het stoppen met roken maar ook via een

daling van het aantal gerookte sigaretten per roker. Dit sluit uiteraard ook aan bij de uitkomsten

van het interdepartementaal beleidsonderzoek preventie en de internationale literatuur op dit viak.

Eerder is aangegeven dat de accijnsverhoging ook als dit gedrag (stoppen of minderen) wordt

meegenomen leidt tot een toename van de accijnsopbrengst. Of dit ook de facto optreedt hangt
van de omvang af van de verschuiving van de vraag naar tabaksproducten doordat mensen meer

tabak in het buitenland gaan kopen of doordat een deel van de handel zich verplaatst naar de

illegaliteit.

Grenseffecten

Normaliter wordt uitgegaan van een weglek van opbrengsten door gedragseffecten (hamsteren,
minder roken, kopen over de grens) van -60% in het eerste jaar van de verhoging en -40% in de

jaren daarna. De omvang van deze effecten, waaronder de grenseffecten, zijn hoogst onzeker. Het

is logisch te veronderstellen dat in dit geval — het gaat om gedragsverandering te bewerkstelligen
om een aantal significante stappen - de grenseffecten op korte termijn hoger kunnen uitpakken.
Het CPB zal conform de afspraken de ramingen van de uiteindelijke afspraak valideren. De

verhoging van de tabaksaccijns zal onderdeel uitmaken van het belastingplan 2020. Desgewenst

kan de afspraak gemaakt worden daarvoor nog nader onderzoek naar de grenseffecten zal worden

gedaan. In aanvulling daarop kan het commitment worden uitgesproken om Duitsland en Belgié te

stimuleren soortgelijke stappen te zetten. Daarnaast kan met Frankrijk (van 8€ per pakje nu naar

€10 per pakje in 2020) afgesproken worden om samen op te trekken richting Duitsland en Belgié.
In Belgié zijn de afgelopen jaren al significante accijnsverhoging doorgevoerd en per 1 januari

2019 gaat een volgende accijnsverhoging in.

Illegale handel

Daarnaast kan illegale handel de legale verkoop onder druk zetten. Hoewel er een verband is

tussen prijs en illegale handel, blijkt dat andere factoren zoals handhaving en sancties een

minstens zo grote rol spelen. Diverse landen hebben laten zien dat het prima mogelijk is om

tegelijkertijd de accijns substantieel te verhogen én de omvang van illegale tabak terug te dringen.
Onder meer lerland heeft dit laten zien (bij grenseffecten wordt vaak gesteld dat Ierland en het VK

niet vergelijkbaar zijn met NL omdat het eilanden zijn, maar voor de illegale handel geldt dit veel

minder; bij illegale handel gaat het namelijk niet om consumenten die over de grens kopen, maar

om illegale productie of illegale invoer).

Bovendien zal VWS de komende tijd de aanpak van illegale handel in tabak intensiveren. In

Nederland wordt nu gewerkt aan de implementatie van nieuwe Europese regels om illegale handel

in tabaksproducten tegen te gaan. Zo komt er in 2019 een traceringssysteem waarmee

tabaksproducten in de EU door de hele keten gevolgd gaan worden en wordt een

veiligheidskenmerk verplicht gesteld om de authenticiteit van de tabaksproducten beter te kunnen

controleren. Ook werkt Nederland aan de implementatie van het protocol tegen illegale
tabakshandel bij het WHO-Kaderverdrag inzake tabaksontmoediging (FCTC). Het protocol schrijft
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uiteenlopende maatregelen voor waarmee illegale handel wordt tegengegaan zoals een verplichting
om verdachte transacties te melden, controlemaatregelen op de doorvoer van tabaksproducten en

internationale samenwerking. Dit is aanvullend op het reeds bestaande toezicht op illegale handel

in tabaksproducten door Douane en de FIOD.
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Betreft Brief en Kamervragen btw-nultarief groente en fruit & ara
alcohol- en tabakaccijns

Uw brief (kenmerk)

& Bijlagen
Geachte voorzitter,

1. Toezeggingen
nultarief

Tijdens de Algemene Politieke Beschouwingen op 22 september 2022 heeft het Josmesn
Fruit 8.

kabinet toegezegd voorafgaand aan de behandeling van het Belastingplan per tabaksaccijns

brief terug te komen op de vraag of het mogelijk is reeds per 1 november 2022, 2. Eeshbwooriing

vooruitlopend op de uitkomsten van het onderzoek naar een btw-nultarief op Kamervragen verse

groente en fruit, een btw-nultarief op enkel onbewerkte groente en fruit in te groente en fruit

voeren. In het commissiedebat van donderdag 29 september 2022 met de vaste

commissie voor Volksgezondheid, Welzijn en Sport over de kabinetsreactie op het

WRR-rapport "Kiezen voor houdbare zorg. Mensen middelen en maatschappelijk

draagvlak" heeft de staatssecretaris van Volksgezondheid, Welzijn en Sport

toegezegd dat zal worden bekeken naar de mogelijkheid om de voor 1 april 2023

geplande verhoging van accijns op tabak en alcohol eerder (namelijk 1 januari

2023) in werking te laten treden. Met bijlage 1 bij deze brief doen wij deze

toezeggingen gestand.

Tevens sturen wij u als bijlage bij deze brief de antwoorden op de vragen van de

(PvdD) en Omtzigt (Omtzigt) (kenmerk: 2022218280) over een

laag btw-tarief op verse groente en fruit, dat al in een aantal EU landen wordt

toegepast en dus ook in Nederland mogelijk zou moeten zijn. De vragen werden

ingezonden op 30 september 2022.

aT Jor 72rd
Hoogachtend,

C angie
tN )

Pagina 1 van 1
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1 Zoals ook opgenoimen in de aangehouden motie van het (PvdD) c.s., Kamerstukken 36 200, nr. 33.

? Kamerstukken 31 532, nr. 275.

¥
Kamerstukken 32 793, nr. 339.



302084

Buiten reikwijdte verzoek

Verhoging accijnzen tabak en alcohol

In het commissiedebat van donderdag 29 september 2022 met de vaste commissie voor

Volksgezondheid, Welzijn en Sport over de kabinetsreactie op het WRR-rapport "Kiezen voor

houdbare zorg. Mensen middelen en maatschappelijk draagvlak" heeft de staatssecretaris van

Volksgezondheid, Welzijn en Sport toegezegd dat zal worden bekeken naar de mogelijkheid om de

geplande verhoging van accijns op tabak en alcohol eerder in werking te laten treden. In het

Belastingplan 2023 is een accijnsverhoging opgenomen voor tabak per 1 april 2023 en een

verhoging van het minimumtarief van accijns op bier per 1 januari 2023. Gezien het feit dat de

behandeling van het Belastingplan 2023 nog zowel door de Tweede als Eerste Kamer behandeld

moet worden en dit traject tegen het eind van het jaar zal zijn afgerond is het niet mogelijk de

verhoging in de bieraccijns te vervroegen. Voor tabak is in de Wet op de accijns geregeld dat een

wijziging van de accijns niet eerder in kan gaan dan met ingang van de eerste dag van de vierde

kalendermaand na afloop van de kalendermaand van publicatie van de wijziging. De ratio \T
hierachter is dat de Douane en het bedrijfsleven een termijn van ongeveer drie maanden nodig Coad.
hebben voor onder meer het aanmaken, aanvragen, distribueren en verwerken van nieuwe _—" yA
accijnszegels. Als het Belastingplan 2023 eind dit jaar wordt aangenomen en gepubliceerd’ in het ad

Staatsblad, dan kan de tariefswijziging niet eerder zijn dan 1 april 2023. Maast-dé afspraakuit-het 1a
Coalitieakkoerd dat de tabaksaccijns en het minimumtarief van accijns op bier wordt verhoogd, dd

zodat voorkomen wordt dat over bier minder accijns betaald moet worden dan over frisdrank, zin UC [x

* Kenmerk: 2022718280.
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Antwoord op vraag 8

Ja. Deze brief bied ik gelijktijdig aan met deze antwoorden.

Vraag 9

Kunt u deze vragen één voor één beantwoorden voor het Wetgevingsoverleg Pakket Belastingplan

2023, dat is gepland op 17 oktober a.s.?

Antwoord op vraag 9

Ja.
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Accijns Tabak

1. In het Regeerakkoord is opgenomen dat de tabaksaccijns wordt verhoogd naar ca. €10

euro per pakje van sigaretten. Dit gebeurt in 2 opvolgende stappen, zoals voorgesteld in

het preventieakkoord.

4.| 2022 5.| 2023 6. | 2024 7.| 2025 8. | structureel

Baten in10, 0 11,145 12| 388 13] 484 14| 484

min

Nederland kent een hoog welvaartsniveau waardoor sigaretten zelfs bij de prijs van 10

euro per pakje nog zeer betaalbaar zijn.

Het RIVM heeft berekent dat in aanvulling op de verhoging van de accijns waardoor een

pakje sigaretten in 2024 €10 euro gaat kosten, de accijns jaarlijks significant verhoogd

moeten worden om het doel van een rookvrije generatie in 2040 te kunnen halen. Een

stapsgewijze structurele jaarlijkse voortzetting van de accijnsverhoging met 10% na 2024

wordt gezien als een effectief middel om dit te bereiken.

15. In het preventieakkoord is ook opgenomen dat Het kabinet zal in 2020 een eerste stap

zetten en de accijns op een pakje sigaretten met 20 stuks zodanig verhogen dat de prijs

van dat pakje met 1 euro stijgt. Alvorens de prijs verder verhoogd kan worden tot 10 euro

in 2023, zal het kabinet in 2021 een evaluatie uitvoeren. Om substitutie te beperken zal

ook voor andere producten zoals shag, volumetabak en heatsticks een in absolute zin

gelijke accijnsverhoging

Om overstappen op goedkopere rookwaren (substitutie) terug te dringen zouden voor deze

producten grotere accijnsverhogingen kunnen worden overwogen.

16. EU

Europees worden voor 2022 de volgende zaken verwacht met betrekking tot tabaksaccijns.

Min Fin is in the lead op deze trajecten maar zal VWS daar bij betrekken:

- Herziening EU tabaksaccijnsrichtlijn — 2022 (o0.a.verhoging minimum accijnsniveau en het

onder de richtlijn brengen van e-sigaretten en ruwe tabak)

- Herziening van de regels inzake grensoverschrijdend aankoop tabaksproducten door

privépersonen - 2022



17. Ambtelijk min Fin is op dit moment bezig de voornemens uit het RA, zowel die voor 2023

als die voor te verwerken in het Belastingplan 2023. De deadline voor dit

conceptwetsvoorstel is 7 maart 2022.

Ambtelijk fin heeft aangegeven dat dit betekent dat er voor 2023 en 2024 inderdaad twee

maal €1,- bij komt voor een pakje sigaretten. Voor rooktabak (onder deze categorie vallen:

shag, volume tabak om zelf sigaretten te schieten en heetstsicks) heeft min fin gerekend met 1

gram per shagje waardoor een pakje shag van 50 gram naar schatting met ruim €5,00 in

prijs worden verhoogd ( dit is dan meer dan een verhoging in absolute zin?).
Op dit moment is ambtelijk VWS in gesprek met ambtelijk FIN ook sigaren mee te nemen

in deze belastingverhogingen. VWS vindt dit belangrijk vanwege het feit van substitutie naar

goedkope sigaren (cigarillo’s). VWS snapt niet waarom schadelijke producten als sigaren niet

meegenomen zouden worden.

U kunt aangeven dat accijnsverhoging de meest effectieve maatregel is om

tabaksgebruik terug te dringen. U kunt vragen of stas Fin openstaat voor aanvullende

maatregelen op het gebied van accijns die u te zijner tijd met hem zal bespreken.

U kunt uw collega op het hart drukken sigaren ook mee te nemen in de

accijnsverhogingen voor 2023 en 2024.

Achtergrond informatie tabak

In de deepdive sessie tabak heeft u aangeven meer te willen weten over de maatschappelijke

kosten en baten van roken/ accijnsverhogingen.

Hieronder alvast een aantal cijfers uit een wetenschappelijk artikel uit 2017 . Nalv de uitkomst van

het gesprek met uw min Fin collega zal u een uitgebreidere nota worden voorgelegd met

verdergaande voorstellen op het gebied van accijnsmaatregelen en ook meer informatie op het

gebied van kosten en baten.

- Roken kost de Nederlandse samenleving 33 miljard euro per jaar.
- Voor het grootste deel betreft dit de geldelijke waardering van gezondheidsverliezen; dit zijn

‘zachte’ euro’s die niet opnieuw uitgegeven kunnen worden.

- In ‘harde’ euro’s ontlopen de kosten en baten elkaar niet veel, waardoor er geen duidelijke

business-case voor antirookbeleid is.
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- De grootste winsten van tabaksontmoediging zijn gezondheidswinst voor mensen en

productiviteitswinst voor het bedrijfsleven. Maar die winsten zijn niet gemakkelijk te realiseren,

omdat ook in de gunstigste scenario’s het aantal rokers maar langzaam daalt.

- Accijnzen hebben de beste papieren om het roken tegen te gaan. De winst van antirookbeleid

bestaat daarom vooral uit accijnsinkomsten voor de overheid.



Input aangeleverd na de tafel

VVGN

De verslavingsarts KNMG (verslavingszorg) kan vanaf 2024 na verwijzing door huisarts/

specialist ook lossstaand ernstige tabaksverslaving behandelen en voor deze zorg worden

vergoedingsafspraken gemaakt. De zorgstandaard wordt hierop aangepast/ verder witgewerkt.

(Werkgroep) rookvrije organisatie

Een aantal partijen heeft acties in het kader van de rookvrije organisatie afgerond. Om deze

reden wordt bekeken hoe de werkgroep toekomstbestendig wordt ingericht. Binnen het thema

zetten de Topsectoren, GVRV, NVAB en GGD GHORNL acties voort. Topsectoren blyjft
zich verbinden aan de vijfVWS-missies bij het transitiebeleid voor gezondheid en zorg.

GvRYV bly ft bedrijven aanjagen rookvrije stappen te zetten. Dit gaat niet alleen over rookvrij
worden: maar ook over geen zaken doen met de tabaksindustrie, niet investeren in de

tabaksindustrie, een volledig rookvrij beleid voeren (binnen én buiten) en medewerkers

helpen bij het stoppen met roken. In 2022 voert de GvRV campagne waarin bedrjven
opgeroepen worden om rookvrij te worden. De NVAB start in 2022 een meerjarig project in

de branches bouw, groen en transport & logistiek, waar de aanpak van dubbele belasting

(blootstelling aan roken en gevaarlijke stoffen) centraal staat.

NVALT - doelstellingen SMART geformuleerd,

1 Stoppen met roken ( secundaire preventie): NVALT besteedt vanaf 2022

extra aandacht aan Stoptober en Stoppen met roken op de COPD dag

2 Stoppen-met- roken zorg dient voor elke roker vanaf 2023 toegankelijk te

zijn en volledig te worden gefinancierd op basis van evidence based medicine :

jaar begeleiding op basis van cognitieve gedragstherapie met of zonder

medicamenteuze ondersteuning, nadat de eerste lijn (4 x 10 minuten) gefaald heeft.

Trimbos is hier het aangewezen instituut met het Partnership.

- De NVALT ontwikkelt een modulaire richtlyn in het kader van

tabaksontmoediging: de Medisch Specialistische Richtlijn "Stop met Roken" in

de ziekenhuiszorg. Een tweede kwaliteitsproject NVALT, NVVC) gaat over de

regionale organisatie van "Stop met Roken Zorg" als onderdeel van het het

kwaliteitsbeleid medisch specialisten.

- De NVALT levert actieve bijdrage aan de update Zorgstandaard
Tabaksverslaving (Trimbosinstituut) evenals aan de campagne van de NVVC:

"de olifant in de spreekkamer ".

3 Prioriteit voor de NVALT heeft primaire preventie: het voorkomen dat

jongeren gaan roken en volgt daarin Rookpreventie Jeugd :
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- structureel vanaf 2023 elk jaar de prijs omhoog met minstens 10 % inclusief

een minimum prijs

- verkooppunten omlaag vanaf 2024 middels vergunningstelsel: alleen in

tabaksspeciaalzaken niet in de buurt van scholen/ opleidingen, met een

maximum aantal. (nu 1s aantal niet te handhaven door de NVWA)

- emotionele hardhitting campagnes 2 x per jaar. ( b.v. don’t be the one) vanaf

2023

- Rookvrije generatie in een wet in 2035 om de Rookvrije Generatie

daadwerkelijk te bereiken is juridische onderbouwing noodzakelijk: kinderen

geboren vanaf 2017 (nu 5 jaar) kunnen als zi) 18 worden in 2035 nooit meer

sigaretten kopen. Er komt een verbod op het verkopen van sigaretten aan

iedereen geboren vanaf 2017.

- Om te voorkomen dat alle effectieve maatregelen opnieuw tegengewerkt gaan

worden zal handhaving op centraal en op gemeentelijk niveau van de WHO

FCTC 5.3 moeten geschieden. Er dient heden vanuit VWS een brief aan alle

gemeentes worden gestuurd om hen hieraan te herinneren. Op centraal niveau

gaan wij ervan uit dat de FCTC 5.3 als wet zal worden ingediend door Tweede

Kamer fracties om ook de lobby activiteiten van de tabaksindustrie binnen de

Tweede en Eerste Kamer te blokkeren. Het VN verdrag van de WHO 1s

juridisch bindend doch wordt niet gehandhaafd.

Rookvrije sport, NOCNSF [ERE

Vanuit NOC*NSF zijn we goed op weg naar Rookvrije Sport 2025. Wij zijn mooie stappen
aan het zetten (weliswaar met flinke vertraging door lockdowns in de sport door Covid). Wij
zien al goede ontwikkelingen in het land, maar helaas is er nog geen goede monitoring dus

vandaar dat het aantal geregistreerde rookvrije clubs laag is.

Onderdeel van onze aanpak is dat wij samen met Rookvrije Generatie een grote campagne

Rookvryje Sport lanceren die vanaf medio juni zichtbaar zal zijn. VNG, VSG en GGD-GHOR

zijn hier ook bij betrokken.

Rookvrije omgevingen

Partijen binnen de werkgroep rookvrije omgeving zetten acties onverminderd door om de

gemaakte afspraken en doelstellingen op roken te behalen en versnellen waar kan. NOC*NSF

stimuleert sportverenigingen rookvrij te worden door het delen van het statement ‘rookvrije
sport’ met de sportbonden. Ook ontwikkelt NOC*NSF een communicatie-campagne in

samenwerking met de rookvrije generatie. Voor de zomer wordt door Kinderboerderijen
Actief in beeld gebracht welke stappen de beherende organisaties van de bijna 70 nog niet

rookvrije kinderboerderijen willen nemen om in 2022 de stap naar rookvrij te maken. Samen

met andere Preventie Akkoord partners worden acties voor het nemen van die stap
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gestimuleerd. LOS (branchevereniging voor speeltuinen, stads- en kinderboerderijen en

kindervakantieorganisaties) wilt het zijn van een rookvrije speelomgeving structureel borgen
m het beled van de leden. Dit doet LOS door leden te blijven faciliteren wat betreft

communicatie, coaching en monitoring. LOS focust hierbij op gedragsverandering van leden

mn lage SES wijken. Het rookvry) maken van buitenruimtes bij kinderdagverblijven is

nagenoeg afgerond. De komende jaren zet BOnK in op het wegnemen van de risico’s van

derdehands-rook.

Extra inzet campagnes PUUR Rookvrij en Stoptober en

Campagnes kunnen een belangrijke bijdragen leveren aan het tabaksontmoedigingsbeleid. Dit

bleek uit een overzicht van het Trimbos-instituut van verschillende wetenschappelijke
onderzoeken naar de effecten van dit soort massamediacampagnes in binnen- en buitenland

op het stoppen met roken’. Zo zorgt de jaarlijkse Stoptober campagne ervoor dat na drie

maanden de helft, en na een jaar ongeveer een kwart van de deelnemers blijvend is gestopt

met roken. Ook leveren stoppen met roken campagnes vaak meer op dan dat ze kosten.

Vanuit het Nationaal Preventieakkoord 1s in 2020 de campagne PUUR Rookvrij gestart. Deze

campagne wil rokers aanzetten tot een serieuze stoppoging, net zo lang tot ze definitief

gestopt zijn. De campagne focust op de positieve kanten van stoppen met roken en laat rokers

nadenken over hun leven als niet-roker. Een leven met een betere gezondheid, minder stress,

een betere conditie, een mooiere huid, een schoner gebit, een mentale boost, etc. De website

www _puurrookvrij.nl helpt rokers met het plannen van een stopdatum, laat zien wat er met

hun lichaam gebeurt en geeft tips en ervaringsverhalen.

Stoptober is een jaarlijkse campagne waarin rokers worden gestimuleerd om gezamenlijk vier

weken lang een stoppoging te doen. Deze campagne bestaat als sinds 2014 en in totaal deden

meer dan 400.000 deelnemers een stoppoging. Tijdens de campagne worden deelnemers

dagelijks ondersteund via de Stoptober-app. website en social media. Daarnaast zijn er ieder

jaar een aantal BN ers ambassadeur die ook een stoppoging doen. Stoptober richt zich niet

alleen op individuele deelnemers, maar heeft ook een bedrijven campagne. Hiermee worden

bedrjven aangezet om rookvrij te worden en stoppen met roken op de werkvloer

bespreekbaar te maken. De campagne wordt gefinancierd door de Gezondheidsfondsen voor

Rookvryy (GvRv) en VWS.

Stoptober en PUUR Rookvrij worden de komende jaren voortgezet en indien mogelijk

geintensiveerd. Voor PUUR Rookvrij wordt in 2022 een evaluatie uitgevoerd naar de

effecten van de campagne, om te bepalen of de gekozen koers de juste 1s of dat deze moet

worden bijgesteld om nog meer rokers een stoppoging te laten ondernemen. Ook voor

Stoptober start in 2022 een evaluatieonderzoek naar de effectiviteit van de campagne.

Deelnemers worden gevolgd voorafgaand, direct na de 28 dagen stoppen, na drie maanden en

na een jaar. Dit is een herhaling van een onderzoek uit 2016.

Agendapunt 4

1
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Inbreng deelnemers thematafel roken 11 april 2022

GVvRV

1. Prioriteiten kabinetsperiode:

Een integraal pakket waarin tegelijkertijd verschillende elementen (beschikbaarheid,

aantrekkelijkheid) worden aangepakt om de verleiding tot tabaksgebruik terug te dringen. Zowel in

relatie tot kinderen (niet beginnen met roken) als in relatie tot stoppers (80% van de rokers wil

eigenlijk stoppen).
2.

3. Op niveau van de doelstelling van het deelakkoord roken:

- Doelstelling aanscherpen naar 2035

- Tussendoelstellingen formuleren. Bijvoorbeeld:
[s] 2025: max. 16% rokende volwassenen, max. 5% rokende scholieren 12 t/m 16 jaar (ter

vgl. in 2019 rookte nog 7,7% van de scholieren tussen 12 en 16 jaar, aldus

Peilstationonderzoek), max. 5% rokende zwangere vrouwen (ter vgl. in 2018 rookte nog

7% van de zwangere vrouwen op enig moment tijdens de zwangerschap, aldus Trimbos)
2030: max. 10% rokende volwassenen, max. 2,5% rokende scholieren 12 t/m 16 jaar,

max. 2,5% rokende zwangere vrouwen.

2035: minder dan 5% rokende volwassenen, 0% rokende zwangere vrouwen en

jongeren

o Op niveau van overheidsmaatregelen:

Substantiéle en jaarlijkse accijnsverhogingen op alle tabaksproducten. We denken aan:1)

2)

4)

5)

6)

7)

Jaarlijkse verhogingen van de accijns op sigaretten met minimaal 10% vanaf 2025.

. Idealiter komt die 10% jaarlijkse accijnsverhoging bovenop een standaard jaarlijkse
correctie van het accijnsniveau voor inflatie en - indien relevant - toegenomen

koopkracht.

Accijns op rooktabak en cigarillo’s sterker omhoog dan accijns op sigaretten, om de

accijnskloof die tussen de verschillende producten bestaat te verkleinen.

. Verhitte tabak (d.w.z. de zgn. heat sticks) zou onder accijnsregime van sigaretten

moeten komen te vallen in plaats van onder accijnsregime van rooktabak, zodat de

accijnskloof die nu bestaat tussen sigaretten en heat sticks wordt gedicht.

Een significante vermindering van het aantal verkooppunten van tabak, invoering van een

vergunningstelsel voor tabaksverkoop en zo spoedig mogelijk alleen nog verkoop van tabak in

tabaksspeciaalzaken.

Gelijktrekken van maatregelen die gelden voor de e-sigaret en verhitte tabaksproducten met

maatregelen die al gelden voor tabaksproducten. Concreet komt dat neer op:

het heffen van verbruiksbelasting op e-sigaretten;

. het invoeren van neutrale verpakkingen voor e-sigaretten, cigarillo’s en verhitte

tabaksproducten en

een verbod op alle smaken voor de e-sigaret (en idealiter ook verhitte tabak en

cigarillo’s) behalve de tabakssmaak.

Meerjaarlijkse massamediacampagnes vanuit de overheid gericht op stoppen met roken en

schadelijkheid.

Goede en toegankelijke ondersteuning bij stoppen met roken.

Invoering van een wettelijk rookverbod in auto’s waar kinderen (onder 18 jaar) of zwangere

vrouwen (dus ongeboren kinderen) in zitten.



8) Productregulering: aanpakken van rookaccessoires waarmee mentholverbod kan worden

omzeild en reguleren van nicotineproducten zonder tabak (zoals nicotinezakjes)

9) Optie: Iets in de richting van verhogen leeftijdsgrens/ generatiegebonden (ver)koopverbod
tabaks- en aanverwante producten. Goed om met elkaar na te denken welke maatregel het

beste past in het totaalpakket waar we op uitkomen en wat een passend moment is om dit

voor te stellen.

Acties voor de overheid en andere partijen aan tafel:

- Voortzetting lopende doelstellingen rookvrije omgevingen (sport, zorg etc.)
- Stimuleren van meer omgevingen om rookvrij te worden. Denk aan eerste stappen richting

wettelijk rookverbod voor terrassen, bijvoorbeeld door een pilot te starten in enkele

gemeenten en dit door VWS te laten evalueren.

4. Wat gaan wij doen?

Het verwerven van publiek en politiek draagvlak voor effectieve tabaksontmoedigingsmaatregelen
én creéren van volume door het mobiliseren van zoveel mogelijk relevante stakeholders staan

centraal in onze strategie. Om de maatschappij te activeren om mee te schakelen naar deze

hogere versnelling voeden we middels PR en communicatie het gevoel van urgentie en relevantie

(daarom nu) en vergroten we het bewustzijn dat stevige (overheids)maatregelen onvermijdelijk en

gerechtvaardigd zijn. We blijven daarbij de inspirerende en verbindende kracht van het breed

gedragen doel "een Rookvrije Generatie” benutten.

We zetten de komende jaren versterkt in op schaalvergroting via andere partijen, en hanteren

hierbij het credo “vermenigvuldigen door te delen”. We delen zelf kennis, ervaring, inspirerende

voorbeelden en het merk "Rookvrije generatie” en stimuleren anderen dit op hun beurt ook te

doen, om zodoende ook weer meerdere andere partijen (zowel hun eigen achterban als andere

stakeholders) in beweging te zetten.

Voorbeelden concrete activiteiten:

- Faciliteren netwerk NL Rookvrij: GVRV is één van de kernpartners. We bieden ons in die

hoedanigheid aan om een rol te spelen in de facilitering van Nederland Rookvrij, waarbij we

onze kennis en ervaring met netwerken, codrdineren, organiseren en informatiedelen

inzetten. Daarnaast vormen we zelf binnen het netwerk gerichte coalities ten behoeve van

onze eigen doelen en activiteiten, met partijen die deze activiteiten versterken

- Het merk Rookvrije Generatie blijven we laden, bewaken en zoveel mogelijk verspreiden door

het onder voorwaarden ter beschikking te stellen aan stakeholders in het netwerk en

daarbuiten. Als onderdeel hiervan houden we een centrale website in de lucht

rookvrijegeneratie.nl, met een webshop, zetten we socialmediakanalen in voor communicatie

over de Rookvrije Generatie en stellen we tevens basishandleidingen online beschikbaar voor

omgevingen die stappen willen zetten op weg naar een Rookvrije Generatie.

- Monitoring draagvlak voor maatregelen middels jaarlijks draagvlakonderzoek
- Politieke lobby voor maatregelen en onderbouwing stimuleren

- Campagnematige communicatie gericht op vergroten van draagvlak voor een Rookvrije
Generatie en de maatregelen die hiervoor nodig zijn (bv. Campagne Wen er maar aan, en

meer aandacht voor denormaliseren tabaksindustrie).

5. Welke partijen zouden aan moeten haken?

Wij zouden het interessant vinden als vereniging Scouting Nederland, de club van 11, Nederlandse

Vereniging van Dierentuinen (NVD) en de OV-sector aanhaken.

- De vereniging scouting Nederland is de grootste jeugd- en jongerenorganisatie van Nederland

met meer dan 114.000 leden. Uit de lokatiemonitor van de GvRV blijkt dat 76% van de

ondervraagde scoutinggroepen een gedeeltelijk en 15% een volledig rookvrij beleid heeft. Op

dit moment is zij de grote afwezige in een maatregelenpakket voor rookvrije kindomgevingen.
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Hopelijk is zij bereid zich te committeren aan één of meerdere doelstellingen die helpen de

Rookvrije Generatie te realiseren.

- De Club van 11 vertegenwoordigt grote attractieparken (en een aantal dierentuinen) in

Nederland. Deze leden hebben een belangrijke voorbeeldfunctie in de regio's. Zij ontvangen

jaarlijks miljoenen bezoekers, veelal kinderen en jeugd. Op dit moment heeft de helft van de

attractieparken een gedeeltelijk rookvrij beleid.

- NVD is de overkoepelende organisatie voor de 13 grootste Nederlandse dierentuinen. De

dierentuinen van de NVD werken nauw samen op het gebied van educatie, recreatie,

natuurbescherming en onderzoek. Idem als bij de club van 11: Deze dierentuinen hebben een

belangrijke voorbeeldfunctie in de regio's. Zij ontvangen jaarlijks miljoenen bezoekers, veelal

kinderen en jeugd.
- Ten slotte zouden we graag zien dat de OV-sector ook aansluit bij het nationaal preventie

akkoord. Hierdoor zou een rookvrije reis met het OV mogelijk gemaakt kunnen worden. Op dit

moment zijn er al verschillende “rookvrije ov-haltes” initiatieven. NS en ProRail hebben sinds

2020 een volledig rookvrij beleid op stations en perrons. In Gelderland en Drenthe worden alle

haltes rookvrij gemaakt. O.a. in Utrecht, Nieuwegein, Amsterdam en Twente is een rookvrije
zone ingesteld bij de OV-haltes. De initiatieven zijn op dit moment nog versnipperd en

daardoor onduidelijk voor de reiziger. Aansluiten bij het preventieakkoord kan versnelling

aanbrengen aan het rookvrij maken van het OV.

NVAB

1. Wat zijn volgens uw organisatie de belangrijkste prioriteiten om op in te zetten

deze kabinetsperiode op weg naar een rookvrije generatie.
Doorgaan met het (financieel) ondersteunen van de op preventie gerichte activiteiten

Wat is het belangrijkste wat uw organisatie gaat doen de komende periode.
Een vervolg geven aan het project Rookvrije Organisatie maar met een accent op het

stimuleren van het terugdringen van roken aan collectieven (bedrijfstakken) in een combinatie

van roken en blootstelling aan gevaarlijke stoffen en daarbij onder/zoeken welke

benaderingswijze effectief is. Er is twijfel of het aanbieden van toolkits, wegwijzers, ed wel de

meest effectieve manier is.

Zijn er partijen aan tafel die nog ontbreken en die wel belangrijk zijn om de

komende periode aan te haken en welke zijn dat volgens u.

Naar ons idee zou het belangrijk zijn om ook sociale partners (werkgevers en vakbonden) zich

te laten committeren aan de doelen van het NPA. Dat kan betekenen dat de scope wat breder

moet zijn dan alleen terugdringen van het rookgedrag.

NVALT

De recente resultaten van het preventieakkoord met de vraag of een andere

overlegvorm voor tabak gewenst is. Het FCTC 5.3 akkoord haalt ons weg bij de invloed van de

bredere tabaksindustrie die er tot op heden onmiskenbaar is geweest. (Artikel FTM).

Een nieuwe overlegvorm met jaarlijkse tussentijdse evaluatie, SMART uitgevoerd (specifiek,

meetbaar etc) met extra aandacht voor het enorme hoge percentage rokers in de lage

SES groep: 56 % van de praktisch opgeleide mannen tussen de 25 en 45 jaar rookt, een

grote en belangrijke bijdrage aan de kloof in gezondheid tussen hoog- en laagopgeleide
mensen.

Elk jaar een substantiéle prijsophoging met vanzelfsprekend een minimumprijs daaraan

gekoppeld. Dit jaar is er ondanks de initieel voorgestelde jaarijkse prijsophoging in het

preventie akkoord, ondanks een positieve evaluatie, geen prijsstijging gekomen. Is er

garantie voor een prijsstijging in 2023 en in 2024? Dit is nog steeds verreweg de meest

effectieve maatregel.
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Graag ook aandacht voor het aantal verkooppunten: in 2024 zullen de supermarkten hun

verkooppunten voor tabak kwijtraken: er zal een vergunningstelsel ingevoerd dienen te

worden om te voorkomen dat de supermarkten met hun Gall en Gall naast de deur hun Cig &

Cig openen. Er zijn laanwijzingen dat die voorbereidingen worden getroffen. Nieuwe

tabaksverkooppunten zullen gebonden worden qua locatie: niet in de buurt van scholen,

opleidingen, ROC'’s.

Graag ook aandacht voor het WHO FCTC 5.3 akkoord met brede naleving in de brede

nationale en lokale overheid: een meerderheid van gemeenten is niet op de hoogte van dit

akkoord. Ook is het preventieakkoord tabak door inmenging van buitenaf (artikel FTM)

afgezwakt.

De uitspraak van het Hof in Luxemburg naar aanleiding van de sjoemelsigaret: de

bestuursrechter kan mogelijk in Nederland een voor de burger “eerlijker meetmethode” gaan

vragen, waardoor de maximum emissie van teer- nicotine- Koolmonoxide 10-1-10 regel van

de huidige sigaret niet meer haalbaar is.

Aandacht voor de motie van de Partij voor de Dieren om een verbod op alle sigaretten
filters te vragen omdat deze filters in grote mate bijdragen aan de plastic soep en intrinsiek

waardeloos, nutteloos zijn. De filters filteren immers niets. 31 mei is het Wereld Niet Roken

dag: de WHO focust dit jaar op "environmental health.”

Roken is een ernstige verslaving. Zonder begeleiding valt 95% rokers na een stoppoging

terug. Stoppen met roken zal niet alleen worden vergoed voor de POH met 4 x 10 minuten

per jaar, maar ook na falen van de eerste lijn stoppoging in de tweede lijn

Rookvrije Generatie in een wet vastgelegd: vanaf 2035 zal geen kind geboren vanaf 2017

ooit nog sigaretten mogen kopen. In navolging van o.a. Nieuw-Zeeland, Maleisié en Ierland.

In feite hoog je de minimumleeftijd waarop je sigaretten mag kopen vanaf 2035 ieder jaar

een jaar op. Dit om het preventieakkoord in 2040 een wat grotere kans van slagen te doen

geven.

Kinderboerderijen Actief

1. Wat zijn volgens uw organisatie de belangrijkste prioriteiten om op in te zetten

deze kabinetsperiode op weg naar een rookvrije generatie.

lastiger verkrijgbaar maken van rookwaren

verhogen accijns

stimuleren stoppen

stimuleren dat locaties rookvrij worden (blijft nog steeds nodig)

Wat is het belangrijkste wat uw organisatie gaat doen de komende periode.

Stand is 316 rookvrije kinderboerderijen nu www.kinderboerderijenactief.nl/rookvrij Betekent

dat er nog wat te doen is om de laatste ca. 70 rookvrij te krijgen. Merk dat de laatste

overtuigen die stap te maken lastiger is. Zijn veel zorg gerelateerde kinderboerderijen

(organisaties daarachter zijn nog niet zover). Aanpak: Individueel meedenken, eventueel

gesprek helpen voeren, combinaties maken met GGD/ gemeente/ team FIT/ campagne PUUR/

gezondheidsfondsen/ Jeugdburgemeesters/ lokale politici om vriendelijk (en soms dringender)
te vragen wanneer ze de stap maken, geduld hebben, locaties die de stap maken extra

zichtbaar maken zodat dit stimuleren werkt

Zijn er partijen aan tafel die nog ontbreken en die wel belangrijk zijn om de

komende periode aan te haken en welke zijn dat volgens u.

Zou ik zo niet kunnen noemen.
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ABNAMRO

1. Wat zijn volgens uw organisatie de belangrijkste prioriteiten om op in te zetten

deze kabinetsperiode op weg naar een rookvrije generatie.
onverminderd vasthouden aan de ingezette lijn.

2. Wat is het belangrijkste wat uw organisatie gaat doen de komende periode.

aangezien alle gebouwen al rookvrij zijn blijft de focus op stoppen met roken trainingen (zeker
ivm thuiswerken)

3. Zijn er partijen aan tafel die nog ontbreken en die wel belangrijk zijn om de

komende periode aan te haken en welke zijn dat volgens u.

nee

GGD-en

1. Wat zijn volgens uw organisatie de belangrijkste prioriteiten om op in te zetten

deze kabinetsperiode op weg naar een rookvrije generatie?
- Extra inzet op doelgroep laag opleidingsniveau en lage welvaart (welvaart is een combinatie van

het inkomen en het vermogen van een huishouden). CBS-rapport over de voortgang van het

Preventieakkoord laat zien dat deze groepen fors achterblijven als het gaat om daling aantal

rokers.

o Cijfers CBS: In 2021 gaf 31 procent van de volwassenen in de groep met de laagste

welvaart aan weleens te roken, tegen bijna 14 procent van degenen in de groep met de

hoogste welvaart

o 1 op de 3 volwassenen met lage welvaart rookt tegen bijna 14 procent van degenen in de

groep met de hoogste welvaart.

o Ook onder volwassenen met een laag onderwijsniveau was het aandeel rokers (24

procent) hoger dan onder mensen met een hoog onderwijsniveau (15 procent).
o https://www.cbs.nl/nl-nl/nieuws/2022/10/overgewicht-roken-en-alcoholgebruik-

nauwelijks-gedaald-sinds-2018

oWij pleiten wederom voor een aangepast stoppen met roken aanbod voor deze inwoners- lage

opleiding/ lage welvaart. Wijkgerichte aanpak stoppen met rokenzorg voor iedereen - zoals

voorgesteld door de Coalitie iedereen rookvrij/ Pharos - met GGD als wijkregisseur-

presentatie vorig jaar/ oud-staatssecretaris destijds enthousiast, nu lopen er een paar pilots-

landelijk invoeren. Stoppen-met-rokenzorg-voor-iedereen.pdf (pharos.nl)
- Rookvrij maken van sportplekken versnellen- nu ambitie 2025 - maak dit een prioriteit in

sportbeleid- Bewegen en sporten is een belangrijk speerpunt voor dit nieuwe kabinet:

wordt zelfs pijler 4 in het Nationaal Preventie akkoord 2022! - debat 24 maart) Tip:

neem rookvrije generatie/omgeving en een gezonde leefstijl mee bij het uitwerken van dit

akkoord (roken en sport gaan niet samen); denk naast het rookvrij maken omgeving ook aan

stoppen met roken aanbod voor vrijwilligers werkzaam voor de sportclub.
- Rookvrije sportomgeving - NOCNSF

- Maatregelen in het Nationaal Preventieakkoord | Gezondheid en preventie | Rijksoverheid.nl

- Kijken naar een_wetgeving zoals in Nieuw-Zeeland die er voor zorgt dat geen enkel kind meer

begint met roken. Of nu al in te voeren: langer uitstellen beginnen met roken door de

verkoopgrens naar 21 jaar zetten (ophogen van leeftijdsgrens) Levenslang Nieuw-Zeelands

rookverbod jongeren 'een mijlpaal' | NOS

- Handhaving rookvrije zones blijft aandachtspunt en lastig voor gemeenten/ partners/ GGDen;

ondanks rookvrij, gaan rokers op andere (openbare) plekken staan (waterbedeffect); meer

wet en regelgeving nodig, denk ook aan benutten omgevingswet en omgevingsvisie?

Landelijke campagne als Aarzel Niet, hoe spreekje elkaar aan om niet te roken?

- Verminderen verkooppunten — versnellen supermarkten/ tankstations rookvrij. Versnellen, nu

staat dit op 2024. Debat 24 maart: Staatssecretaris wil de branche de tijd geven zich voor te



bereiden; uit eigen beweging stoppen mag uiteraard wel, zoals een Lidl heeft gedaan. Zie ook

actie KWF 22 maart: Kankerpatiénten en artsen roepen op: Stop sneller met verkoop tabak |

NOS
- Accijnzen blijven verhogen In 2022 geen accijnsverhoging (terwijl streven = 10 euro per pakje in

2023). KWF, Hartstichting en Longfonds doen noodkreet voor accijnsverhoging in 2022 | KWF

Kankerbestrijding Onbegrijpelijk kabinetsbesluit: geen grote accijnsverhoging op tabak in

2022 - Gezondheidsfondsen voor Rookvrij Stichting Stop Bewust | Stoppen met roken

- GGD en gemeenten zien een versnipperd gezondheidsbeleid ontstaan; gevaar is dat het

overzicht verdwijnt, ook in het behalen van resultaten/ impact maatregelen. Blijf in

samenhang beleid vertalen naar de regio en lokale gemeenten. Verlies de preventiecyclus als

(wettelijk) middel niet uit het oog (VTV/ landelijke nota/ regionaal en lokaal

gezondheidsbeleid), de basis van gezondheidsbeleid. Akkoorden passen hier prima onder.

- Rookvrije generatie; meenemen als belangrijk thema in Kansrijke Start (prioriteit voor dit

nieuwe kabinet). Taskforce Rookvrije Start | Taskforce Rookvrije Start (rokeninfo.nl)

2. Wat is het belangrijkste wat uw organisatie gaat doen de komende periode?
- GGD'en blijven hun gemeenten adviseren op het opnemen van de rookvrije generatie in het

lokaal gezondheidsbeleid en de regionale en lokale preventieakkoorden. Zowel in het

beleid als uitvoering wordt geadviseerd op het opnemen van effectieve interventies rookvrije

generatie (o0.a. actieplan Roken GGD Groningen/ GGD Fryslan)
- Binnen de JGZ- aandacht voor leefstijl rookvrij opgroeien en opvoeden/ in gesprek gaan met

ouders (evt. grootouders) over stoppen met roken (ook al bij zwangerschap- of bij zwanger

worden)
- Regionaal blijven samenwerken aan een rookvrije generatie /netwerk/versterken — voor meer

slagkracht-, gemeenten steeds meer bereid om te werken aan lange termijn doelstellingen in

de regio (MJA)
- Adviseren op het maken van een rookvrije omgeving blijft van belang, subsidie GGD heeft veel

opgeleverd-o.a. in Groningen een regionaal netwerk, gezondheidsbevorderende maatregelen
nemen in de openbare ruimte of in wijken met voorrang toepassen waar lage welvaart/ lage
SES zoals staat in de landelijke nota 2020-2024: Ambitie 2- gezondheidsachterstanden
verkleinen: vanaf 2024 passen we gezondheidsbevordering via de leefomgeving met voorrang

toe in wijken en buurten met gezondheidsachterstanden. Op termijn ontwikkelen we in alle

wijken en buurten een leefomgeving die een gezonde leefstijl mogelijk en gemakkelijk maakt

Landelijke-Nota-Gezondheidsbeleid-LNG-2020-2024 (31).pdf
- Effecten onderzoeken, kijken naar mogelijkheden binnen Omgevingswet/visie.

3. Zijn er partijen aan tafel die nog ontbreken en die wel belangrijk zijn om de

komende periode aan te haken en welke zijn dat volgens u?

- Sportkoepels — NOC NSF

- Onderwijs-gerelateerde partijen; met name MBO onderwijs is bezig met vitaliteit studenten en

beroepskrachten (lage SES/ lage welvaart)
- HIAP: denk ook aan samenwerken met ruimtelijk domein/ departementen - en hoe

gezondheidbevorderende maatregelen in de openbare ruimte - kunnen worden meegenomen

in beleid en ontwikkeling: Omgevingsvisie als instrument.

- Provincies vervullen vaak een aanjagende verbindende rol; meer benutten?

- Handhavende partijen laten meedenken over naleven rookvrije omgeving (Boa's?)
- Doelgroep zelf: jongeren/ volwassenen en ouderen.

MBO Raad
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Wat zijn volgens uw organisatie de belangrijkste prioriteiten om op in te zetten

deze kabinetsperiode op weg naar een rookvrije generatie.

Nog actiever inzetten op samenwerking met partijen rondom de school om ook de bredere

omgeving rookvrij te maken. Het is momenteel voor rokers te aantrekkelijk om achter de

rookvrijezonestreep te staan roken.

Extra inzetten op preventie voor jongeren via Gezonde School d.m.v. een stimuleringsregeling
o.i.d. Er wordt nog flink gerookt (ook d.m.v. dampen) door jongeren.

Inzetten op de gevolgen van derdehands rook d.m.v. bewustwordingscampagne.

Integraal samenwerken met andere thematafels. Alle leefstijlthema’s houden met elkaar

verband.

Wat is het belangrijkste wat uw organisatie gaat doen de komende periode.

De onderwijsraden informeren de scholen over het programma Gezonde School en

TestlelLeefstijl.nl waarmee de mbo-instellingen een signaleringsinstrument in handen hebben op

o.a. het rookgedrag van studenten.

3. Zijn er partijen aan tafel die nog ontbreken en die wel belangrijk zijn om de

komende periode aan te haken en welke zijn dat volgens u.

Topsectoren

1. Wat zijn volgens uw organisatie de belangrijkste prioriteiten om op in te zetten deze

kabinetsperiode op weg naar een rookvrije generatie.

Het Missiegedreven beleid (MTIB) van Kabinet Rutte III en IV, en daarvan de Gezondheid en

zorg Missies van VWS die 0.2. ook het Preventieakkoord omvatten (zie “"Missiedocument ...")

Wat is het belangrijkste wat uw organisatie gaat doen de komende periode.
Cf. het Instellingsbesluit: "Codrdinatie van de uitvoering” van het MTIB (zie “"Staatscourant

Instellingsbesluit ..."), specifiek de VWS-missies met de KIC-partners (overzicht van deze

partners in “Staatscourant 2019-64553-n1");

Zijn er partijen aan tafel die nog ontbreken en die wel belangrijk zijn om de

komende periode aan te haken en welke zijn dat volgens u.

Ja, er ontbreken nog partijen maar die meld(d)en zich wel massaal en worden dit jaar

geincludeerd, waaronder ZN, VNG, MBO-raad, VILANS, STZ, SAZ, etc.
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nN ota Uitwerking internationale prioriteiten Stas

Uw kenmerk

Zaaknummer

Bijlage(n)

0

1.Aanleiding
De door u gestelde prioriteiten in uw strategische internationale beleidsagenda,
zoals besproken op 15 juni 2022 en uw wens proactief te zijn op deze thema’s.

2. Geadviseerd besluit

Uw akkoord danwel aanwijzingen wordt gevraagd op onderstaande uitwerking van

uw drie internationale beleidsprioriteiten voor de komende twee jaar.

3. Kernpunten

Voorgesteld wordt uw prioritaire internationale thema’s als volgt vorm te geven:

Buiten reikwijdte verzoek
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SINC NCTA [SLCRYE Pde I=]

III Tabaksontmoediging

Wat speelt er internationaal?

+ Er wordt gewerkt aan een herziening van de Europese tabaksproductenrichtlijn.
Lidstaten hebben hiervoor reeds input gegeven. Het wachten is nu op een

voorstel van de Europese Commissie in 2024. Belangrijk voor Nederland:

o Het uitbreiden en versterken van de regels van de TPD naar nieuwe

tabaks- en nicotineproducten met als doel het bereiken van een rook-

en nicotione vrije generatie in 2040. Een rookvrije generatie is

inmiddels ook door de Europese Comissie omarmt als belangrijk
onderdeel het Europese beating Cancerplan. Om te voorkomen dat

(voornamelijk) jongeren verslaafd raken aan nicotine is het belangrijk
tabak en nicotine producten zo onaantrekkelijk mogelijk te maken

voor jongeren. Andere producten reguleren dan sigaretten en shag

ligt gevoelig.
o Het aanpassen van de meetmethode voor met meten van TNCO in

sigaretten. De TPD schrijft het gebruik van de ISO methode voor.

Hoewel er geen enkele meetmethode is die het roken van mensen

benadert heeft vorige stas internationaal gepleit voor het aanpassen

van deze meetmethode naar de onafhankelijk ontwikkelde WHO

TOBLABNET methode. Deze methode dekt itt de ISO methode de

gaatjes in de filter af wanneer er wordt afgerookt. In Europees
verband hebben in 2020 zich 12 landen in een gezamenlijke brief

uitgesproken richting EC om de meetmethode aan te passen in de te

herziene TPD. Als reactie hierop heeft de EC aangegeven hier geen

aanleiding voor te zien. Wanneer de meetmethode wordt aangepast
zal de discussie over de Europees vastgelegde maximum waarden van

TNCO gaan spelen. Er is geen veilige waarde vast te stellen voor

TNCO.

¢ Eind 2022 wordt het voorstel van de Europese Commissie verwacht voor een

herziening van de Europese accijnsrichtlijn voor tabaksproducten. De
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Datum

1 juli 2022

Kenmerk

belangrijkste inzet van Nederland is het verhogen van de minimale accijns en

het invoeren van accijnzen op e-sigaretten. De eerste verantwoordelijke voor

dit dossier is de minister van Financién. geeft aan dat dit een zeer

zwaar belobbyd traject is waar, ze gebaseerd op ervaring, van zeggen de

verwachtingen niet te hoog te stellen.

« Het Framework Convention on Tobacco Control (FCTC), aangenomen in 2003, is

het eerste internationale verdrag ooit dat onder auspicién van de WHO is

uitonderhandeld. De conventie wordt gezien als mijlpaal in het bevorderen

van publieke gezondheid. Elke twee jaar vindt een conferentie “Conference of

the Parties” (COP) plaats. Nederland geeft in 2022 naast de vaste contributie

een extra 200 k aan het secretariaat om de voorbereidingen voor COP 10 te

versterken.

Wat gaan we doen?

+ Verdere lobby bij andere lidstaten en de Europese Commissie om de

meetmethode aan te passen in de Europese tabaksproductenrichtlijn.
Verdere Lobby bij andere lidstaten en de Europese Commissie om de herziene

Europese tabaksproductenrichtlijn te verbreden naar alle nicotineproducten.
In het kader van de Europese accijnsrichtlijn wordt voorgesteld???

Mogelijke suggestie: Nederland trekker wordt van een declaratie over “de

rookvrije en nicotinevrije generatie” van/tijdens de eerstvolgende COP in

Panama (20 november - 3 december 2023). Daarnaast zou Nederland u

kunnen voordragen als spreker in het voorprogramma van de COP in

panama...

* Op COP heeft Nederland geen spreekrecht, de EC spreekt daar namens de

lidstaten! De Nederlandse inbreng voor COP2023 binnen EU zal zo veel

mogelijk gericht zijn op het bereiken van een nicotine en tabaksvrije

generatie en het onaantrekkelijk maken van producten.
+ Naast genoemde multilaterale trajecten wordt voorgesteld om in gesprekken

met andere landen inspiratie op te doen voor nationale maatregelen op

tabaksontmoediging (ter aanvulling op / opvolging van het pakket aan

maatregelen over tabaksontmoediging dat eind van deze zomer wordt

aangekondigd).

4. Toelichting

a.Draagvlak politiek
nvt

b.Draagvlak maatschappelijk en eenduidige communicate

nvt

c. Financiéle en personele gevolgen
PM Reisbudget

d.Juridische aspecten haalbaarheid

nvt

e.Afstemming (intern, interdepartementaal en met veldpartijen)
DMO, Jeugd, VGP, PG.

f. Gevolgen administratieve lasten
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Datum

1 juli 2022

Kenmerk

nvt

g. Toezeggingen
nvt

h.Fraudetoets

nvt

5. Informatie die niet openbaar gemaakt kan worden

nvt
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Mede namens 1 Selecteer

Mede namens 2 N.v.t.

Mede namens 3 N.v.t.

Type voorstel * Brief aan de Tweede Kamer

Titel en inhoud

Titel * Brief aan TK over maatregelenpakket roken

Inhoud en doelstelling van het De voorliggende brief bevat aanvullende maatregelen en acties op roken. Uit het

voorstel * coalitieakkoord volgt dat de doelen van het Nationaal Preventieakkoord (NPA) worden

doorgezet en dat de accijnzen op tabak in twee stappen worden verhoogd. Om een rookvrije
generatie in 2040 zoals afgesproken in het NPA te kunnen halen, zal het kabinet de volgende

wettelijke maatregelen treffen: verkoop van rookwaren na 2030 alleen nog in speciaalzaken,
verhogen leeftijdsgrens rookwaren naar 21 jaar, aanscherpen regels rookwaren, uitbreiding
rookverbod met waterpijp en meer rookvrije kindomgevingen. Tevens wordt onderzoek gedaan
naar scenario’s hoe de accijns na 2024 kan worden verhoogd om de rookvrije generatie in

2040 te kunnen halen. De wettelijke maatregelen zijn in lijn met het advies van het RIVM uit

2018 dat aanvullende maatregelen nodig zijn om de doelstellingen te halen waaronder grotere

jaarlijkse accijnsverhogingen, forse inperking van het aantal verkooppunten, uitgebreidere
rookverboden en verdergaande productregulering. Ook sluiten de maatregelen aan bij adviezen

van maatschappelijke partijen zoals de Gezondheidsfondsen voor rookvrij (GvRV).
Verder wordt met niet-wettelijke maatregelen ingezet op het ondersteunen van stoppen met

roken en het voorkomen dat jongeren gaan roken. Voorbeelden zijn overheidscampagnes,
ondersteunen aankomende en jonge ouders om te stoppen en ondersteunen van stoppen-met-

rokenzorg door zorgprofessionals.
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Gevolgen en juridisch kader

Gevolgen rijksbegroting
*

[J3a [<] Nee

Gevolgen apparaatsuitgaven
*

3a [{ Nee

Gevolgen voor regeldruk
*

[Ja BJ Nee

Overeenstemming met JenV [Ja [[] Nee, met bijlage [[INee, zonder bijlage N.v.t.

inzake wetgevingstoets en

effectenanalyse
*

Overeenstemming met JenV [1la [] Nee, met bijlage [[INee, zonder bijlage  [X] N.v.t.

inzake fouten- en

misbruiksignalering
*

Aan EU Notificatie voldaan *

[13a Nee [CIN.v.t.

Reden niet voldaan * De brief bevat o0.a. voornemens van het kabinet om wettelijke maatregelen te treffen. De

afzonderlijke maatregelen zullen waar nodig worden genotificeerd in de EU bij het opstellen
van de daarvoor benodigde specifieke wet- of regelgeving.

Verplichting int. verdragen en/of [Ja [Nee
Europese regelgeving

*

Interdepartementale afstemming
Overeenstemming BZK inzake

beoordelingskader financiéle/
0 Ja OJ Nee X N.v.t.

bestuurlijke consequenties
decentrale overheden en/of Caribisch

Nederland *

Dyas
Aruba, Curacao en

[la [Nee X N.v.t.

Ambtelijk afgestemd
*

I< Ja [] Nee [] N.v.t. in |ambtelijke contacten

Oememerigeskt Ra [CMe CNet

QOvereenstemming bereikt met

OI AZ [] BZK X EZK n I&W nm SZW 0 WS nm LNV

[Bz [] Def [< Fin []ocw [4] JenV [] BH&OS

Omschrijving geschilpunten Er lijkt overeenstemming EZK afbouw verkooppunten rookwaren, FIN onderzoek

accijnsverhoging na 2024 en JenV waterpijp onder rookverbod.

Verder van belang: de politieke afstemming is vrijwel afgerond. Eén fractie buigt zich nog over

één punt.

Contactpersonen
Contactpersoon 1 Contactpersoon 2

Afdeling
* | Directie VGP, VWS | Directie VGP, VWS

E-mailadres * | IEEE minvws.nl IEEE invws.nl
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Ambtelijk voorportaal
Intern registratienummer |cwizo 14a - 20220919

Eventuele mededelingen

Beantwoording IAK vragen
*

Ja [J] Nee

Indien in de toelichting van voorgesteld beleid of van een voorgestelde wet/amvb duidelijk wordt ingegaan op de IAK-vragen kan ook worden

volstaan met een kort antwoord en een verwijzing naar de betreffende onderdelen van de toelichting.

Wat is de aanleiding?

Beschrijf de aanleiding voor het maken van het voorstel (bv. het regeerakkoord, besluit van de bewindspersoon, EU-implementatie, toezegging aan

de Tweede Kamer, verzoek uit de branche of onderzoeksrapport). Noem de vindplaats van de bron waaruit de aanleiding blijkt.
In het coalitieakkoord is opgenomen dat de doelen van het NPA worden doorgezet en dat de accijnzen op tabak deze kabinetsperiode in

twee stappen worden verhoogd. Het hoofddoel op roken is daarbij een rookvrije generatie in 2040. Om de doelstellingen uit het NPA te

kunnen halen zijn aanvullende maatregelen nodig. In de preventiebrief van 17 maart (Kamerstukken (II) 32 793, nr. 584) is

aangegeven dat voor het zomerreces een nadere uitwerking van het beoogde maatregelenpakket met de Tweede Kamer zal worden

gedeeld.

Wie zijn betrokken?

Geef aan welke groepen, organisaties, instanties, personen etc. geraakt worden door het voorstel, hoe deze betrokken zijn bij de totstandkoming
van het voorstel (bijv. afstemming, consultatie, advisering) en waarom men betrokken is (bv. kennis van het probleem, betrokken bij uitvoering of

handhaving, vertegenwoordiger doelgroep).

Bij het samenstellen van het maatregelenpakket is advies ingewonnen bij de partijen van de thematafel roken van het NPA. Dit zijn
partijen als GGD-GHOR, Trimbosinstituut, instituut Pharos, GvRV, Topsectoren, GGD-GHCR, huisartsen, verslavingsartsen, longartsen,

cardiologen, bedrijfsartsen, verzorgenden, VNG en NOC-NSF. Ook is het RIVM om advies gevraagd. Dit zijn kennisinstituten op het

gebied van roken, medische beroepsgroepen en uitvoerenden.

Wat is het probleem?

Beschrijf hier het probleem dat moet worden opgelost. Welke situatie wordt negatief gewaardeerd of is vatbaar voor verbetering?
In 2020 overleden in Nederland bijna achttienduizend mensen door roken. Bij ziekten als COPD, hart- en vaatziekten, longkanker en

andere kankersoorten is roken verantwoordelijk voor een groot gedeelte van de sterfgevallen.

Wat is het doel?

Beschrijf het specifieke beleidsdoel van het voorliggende voorstel. Denk hierbij ook aan de relatie met andere beleidsdoelen van het kabinet, zoals

het verminderen van regeldruk, uitvoerbaarheid en handhaafbaarheid van beleid en regelgeving en de sustainable development goals (SDG’s).
Formuleer doelen waar mogelijk SMART: Specifiek, Meetbaar, Acceptabel, Realistisch en Tijdgebonden.

Er wordt met het Nationaal Preventieakkoord ingezet op een rookvrije generatie in 2040. Naast dat 0% van de jongeren in 2040 nog

rookt, streven we er ook naar dat in 2040 minder dan 5% van de inwoners van Nederland van 18 jaar en ouder rookt en 0% van de

zwangere vrouwen. De maatregelen en acties zijn er op gericht rokers te helpen met het stoppen en te voorkomen dat kinderen

beginnen met roken.

Wat rechtvaardigt overheidsinterventie?

Geef aan welk publiek belang in het geding is en waarom ingrijpen door de rijksoverheid op dit moment noodzakelijk is. Wat gebeurt er bij niets

doen/ongewijzigd beleid (nuloptie)?
De doelen uit het NPA zullen niet worden gehaald bij ongewijzigd beleid. Het RIVM heeft berekend dat het percentage Nederlanders van

18 jaar en ouder dat wel eens rookt bij ongewijzigd beleid daalt naar 14 procent in 2040 (2,0 miljoen volwassenen ten opzichte van 3

miljoen nu). Bron: https://www.vtv2018.nl/leefstijl. Het doel van maximaal 5% rokende volwassenen wordt dan niet gehaald. Dit zal

ook gelden voor het doel 0% rokende jongeren en zwangeren.

Wat is het beste instrument?

Geef aan met welk(e) beleidsinstrument(en) het beoogde doel kan worden gerealiseerd en waarom het gekozen instrument - alles afgewogen - de

voorkeur geniet. Vermeld de in de afweging betrokken overwegingen omtrent rechtmatigheid, doeltreffendheid, doelmatigheid, uitvoerbaarheid en

handhaafbaarheid. Zie ook artikel 3.1 van de Comptabiliteitswet 2016.

Wetenschappelijk onderzoek wijst uit dat succesvol beleid voor tabaksontmoediging gebaseerd is op meerdere samenhangende pijlers.
Het RIVM geeft aan dat effectieve gedragsverandering wordt bereikt in een aanpak waarbij verschillende maatregelen en interventies in

samenhang worden ingezet. Het gaat hierbij om maatregelen waarmee de prijs van tabaksproducten substantieel wordt verhoogd, een

rook- en tabakvrije omgeving (inclusief alomvattende reclameverboden), effectieve en toegankelijke stopondersteuning, intensieve

campagnes (die de andere maatregelen ondersteunen, maar ook een significant eigen effect kunnen hebben) en product- en

verpakkingseisen.
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Wat zijn de gevolgen?

Beschrijf hier de (neven)gevolgen van het voorstel voor de verschillende partijen, zoals burgers, bedrijven en overheid. Denk bij gevolgen voor

burgers en bedrijven bijv. aan regeldrukkosten, doenvermogen en toezichtlasten en bij bedrijven ook aan markteffecten. Denk bij gevolgen voor de

overheid bijv. aan gevolgen voor de rijksbegroting, de ICT, medeoverheden of ZBO’s met een publieke taak, bezwaar en beroep, toezicht,

rechtspraak en rechtsbijstand. Het voorstel kan voor genoemde groepen ook andere gevolgen hebben. Denk bijv. aan de gevolgen voor het milieu,
de grenseffecten en de effecten voor ontwikkelingslanden en op gendergelijkheid. Gevolgen moeten zo veel mogelijk worden gekwantificeerd.

De voorgestelde maatregelen hebben een positief effect op de volksgezondheid. Verder zullen de maatregelen regeldrukgevolgen voor

producenten, importeurs en detaillisten hebben maar niet voor burgers. Tabaksontmoediging heeft verder positieve milieueffecten mbt.

teelt, transport en afval. De effecten op het toezicht zijn beheersbaar.
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Bijlage
-

presentatie

Staatssecretaris Deadline: 31-01-2022

nota
(ter voorbereiding van een overleg)

Betreft Deep dive sessie tabak

Vergaderdatum en tijd maandag 31 januari, van 13 tot 14 uur

Vergaderplaats via Webex

Paraaf directeur

1 Aanleiding en doel overleg

Donderdag 13 januari heeft u een eerste zogenaamde ‘deep dive sessie’

gehad over preventie. Hierna volgen deep dive-sessies over afzonderlijke

preventiethema’s. Op maandag 31 januari is de sessie over roken. We

informeren u dan over het tabaksontmoedigingsbeleid in relatie tot het

Nationaal Preventieakkoord.

2 Deelnemers overleg

(DGV) en vanuit VGP: en

enkele teamleden van het team tabak.

3 Te bespreken punten
— Graag bespreken we aan de hand van de bijgevoegde presentatie met u

het tabaksontmoedigingsbeleid in relatie tot het Nationaal

Preventieakkoord.

4 Advies en toelichting
Het Nationaal Preventieakkoord (NPA) speelt een belangrijke rol in het

Nederlandse tabaksontmoedigingsbeleid. Het doel is een rookvrije generatie
in 2040. Om dit te bereiken is in het NPA een breed pakket maatregelen en

acties afgesproken. Uit wetenschappelijk onderzoek blijkt dat een brede

aanpak noodzakelijk is om roken terug te dringen. De meeste dossiers in het

tabaksontmoedigingsbeleid hebben daarom te maken met het NPA. Dit geldt
in veel mindere mate voor dossiers zoals het reclameverbod,
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productregulering en handhaving van de tabaksregelgeving.
Omdat de sessie zich vooral richt op het NPA komen deze dossiers wat

minder aan bod in deze presentatie. De presentatie bevat voorstellen en

ideeén voor tabaksontmoedigingsonderwerpen die in deze regeerperiode

opgepakt zouden kunnen worden. Graag wisselen we hierover met u van

gedachten. De uitkomst van deze sessie is input voor verdere beleidsvorming.

Op een later moment zullen wij u dan op individuele onderwerpen per nota

om uw reactie vragen.

Werkbezoeken/kennismaking tabaksontmoediging

Komende tijd heeft u kennismakingsgesprekken staan met de Stichting

Rookpreventie Jeugd en de Gezondheidsfondsen voor rookvrij.

Daarnaast stellen wij voor een aantal werkbezoeken voor u te organiseren:

- Ziekenhuis; gesprek met verschillende medische specialisten over de risico’s

en ziektelast van roken.

- RIVM (-lab); gesprek over onderwerpen als e-sigaretten en filterventilatie,

bekijken van de rookmachine. Eventueel combineren met een kennismaking
met het Centrum Gezond Leven.

- Zorginstelling (GGZ); gesprek met professionals over rookvrije zorg en het

afschaffen van de rookruimtes.

- Taskforce rookvrije start; bij de JGZ of een verloskundigepraktijk in gesprek
over middelengebruik zwangeren.
- Trimbos-Instituut; kennismaking met de experts op middelengebruik en

mentale gezondheid.
- NVWA; meelopen met een inspecteur.

Codrdinator tabaksontmoedigingsteam
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